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En aquest recorregut fotogràfic, Barcelona 
es presenta com un joc elegant de línies, 
formes i vida urbana. Les instantànies 
destaquen l’arquitectura majestuosa a través 
d’una mirada minimalista, simplificada 
fins a l’essència geomètrica. Els racons 
emblemàtics de la ciutat es converteixen 
en una obra d’art, on la figura humana 
esdevé un element subtil però essencial que 
interacciona amb l’entorn.
Cada imatge és una declaració artística de 
la relació entre l’individu i l’entorn urbà. 
Les línies netes dels edificis creen un marc 

perfecte per a l’expressió humana, una oportunitat per fer ressaltar l’escala  
i la fragilitat de l’ésser davant de la grandesa arquitectònica.
Aquest treball ens recorda que la bellesa no només resideix en la complexitat, 
sinó també en la simplicitat de les línies i les formes que configuren el 
nostre entorn urbà. A través d’aquesta mirada, se’ns ofereix una perspectiva 
nova de Barcelona i de la seva interacció amb els qui la fan viure cada dia.

Roc Isern
(Barcelona, 1973). Arquitecte 
tècnic de professió, fa temps que 
combina aquesta vocació amb 
la passió per la fotografia, una 
fusió de disciplines que li permet 
explorar un món d’expressió 
artística i creativa. La seva activa 
participació a Instagram,  
a través dels perfils @StoptheRoc 
i @BarcelonaFacades, li ha 
permès establir col·laboracions 
professionals i guanyar visibilitat 
en l’àmbit internacional. A través 
de les seves fotografies, cerca 
capturar la bellesa arquitectònica i 
l’essència de Barcelona.



Barcelona té una de les taxes de fertilitat més 

baixes del món, alhora que gaudeix d’una 

de les esperances de vida més altes. Això té 

conseqüències demogràfiques importants, 

però també socials i econòmiques. Si Catalunya ha superat aquest any els vuit 

milions d’habitants és gràcies a la immigració, perquè des de fa uns anys es 

produeixen més defuncions que naixements i, per tant, aquests no garanteixen 

la reposició poblacional.

A l’origen d’aquesta crisi de natalitat hi ha factors socials que condicionen 

la decisió de tenir fills. La mateixa precarietat laboral i les dificultats per accedir 

a un habitatge que expliquen l’endarreriment de l’edat d’emancipació dels joves 

contribueixen també a l’ajornament de la decisió reproductiva. Per a moltes dones, 

el període òptim per tenir fills, des del punt de vista biològic, coincideix amb  

el moment de màxima exigència per consolidar la carrera professional. Aquests  

i altres condicionants porten a demorar la maternitat fins a una edat en la qual  

la fertilitat decau, de manera que moltes dones acaben no tenint fills o tenint-ne 

menys dels que voldrien. Les dificultats per conciliar la vida laboral amb la 

criança coincideixen també amb una sèrie de canvis culturals i vitals, dels quals 

es deriven sentiments d’inseguretat i malestar emocional respecte de l’avenir,  

però també opcions de vida i preferències que afecten el desig de descendència. 

Tots aquests elements incideixen en la composició i l’evolució de les 

estructures familiars. De la família extensa tradicional ja en queda ben poc  

i també està en crisi la família nuclear. En els darrers anys han emergit diverses 

formes d’unió que, si bé no són noves, han deixat de ser minoritàries. El gran 

repte de les polítiques públiques és facilitar la integració plena d’aquesta diversitat 

familiar, alhora que es creen les condicions perquè tota la ciutadania pugui 

realitzar el seu desig de maternitat i paternitat. Aquest era l’objectiu del Projecte 

de llei de famílies que va decaure la passada legislatura per l’avançament 

electoral, encara que es van aprovar alguns aspectes via reial decret. La crisi de 

natalitat és conseqüència de canvis socials i culturals importants, però també  

del fracàs de les estructures polítiques, que no han sabut acompanyar aquests 

canvis amb serveis i ajudes per facilitar la criança com sí que ha passat, amb èxit 

notable, als països nòrdics. — Milagros Pérez Oliva

Facilitar 
la criança
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Hotel ibis Styles Barcelona City Bogatell, situat al barri del Poblenou.

Roc Isern — Geometria urbana
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La piràmide 
poblacional de 
l’àrea metropolitana 
de Barcelona no 
és invertida ni 
l’envelliment de la 
població ens aboca 

al col·lapse, com sovint es creu. Durant les 
darreres dècades, hi ha hagut pics de gran 
vitalitat demogràfica, tot i que també crisis 
de natalitat molt lligades a les recessions 
econòmiques. La generació més 
nombrosa, la dels boomers,  
té al voltant de 45 anys. 

La crisi de natalitat  
i el seu impacte 
demogràfic a l’àrea 
metropolitana  
de Barcelona
Pau Miret

Un territori envellit? 
A la regió metropolitana de Barcelona hi viuen pràcticament cinc milions 
de persones. El seu metabolisme no ens remet a una història gaire lineal, 
sinó més aviat cíclica. No és cert que estiguem davant d’una piràmide 
invertida (gràfic 1), on l’envelliment hagi de conduir irremeiablement 
al col·lapse. Tanmateix, s’aprecien força irregularitats, que cal analitzar 
amb perspectiva demogràfica si en volem treure l’entrellat. Així, podem 
veure onades amb pics on es concentra una gran vitalitat demogràfica, 
immediatament precedits i succeïts per valls de migradesa poblacional. 
Hem de tenir en compte que la piràmide ens contempla amb més d’un segle 
d’experiència acumulada!

La generació més nombrosa, la que correspon al pic del baby-
boom, és la nascuda el 1976, que el 2022 va complir 46 anys. La concentració 
d’aquestes cohorts tan voluminoses no fou un fet puntual, sinó un fenomen 
que es perllongà llargament en el temps, i va comprendre qui ara té entre 39 i 
56 anys: un xic menys d’1,4 milions d’adults —que correspon a gairebé el 30% 
de la població resident al territori metropolità de Barcelona— nascuts entre 

Pau Miret 
Investigador del Centre d’Estudis 
Demogràfics (CED), és llicenciat 
en Sociologia per la Universitat 
Autònoma de Barcelona (UAB), 
té el postgrau en Demografia pel 
CED i és doctor per la Universidad 
Nacional de Educación a Distancia 
(UNED). Ha gaudit de dos 
contractes postdoctorals Marie 
Sklodowka-Curie, al Cathie Marsh 
Institute for Social Research  
de la Universitat de Manchester  
i al departament de Social 
Statistics and Demography  
de la Universitat de Southampton, 
així com d’un contracte Ramón  
y Cajal al Departament de 
Geografia de la UAB. 
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els anys 1966 i 1983 i que han estat des que van néixer i seran —esperem 
que per molts anys— les generacions més nombroses d’aquest territori. Això 
és una oportunitat de present i de futur, puix mai l’àrea metropolitana de 
Barcelona havia tingut una població adulta tan nombrosa i saludable. Per 
aquest motiu, no deixa de sorprendre l’alarmisme per la manca de substitució 
que els pronòstics malastrucs llancen cada cop que la natalitat cau. 

També cal desmentir que la immigració vingui a compensar la 
manca de natalitat al país. Per exemple, a la Barcelona metropolitana, més 
d’un quart de la població d’entre les generacions més nombroses és nascuda 
fora d’Espanya. D’altra banda, la majoria de les persones de més de 70 anys 
han nascut a la resta d’Espanya, fora de Catalunya.

A més, hem de tenir en compte que al voltant de la cohort 
del 2011 (que tenia entre 7 i 16 anys en el darrer recompte) s’evidencia 
una altra concentració de població, un altre pic, que fa preguntar-se si 
l’anomenada crisi de la natalitat ha començat fa quatre dies. 

A la pregunta que encapçala l’apartat hem de contestar,  
en conseqüència, que la regió metropolitana de Barcelona no presenta 

una estructura demogràfica envellida, 
sinó que ve marcada pel gran volum de 
boomers, que actualment tenen al voltant 
de 45 anys, amb una vida mitjana al 
davant de 41,5 anys més per als homes i 
46,7 per a les dones. Són i seran, mentre 
visquin, les generacions més nombroses 
del territori, ara i en el mig segle vinent, 

amb independència de què passi amb la natalitat. De fet, des que havia 
començat el segle xxi, abans de la covid, a Catalunya l’esperança de vida de 
les persones que tenien 45 anys s’havia dilatat quatre anys per als homes i 
tres per a les dones.

Mai l’àrea metropolitana de Barcelona 
havia tingut una població adulta tan 
nombrosa i saludable. Per això, sorprèn 
l’alarmisme per la caiguda de la natalitat.
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Gràfic 1. Piràmide de població del territori metropolità, 2022
Font: Elaboració a partir de les dades de l’Institut d’Estadística de Catalunya (Idescat)
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Creixem o decreixem?
El creixement poblacional de les darreres 
dues dècades del segle xx al territori 

metropolità fou pràcticament nul, fruit 

de la combinació d’una natalitat cada 

cop menor, d’una mortalitat força estable 
(creixement natural o vegetatiu) i d’un saldo migratori equilibrat, ja que 
marxava fora de l’àrea metropolitana la mateixa quantitat de persones que  
hi arribava (gràfic 2). 

En definitiva, la dinàmica demogràfica fou pobra durant el 

període finisecular, marcat per una crisi econòmica que els Jocs Olímpics 

de Barcelona no van aconseguir dissipar. Sobtadament, i coincidint amb 

l’albada de la nova centúria, emmarcat entre una remuntada econòmica 

sorprenent des de l’any 2000 i la nova “gran recessió” del 2009, hi hagué un 

fort creixement demogràfic, que fou fruit de l’increment de la natalitat, però 
—molt especialment— d’un molt elevat saldo migratori positiu: es tenien 
més criatures i hi havia molta més gent que venia que no pas que marxava. 
Aquí tenim una pista sobre les raons de l’evolució demogràfica, un ritme que 

ve marcat per les circumstàncies econòmiques de cada període. 

Certament, la taxa de creixement durant el bienni 2012-13 
fou negativa, però el component causant d’aquest decreixement no fou 
vegetatiu sinó migratori: es mudava a viure fora més gent de la que entrava a 

residir aquí. Des de la crisi del 2009, la taxa de creixement natural a l’àmbit 
metropolità no ha deixat de caure, fins a assolir la taxa zero (natalitat i 
mortalitat idèntiques) el 2018 i passar a ser negativa l’any 2020 a causa de 
la mortalitat sobrevinguda produïda per la pandèmia de la covid. Tot i això, 
les taxes de creixement semblen restablir-se: avui tornem a situar-nos en 
un nivell de creixement nul, un equilibri inestable que pot trencar-se en 
qualsevol moment. 

Podríem dir que, a finals del segle xx, el creixement natural 
va salvar els quinquennis de decreixement migratori (1981-85 i 1991-95). 

Avui tornem a situar-nos en un nivell  
de creixement nul, un equilibri inestable 
que pot trencar-se en qualsevol moment.

Gràfic 2. Taxes de creixement demogràfic al territori metropolità
Font: Elaboració a partir de les dades de l’Institut d’Estadística de Catalunya (Idescat) 
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Però, durant el segle xxi, el que ha marcat la pauta és la migració, amb un 
increment espectacular del 2000 al 2008 i amb una recuperació entre el 
2014 i el 2019 truncada per la pandèmia. 

Actualment, el 62% de la població resident al territori 
metropolità ha nascut a Catalunya; el 22%, fora d’Espanya, i el 17%, a la 
resta d’Espanya. L’edat mitjana d’aquesta última és de 67 anys, dada que 
indica que ja fa temps que va arribar a la regió metropolitana de Barcelona. 
En contrast, l’edat mitjana dels altres dos col·lectius és de 39 anys. 

Creixerem o decreixerem? Ara mateix, depèn del saldo 
migratori al territori, ja que la taxa de creixement vegetatiu (natalitat 
menys mortalitat) és zero, però no és negativa. 

Crisi de natalitat?
No voldria transmetre la sensació que fugim d’estudi. Parlem concretament 
de la crisi de natalitat al territori metropolità, amb els indicadors específics  
d’aquest fenomen (gràfic 3). És a dir, la intensitat de la fecunditat (nombre de  
criatures per dona), el seu calendari a través de l’edat mitjana de la 
maternitat i, més en particular, l’edat en què s’és mare per primer cop.  
No hem d’amagar que les dades provisionals per al 2022 assenyalen que  
el territori metropolità ha arribat a un punt de mínima fecunditat, amb  
1,1 fills per dona, un valor similar al del 1995. 

Aquesta crisi de la natalitat se situa en un context temporal una 
mica més ampli, que comença a mitjan anys setanta i que ha tingut algunes 
vicissituds que és interessant repassar. Aleshores, l’índex de fecunditat era 
de quasi tres criatures per dona, amb el calendari més jove que es recorda: 
25,5 anys per a la primera maternitat. Com a reacció a la crisi econòmica, 
que s’inicià amb l’increment dels preus del petroli i l’esclat de les taxes d’atur 
i que afectà de manera contundent una zona tan industrial com la regió 
metropolitana de Barcelona, els indicadors de fecunditat van anar caient: 
a principis dels anys vuitanta van arribar a 1,7 criatures per dona, amb una 
edat mitjana de 28,1 anys, i a mitjans dels noranta es van desplomar a poc 
més d’1 per dona, amb una edat mitjana per sobre dels 30 anys. 

Per donar uns estàndards amb els quals puguem comparar 
aquests valors, i tenint en compte que habitualment els fills es tenen en 

parella, es considera que el nivell de 
reemplaçament de la població se situa en 
2,1 criatures per dona. Recordem que la 
fertilitat femenina comença a decaure 
exponencialment a partir dels 30 anys.

La crisi econòmica (i de la 
natalitat) va durar fins a finals del segle 
xx, però a partir d’aquest punt es va 

donar una recuperació de la intensitat de la fecunditat (fins al màxim  
d’1,5 criatures per dona el 2008) i una estabilització del moment en què 
s’era mare, que es va mantenir en els 30 anys per a la primogenitura i en  
els 31 per a la maternitat general. 

La caiguda de la fecunditat ha estat 
acompanyada d’un retard inaudit en el
calendari: l’edat mitjana de la maternitat 
s’ha situat per sobre dels 33 anys.
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Cal deixar clar que la tendència ascendent es trencà en començar 
la darrera gran recessió econòmica, a finals del 2008, sense que es donés 

cap canvi cultural ni tampoc en l’estructura demogràfica del territori 

metropolità. A més, la caiguda de la fecunditat ha estat acompanyada d’un 

retard inaudit en el calendari: l’edat mitjana de la maternitat s’ha situat per 

sobre dels 33 anys.

Quines diferències substancials hi ha entre el període de 
crisi 1981-1995 i l’actual, que va començar el 2009 i que tot fa pensar 
que encara no s’ha acabat? En primer lloc, s’observen elements de 
desinstitucionalització de la fecunditat: les criatures de parelles casades, 
que eren gairebé el 90% el 1995, caigueren al 65% en el pic de la recuperació 
(2008) i representen actualment el 50%, ja que l’altra meitat es tenen fora 
del matrimoni, tot i que no fora de la parella. 

Però, per sobre d’aquests canvis culturals, cal esmentar les 

expectatives econòmiques actuals. A finals del 2000, la recuperació 
econòmica fou sorprenent, i l’increment de la població de nacionalitat no 

espanyola que vingué gràcies a la millora del mercat de treball, inaudit. 

Però, ara mateix, les esperances que aquella situació excepcional torni 
a repetir-se són minses. Tot fa pensar que, amb la retirada dels estímuls 
europeus i de l’extraordinària protecció laboral que comportà la pandèmia 
(amb, per exemple, els expedients temporals de regulació d’ocupació, els 
ERTO), venen mal dades per a la natalitat, si més no a curt i mitjà termini. 

Per acabar amb un bri de llum, voldria esmentar les projeccions 

fetes per l’Institut Nacional d’Estadística (INE) sobre el nombre de 

naixements a la província de Barcelona amb l’horitzó del 2036. Tot i que 
les estimacions per al 2022 els situen en un nivell similar als de la meitat 

dels anys noranta (poc més de 40.000 naixements), l’INE pronostica que 
començaran a elevar-se progressivament a partir del 2023, per arribar  
als 55.000 al final de la finestra albirada. 

Gràfic 3. Intensitat i calendari de la fecunditat al territori metropolità
Font: Elaboració a partir de les dades de l’Institut d’Estadística de Catalunya (Idescat)
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Seguint el model dels 
països nòrdics, les 
polítiques d’infància 
i família haurien 
d’actuar en quatre 
àmbits: l’etapa de zero 
a tres anys, l’impuls 

de l’escola com a clau per a la conciliació 
familiar i la garantia d’oportunitats, el paper 
de les empreses en matèria de flexibilitat 
horària i el rol fonamental de l’esfera 
comunitària, que ha d’omplir el buit deixat 
per la desaparició de la família extensa.

Les polítiques 
familiars com un 
assumpte públic, 
estratègic  
i rendible
Elisa Stinus
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Elisa Stinus Bru de Sala 
Doctora en Polítiques Públiques 
i Transformació Social per la 
Universitat Autònoma de Barcelona 
(UAB) i investigadora de l’Institut 
Infància i Adolescència de 
Barcelona. La seva tesi doctoral 
analitza les polítiques de conciliació 
personal, familiar i laboral a 
Espanya, Catalunya i Noruega, 
amb una estada de recerca a la 
Universitat d’Oslo. Ha treballat en 
l’àmbit de les polítiques d’usos 
del temps, i en infància, educació, 
gènere i conciliació laboral i familiar. 
Té especial interès en el vincle entre 
el coneixement i l’acció a l’hora 
d’afavorir polítiques públiques 
basades en l’evidència i en la 
col·laboració i deliberació amb els 
principals actors implicats.

Moltes famílies, mentre estàvem confinades amb infants a casa el març  
del 2020, vam poder continuar exercint les nostres professions a través del 
teletreball. La tranquil·litat pel vessant laboral anava, però, de bracet  
de la incertesa sobre com sostenir, al mateix temps, la criança sense les 
escoles en funcionament. La conciliació de la vida familiar i laboral de les 
persones amb infants a càrrec es converteix en un joc de malabarismes al 
llarg de l’any, i aquesta situació d’emergència provocada per la irrupció de 
la covid va generar encara més malestars.

Fins i tot per a les parelles, entorn on la corresponsabilitat és 
la norma, va ser molt angoixant la sensació de temps laborals i de criança 
trepitjats els uns pels altres, sense fronteres clares i amb l’única certesa 
que no estàvem abordant cap d’aquestes esferes de manera satisfactòria 
(per no parlar de l’absència de temps personal). Tot i aquests malestars, 
la pandèmia sí que ha obert una escletxa de llum, ja que s’ha començat a 
donar visibilitat a les cures en l’agenda pública. Sembla que el suport a la 
família està deixant de ser un assumpte privat per passar a ser, cada cop 
més, una qüestió pública que pertany, també, a la societat en conjunt.

La futura Llei de famílies  
i la corresponsabilitat de l’Estat als països nòrdics
Sovint ens preguntem per què ara es tenen menys fills i filles. Entre altres 
raons, hi ha parelles que decideixen no tenir-ne, i d’altres que no s’ho 
poden permetre. Tal com indica l’informe Evolving family models in Spain1, 
Espanya té una de les taxes de fertilitat més baixes (1,2 criatures per dona 
versus 1,6 als països de l’OCDE el 2021), tot i haver tingut una de les més 
altes en la segona meitat del segle xx. El mateix informe indica que la 
despesa pública en infància i famílies tampoc és suficient (1,3% del PIB 
versus 2,1% als països de l’OCDE el 2019). 

Fruit d’aquestes dades, i amb l’objectiu de fer de la família 
un afer públic, el Projecte de llei de famílies del Govern espanyol2, que 
encara no ha pogut ser aprovat —amb l’excepció d’algunes mesures— a 
causa de l’avançament electoral, va en la direcció correcta. La futura llei 
reconeix la diversitat de famílies presents en la societat, i fa referència a 
necessitats específiques que poden tenir les que són monoparentals o les 
que tenen infants amb discapacitat, i posa en evidència que el país viu 
una emergència de conciliació que genera traves importants per formar 
una família. La corresponsabilitat de les administracions públiques és 
imprescindible per socialitzar la criança i anar-nos equiparant amb altres 
països europeus.

De fet, els països nòrdics són un exemple de com l’Estat pot 
exercir un rol de corresponsabilitat amb l’impuls de polítiques familiars.  
La incorporació massiva de les dones al món professional en aquests països, 
dècades abans que a Espanya, va fer que es trobessin més d’hora amb les 
dificultats d’una societat en la qual es començava a trencar la divisió de 
gènere basada en l’especialització de les tasques laborals i de cura. Mentre 
que els països del sud d’Europa ens hem caracteritzat per un fort pes de la 
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Spain. 2022. via.bcn/kRnK50Q25Pl
2. Congrés dels Diputats. Projecte  
de llei de famílies. 2023.  
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família com a proveïdora de benestar, al nord han tingut clar que, sense un 
Estat que li faci costat, aquesta família no tindrà els suports necessaris per 
sostenir-se en un món on homes i dones combinen la faceta professional 
amb la familiar i personal sense que cap esfera n’ocupi la centralitat.

Als països nòrdics trobem un ampli consens social per facilitar 
les polítiques familiars i d’infància com a aposta estratègica i rendible. És 
estratègic perquè invertir en les primeres etapes genera beneficis preventius 
al llarg de la vida, amb persones més satisfetes amb les seves trajectòries 
vitals, educatives o laborals. I és rendible perquè hi ha més naixements i, 
per tant, més homes i dones que sostenen l’economia i un estat del benestar 
generós, que també necessita finançar-se. Es tracta d’un cercle virtuós que, 
a més, beneficia la igualtat de gènere i de classe en la societat.

Quatre àmbits d’actuació que són clau
Però de què parlem quan fem referència a polítiques d’infància i família? 
Hi ha quatre àmbits d’actuació que resulten clau més enllà d’aspectes 
fonamentals com la possibilitat d’emancipar-se o l’accés a l’habitatge. En 
primer lloc, l’aposta pels primers mil dies de vida o, cosa que és el mateix, 
les polítiques orientades a l’etapa dels zero als tres anys. Estem  
lluny d’equiparar-nos amb països com Suècia, que té escoles bressol  
públiques universals i assequibles per a tothom, encara que ciutats com 
Barcelona siguin referents en l’àmbit espanyol per la seva extensa xarxa 
d’escoles bressol de qualitat amb voluntat d’avançar progressivament cap  
a la universalitat.

Als països nòrdics es té clar que aquesta aposta afavoreix 
l’educació dels infants en una etapa estratègica de la vida, cabdal per 
al desenvolupament; redueix les desigualtats socials, i no perjudica la 
incorporació de les dones al mercat laboral. A més, els nòrdics també 
ens mostren la importància de facilitar la cura a la llar durant el primer 
any de vida, amb permisos parentals iguals i intransferibles. Noruega va 

ser pionera a trencar el sostre de vidre 
masculí i introduir la daddy quota per 
garantir que la cura dels nadons no és 
una tasca que sols pertany a l’esfera 
femenina. Els pares que s’impliquen  
en els primers anys de vida tenen un 
patró laboral i de cures més similar al  

Encara que Barcelona sigui referent per 
la seva extensa xarxa d’escoles bressol, 
estem lluny de països com Suècia, on són 
universals i assequibles per a tothom.



de les dones, i la corresponsabilitat en la parella beneficia que es vulguin 

tenir més fills o filles. Espanya ha començat a destacar en aquest àmbit,  

i ja s’està expressant la voluntat d’avançar cap a permisos parentals de sis 

mesos per a cada progenitor o d’implementar una prestació econòmica 
universal per a la criança.

En segon lloc, els serveis que giren al voltant de l’escola són 

clau per contribuir a la conciliació familiar i, al mateix temps, garantir 

oportunitats educatives enriquides per a tots els infants. Estem parlant de 

les tardes, amb activitats extraescolars  

de reforç, esportives i culturals a  

l’abast de totes les famílies i amb uns 

horaris saludables per a la infància.  

Fem referència també als períodes de 

vacances en què els infants tenen més 

del doble de dies lliures que els seus 

progenitors i, novament, calen opcions de 

temps enriquit i temps lliure entre iguals, en col·laboració amb les entitats 
d’educació en el lleure. Les escoles també poden esdevenir equipaments 

dels barris, amb patis oberts els caps de setmana o espais d’intercanvi per 

facilitar el temps en família. 

Països com Portugal ens mostren els beneficis que té la concepció 

de l’educació a temps complet, tant per a l’èxit educatiu dels infants com 

per a la conciliació familiar. El temps fora de l’escola ha de formar part de 

la política pública si pretenem que tenir família sigui una opció viable per a 

les persones que desenvolupen una professió, i no volem generar diferències 

entre els mateixos infants ni deixar espai perquè el seu temps estigui ocupat 

amb les pantalles, fet que té conseqüències greus per a la salut.

En tercer lloc, les empreses també hi tenen molt a dir, amb 

el consens dels agents socials i l’impuls de les administracions. Si amb 

la pandèmia de la covid vam veure que les cures es feien visibles, vam 

ser conscients, alhora, que el món laboral no havia de basar-se en la 

presencialitat. El teletreball i la flexibilitat horària van començar a 

introduir-se en moltes empreses, i això va posar en evidència que per ser 
productius no cal que tothom sigui al mateix espai al mateix temps. Aquest 

avanç cap al treball híbrid, en el qual s’han produït alguns retrocessos, no 

està exempt de dificultats; de la mateixa manera que la vida personal pot 

entrar virtualment a la feina, l’esfera laboral també pot introduir-se en 

El teletreball i la flexibilitat horària no 
estan exempts de dificultats: l’esfera 
laboral pot envair la vida quotidiana  
i penalitzar el temps familiar i personal.
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la vida quotidiana i penalitzar el temps 
familiar i personal. Per aquesta raó, 
haurem de continuar treballant aspectes 
com la desconnexió digital efectiva,  
en línia amb països com França, que  
van ser pioners en la seva legislació. O 
aprendre a gestionar equips en remot, 
posar en valor el treball per objectius 

més que no pas les hores de presència, i reservar els espais presencials per a 
aquells moments en els quals el treball compartit sigui necessari i enriquidor.

També estem immersos en un debat sobre la reducció de la 
jornada laboral, i trobem experiències pilot a Bèlgica o al nostre país sobre 
la setmana de quatre dies o de trenta-dues hores amb el mateix salari. 
Caldrà estudiar-ne els avantatges i inconvenients i veure com es poden 
compensar aquells sectors on hi ha més dificultats, però assumint que 
les societats que avancen cap a un major benestar necessiten un equilibri 
millor entre el temps de cura, el laboral i el personal.

I, en quart lloc, l’esfera comunitària i les famílies també hi 
tenen un rol fonamental. Amb la desaparició de la família extensa, la xarxa 
comunitària i l’intercanvi entre famílies contribueixen a crear un nou 
escenari que cal incentivar des de l’àmbit públic. La idea de la ciutat dels 
quinze minuts, sorgida a París, valora la proximitat com a espai on es 
poden conjugar el temps per viure, per treballar, per aprendre, per a la cura, 
per a la provisió de serveis o per gaudir. Aquestes ciutats són més amables per 
a les famílies i els infants, i ajuden a donar-se suport mutu en moments  
en què els pares o les mares no poden ser-hi presents. 

Els avis i les àvies no són les figures a qui correspon fer una 
feina de cura intensiva i, per això, les famílies necessiten múltiples suports. 
Evidentment, aquests suports també passen per la corresponsabilitat  
en la parella, ja que necessitem mares i pares presents, i reequilibrar la 
distribució de poders entre la llar i el món laboral. En aquest sentit, els 
pares i les mares també podrien rebre més suport a través de l’adquisició 
d’habilitats parentals per aprendre a gestionar el que implica tenir fills 
i filles, per poder conjugar la parella amb l’àmbit de la cura i el gaudi 
personal, i aprendre a donar lloc a l’espai que ocupen el grup i també 
l’individu en el si de la família.  

Tornant als aprenentatges que ens va portar un moment tan 
convuls com la pandèmia, s’ha obert una escletxa per redefinir el paper 
de les famílies en la societat i el rol que hi han de tenir les esferes pública, 
laboral, comunitària i individual. La futura Llei de famílies, amb una 
visió holística, o experiències que trobem tant en l’àmbit internacional 
com estatal i local ens fan pensar que podem ser optimistes sobre el futur 
d’aquesta política pública. Es tracta d’una qüestió estratègica i rendible, 
una inversió per avançar cap a una societat on la família esdevingui un 
espai confortable i on la suma d’identitats (personal, laboral o de cures) no 
generi tensions, sinó benestar.   

Els avis i les àvies no són les figures a qui 
correspon fer una feina de cura intensiva 
i, per això, les famílies necessiten 
múltiples suports. 



Insert fotogràfic
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D’esquerra a dreta i de dalt a baix, l’antiga fàbrica de Ca l’Aranyó, actualment campus de la Comunicació - Poblenou de la 

Universitat Pompeu Fabra (UPF); el Museu d’Art Contemporani de Barcelona (MACBA), al Raval; l’antic cinema Palau Balañá, al 

barri de Sants, i edificis de la plaça d’Europa de l’Hospitalet de Llobregat.

Roc Isern — Geometria urbana
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Les anomenades 
noves famílies no 
ho són: han existit 
sempre. Els acords 
familiars flexibles  

i les dinàmiques de convivència que donen 
forma a famílies diverses han acompanyat 
la història de la humanitat, però sovint de 
manera tangencial o estigmatitzada. Ara són 
visibles, acceptades i reconegudes, fet que 
dona drets als seus integrants.

Reconèixer 
i integrar la 
diversitat familiar
Diana Marre
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Molts articles de premsa parlen amb freqüència de noves famílies. Però,  
què és una nova família? Existeix realment una organització social 
que puguem anomenar així? Són veritablement noves, aquestes formes 
familiars?

L’Organització de les Nacions Unides (ONU) continua afirmant 
que la família és la unitat bàsica de la societat. Tot i això, el concepte s’ha 
transformat en les últimes dècades d’acord amb les tendències mundials  
i els canvis demogràfics. L’Organització Mundial de la Salut (OMS) defineix 
la família com un conjunt de persones que conviuen sota el mateix sostre, 
organitzades en rols fixos (pare, mare, germans…). Altres definicions  
la caracteritzen com un grup de persones que es vinculen per alguna mena 
de parentiu, que cooperen econòmicament i que es reprodueixen. Cada 
cultura i cada societat tenen un concepte propi de família. Els qui són 
família en algun lloc no ho són en algun altre, i a l’inrevés.

El 1947, el diccionari de Cambridge va encunyar per primera 
vegada el terme família nuclear, i el va definir com el conjunt integrat 
per una mare, un pare, fills i filles, però no per oncles, cosins o avis. 
Aquesta organització familiar, considerada —i valorada— com un model 
que promovia la independència i la maduresa, econòmica i emocional, 
de les noves generacions, va substituir progressivament la família 
extensa basada en la convivència i les solidaritats —també les tensions— 
intrageneracionals i intergeneracionals.

Des de mitjans del segle xx, la família ideal es va projectar  
i representar amb la imatge de la família nuclear, integrada per un pare, 
una mare i els seus descendents, una organització familiar àmpliament 
exportada, adoptada per societats i cultures no occidentals i predominant 
al món occidental.

La família nuclear com a projecte
A la segona meitat del segle xx, el model de família nuclear es va convertir 
en un projecte al qual s’havien de destinar els esforços econòmics  
i emocionals. S’estenia cada cop més la idea que els fills i les filles 
necessiten una atenció parental individualitzada i intensiva; una criança 
ideal difícil de proporcionar a una descendència nombrosa. Per aquest 
motiu, la família es va anar reduint en molts contextos i va ser imaginada 
idealment amb dos descendents de gènere diferent: la “parelleta”, sovint 
desitjada per i per a moltes parelles que iniciaven un projecte en comú.

Aquest model familiar va anar acompanyat, entre altres  
canvis socials, de la difusió de la píndola anticonceptiva, producte  
de la sintetització, als anys trenta, de progesterona a partir de les arrels 
d’una planta silvestre, que va permetre produir de manera econòmica  
una substància química capaç d’incidir en l’ovulació i la fecundació.  
La incorporació creixent de les dones al mercat laboral als anys quaranta, 
en substitució dels homes absents per les diverses guerres de la primera 
meitat del segle xx, va anar acompanyada d’una tolerància més alta envers 
l’anticoncepció. La pastilla anticonceptiva va ser aprovada el 1957 per 
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la Food and Drug Administration (FDA) com a fàrmac regulador de la 
menstruació i, el 1960, es va començar a utilitzar com a anticonceptiu 
oral. És la primera vegada que persones —dones— sanes prendran un 
medicament al llarg de la major part de la seva vida fèrtil1.

La pastilla va permetre regular la reproducció de manera  
eficaç i menys perjudicial per a la salut física i psicològica de les dones,  
i va facilitar la seva incorporació al mercat laboral, requerida per la crisi 
econòmica de les primeres dècades del segle xx; també va impulsar un 
canvi substancial en la vida afectiva, reproductiva i familiar. Va inaugurar 
un llarg camí de separació de la sexualitat i la reproducció. Paral·lelament, 
l’accés a noves llibertats i drets, així com també a noves precarietats,  
va donar lloc a diverses organitzacions i arranjaments familiars no basats 
exclusivament en el parentiu biogenètic o adoptiu, que havia caracteritzat 
les famílies dels segles precedents.

Les noves formes familiars no són noves
La majoria de les anomenades habitualment noves formes familiars o 
convivencials no ho són. S’han tornat més visibles —i acceptades— perquè 
han accedit o estan accedint al dret a ser considerades famílies.

Les famílies producte de relacions entre persones divorciades  
o vídues amb fills i filles no són noves a la història de la humanitat.  

Sí que són noves quant a drets des  
que, en el cas d’Espanya, es va 
despenalitzar el divorci, el 1981, tres 
anys després d’haver-se despenalitzat 
l’anticoncepció, el 1978. Aquests  
canvis legislatius simultanis van 
reconèixer, d’una banda, que les  

dones podien decidir quan i amb quina freqüència reproduir-se, i també 
que podien decidir de no fer-ho2. De persones sense descendència sempre 
n’hi ha hagut, com posen de manifest diverses figures històriques i 
diferents formes convivencials child-free. Però eren diversitats bandejades o 
estigmatitzades.  

D’altra banda, amb aquests canvis legislatius simultanis es va 
reconèixer la possibilitat que les famílies “per a tota la vida” —vida cada  
cop més llarga, d’altra banda— no ho fossin, i que els seus integrants 
poguessin “(re)constituir” una família a través de l’acceptació d’altres  
vincles, a part dels biogenètics o de sang. Aquests vincles sempre havien 
existit, com mostra la presència en la literatura infantil de la figura de la 
madrastra, però es percebien com de segon ordre, en termes familiars, 
i, per tant, s’ocultaven.

El reconeixement de la diversitat de vincles amb capacitat de 
constituir famílies es va incrementar a partir dels anys noranta a Espanya, 
país que, des de llavors, ha estat sovint al capdavant d’Europa i del món 
en l’índex més baix de natalitat i en el més alt quant a l’edat de la primera 
maternitat, passant del baby-boom a la infertilitat estructural3. És a dir, 

La píndola anticonceptiva va inaugurar, 
en els anys seixanta, un llarg camí de 
separació de la sexualitat i la reproducció.
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que des dels anys noranta es tenen menys fills i filles, més tard i a través 
de diverses maneres.

Les famílies adoptives, així mateix, també han existit sempre 
a Espanya, i van ser legalment equiparades amb les famílies unides 
per vincles biogenètics fa molts anys. Tot i això, ha estat en les darreres 
dècades quan la constitució o ampliació de la família per la via de  
l’adopció ha deixat de ser un tabú i un secret personal, familiar i social,  
un succés al qual ha contribuït l’auge de l’adopció internacional4.

Altres formes de reproducció
Un camí similar de visibilitat i inclusió és el que recorren les famílies 
constituïdes o ampliades per reproducció mèdicament assistida5, 
un mètode a través del qual neix actualment un de cada deu nens  
o nenes a Espanya. El 1984 va néixer la primera nena per fecundació  
in vitro a Barcelona, sis anys després de la primera al món (el 1978, a 
Londres). El 1988 es va promulgar la primera llei de reproducció assistida 
a Espanya, accessible per a qualsevol persona major d’edat. Actualment, 
qualsevol persona amb una edat de vora 40 anys i sense descendència, 
independentment de l’estat civil o l’opció sexual, pot recórrer a la sanitat 
pública per tenir un fill o filla i, més enllà dels 40 anys, si s’ho pot 
permetre, a la sanitat privada.

Els qui recorren a la reproducció assistida poden fer servir 
material genètic propi o proveït de manera anònima per una tercera 
persona. Això comença a visibilitzar-se lentament per la decisió de 
moltes famílies de comunicar-ho a la seva descendència6 i per la demanda 
creixent de visibilitat per part d’aquesta descendència. Tot i que la gestació 
per substitució no està regulada a Espanya, parelles heterosexuals amb 
impossibilitat de procrear i homes homosexuals han tingut descendència  
a llocs on aquest procediment és legal.

La reproducció amb intervenció de terceres persones tampoc 
no és nova. García Lorca ja la va suggerir a Yerma. També l’han mostrat 
les trajectòries familiars de molts fills i filles amb pares que no van formar 
part de la vida quotidiana i van mantenir l’anonimat. La constitució  
de famílies amb la participació de terceres persones ha existit sempre,  
però algunes formes s’han visibilitzat tot just recentment.

Altres formes de convivència
També en termes d’arranjaments convivencials, moltes de les “noves” 
famílies tenen un llarg recorregut. Per exemple, dones que tenien fills  

o filles amb homes que mantenien  
altres relacions familiars formalitzades 
i que no hi convivien. Sovint, els qui 
per diverses circumstàncies no tenien 
descendència recorrien a viure amb el 
pare i la mare o amb altres familiars 
o amistats. Actualment, de vegades 

Notes
4. Marre, D. “Los silencios de la 
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5. Marre, D., San Román, B.  
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La reproducció amb intervenció de terceres 
persones no és nova. García Lorca ja la 
va suggerir a Yerma. Però algunes formes 
s’han visibilitzat tot just recentment.
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qui decideix no tenir fills o tenir-ne en solitari, en parella o amb qui no 

comparteix vincle amorós, sinó només projecte parental, també recorre 

a formes convivencials diverses, com la vida en comunitat, les trielles, el 

living apart together o el coparenting. I les famílies en què els integrants 

adults no conviuen quotidianament per raons diverses tampoc són noves 

formes familiars. Sí que és nova la visibilitat que tenen i l’acceptació que la 

no convivencialitat pugui sorgir de decisions laborals, professionals  

o personals, també de les dones.

D’altra banda, les anomenades actualment famílies multiespècie, 

és a dir, que incorporen espècies no humanes com gossos, gats, ocells 

o altres animals a la vida familiar, tampoc són noves. Sí que és nova, 

probablement, la denominació, així com la difusió que tenen. Aquestes 

famílies ja no només són habituals en àmbits rurals o poblacions amb 

espais d’habitatge amplis; també ho són a ciutats denses amb habitatges 

petits i en edificis o veïnats que requereixen acords i legislacions que 

assegurin el benestar de les espècies convivents.

Els acords familiars flexibles i les dinàmiques de convivència 

que donen forma a famílies diverses han acompanyat la història de  

la humanitat, però ara aquestes famílies són visibles, acceptades i 

reconegudes, cosa que dona drets als seus integrants. La separació entre 

sexualitat i reproducció ha donat més capacitat de decisió sobre  

si tenir fills o filles, quan i quants/es. La tolerància és essencial per acollir 

aquesta diversitat i per fomentar una societat inclusiva, respectuosa  

i integradora de totes les opcions familiars. Tot i això, reconèixer i abordar 

la convivència intolerable també és crucial per garantir el benestar  

i la seguretat dels qui integren una família. El compromís amb la tolerància,  

la comprensió i la coexistència responsable és essencial en la construcció  

i la preservació de famílies i comunitats cohesionades i harmonioses.

La adopción y el acogimiento.  
Presente y perspectivas

Diana Marre i Joan Bestard (ed.)

Universitat de Barcelona, 2004

Infancia y adopción: 
una perspectiva sociocultural 
María José Rodríguez Jaume, 

Beatriz San Román Sobrino  

i Diana Marre

Editorial Síntesis, 2022

Maternidades, procreación  
y crianza en transformación
Carmen López, Diana Marre  

i Joan Bestard (ed.)

Bellaterra Edicions, 2000
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La casa modernista Pere Brias, ubicada a la Gran Via de les Corts Catalanes.

Roc Isern — Geometria urbana
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L’actual crisi de 
natalitat entronca 
amb quelcom més 
profund que els 
aspectes culturals 

o sociològics. Té a veure amb un canvi de 
consciència i amb una revolució espiritual, 
en què la trobada amb la nostra autenticitat 
és indissoluble de la necessitat d’aprendre  
de l’experiència emocional. La desconnexió  
cos-ment de la societat actual és una dificultat 
per comprendre les necessitats vertaderes  
de l’ésser humà, entre les quals, tenir fills.

Les arrels 
emocionals de la 
crisi de natalitat
Itxasne Atanes
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Som davant d’un gran canvi estructural, en què les actuals configuracions 
familiars donen lloc a necessitats grupals i individuals naixents i,  
a la inversa, aquestes necessitats retroalimenten la nova idea de família. 
Arran de la pandèmia, els professionals de la salut ens vàrem trobar  
amb un esclat, podríem dir esperançador, de noves expressions de malestar 
emocional: adults joves es varen replantejar la seva identitat i molts 
varen entrar en crisi; bastants adolescents varen contactar amb les seves 
necessitats més profundes i amb el dolor que això comporta; alguns infants 
varen gaudir d’uns vincles més profunds, reals i continuats amb els seus 
cuidadors, mentre que d’altres varen ser testimonis de crisis de relació dels 
progenitors, amb totes les implicacions emocionals subsegüents. El món  
es va aturar, les ments humanes varen haver de parar i molts esquemes que 
funcionaven de manera automàtica varen ser sentits i repensats.

La família abraça un àmbit que va més enllà del concepte 
tradicional i que té a veure amb la idea de pertinença al grup i al nucli 
d’intimitat, un aspecte que no només inclou la família nuclear, sinó que 
també engloba les parelles sense fills, les famílies monoparentals…  
Som davant d’un canvi de paradigma, en què la idea de família no  
comprèn necessàriament la presència de fills. I, per molts motius, dins 
d’aquest canvi trobem el replantejament del benestar i del que vol dir 
sentir-se satisfet i feliç, fet que implica un aspecte de realització personal 
que se suma a la realització familiar.

Pacients en crisi, patiments sense nom
A les consultes veiem molts pacients en crisi que es plantegen 
reformulacions molt serioses del que necessiten a la vida per estar en pau 
amb si mateixos. Ja no observem tanta repetició d’esquemes anteriors o,  
si més no, els observem —si és el cas— després d’un procés de consciència 
del que desitgen, des de l’honestedat i des del cor, des d’un punt de vista 
vital. Cerquen un equilibri entre la generositat i el desig de donar —per 
exemple, via la tinença de fills— i la necessitat de cuidar-se a si mateixos.

La crisi de natalitat pot tenir una lectura àmplia, des del 
que he explicat anteriorment fins a altres causes que van de bracet dels 
aspectes sociodemogràfics, econòmics, polítics i culturals, que impliquen 
estils de vida difícilment compatibles amb la criança. Altres qüestions, en 
relació amb l’absència de contacte amb els propis desitjos, impliquen una 
desconnexió de l’ésser humà, una tendència a cercar allò que és pràctic  
i a uns vincles menys profunds, que afectarien la manca de configuracions 
familiars. És la confusió entre créixer a escala individual i l’individualisme 
“psicopàtic” de la nostra societat actual occidental.

Des del punt de vista psicosomàtic, cada cop ens trobem amb 
més problemes de fertilitat, un fet que està interrelacionat amb l’anterior 
i que és causa i efecte del moment de canvis en el terreny bio-psico-social 
que hem presenciat durant les darreres dècades.

Al llarg de la meva experiència clínica, he observat 
modificacions en la manifestació del patiment, fins al punt que els motius 

Itxasne Atanes 
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de consulta són cada vegada més difusos i es podrien englobar en una 
ansietat generalitzada, sovint amb aspectes confusionals, sensació de 
malestar sense saber-ne el sentiment subjacent… L’ansietat no és, com  
a tal, un sentiment, sinó una manifestació psicofísica del sofriment.  
Veiem, cada cop més, la necessitat de treballar i ajudar a comprendre,  
en tota la seva complexitat, l’arrel d’aquest patiment sense nom.

En els processos terapèutics, trobem panorames molt diversos: 
de vegades, en alguns infants que els pares duen a teràpia detectem  
(a través de l’enuresi o l’encopresi, la hiperactivitat, l’enuig generalitzat…) 

expressions del malestar del sistema 
familiar; implícitament, veiem fills no 
desitjats a un nivell profund. Alguns 
adolescents, que han estat fills desitjats, 
expressen el malestar que senten per 
conviure amb uns progenitors en lluita 
constant entre ells. Han hagut de ser 
molt autosuficients per suportar el pes 
d’un conflicte que no els és propi.  
En altres ocasions, atenem persones 

adultes que tenen dubtes sobre si tenir fills o no tenir-ne, i no és tan 
important el fet en si mateix com la necessitat que la decisió arribi des de  
la consciència i no des de desitjos egòlatres, de caràcter immadur i infantil.

A les consultes veiem molt de dolor psíquic fruit de les 
dificultats de maduració personal. Cal temps, paciència i confiança en 
la capacitat per aprendre a autogestionar-se. L’aprenentatge és fruit de 
l’experiència emocional, és un procés que té a veure amb la subjectivitat 
que ens caracteritza com a humans.

La necessitat d’integrar cos i ment
És de vital importància que ens comprometem a incidir en les bases  
del malestar que afecta la nostra cultura: el sistema necessita ajuts per 
garantir un bon procés d’individuació, un treball que pot ser complementat 
amb una escola de pares. Alhora, cal continuar ampliant el ventall  
de recursos d’atenció al malestar emocional, que vagin més enllà de la 
psicofarmacologia per a la regulació de la salut.

Les famílies equilibrades amb fills necessiten formar-se  
en la interrelació entre individus sans, en unes relacions que no estiguin 
basades en el mode clan ni en la simbiosi entre els membres, ni tampoc  
en la suma d’éssers que funcionen de manera individualista sense ni tan 
sols una mínima comunicació existent. I com arribem aquí, si vivim en  
una societat que presenta una dissociació cos-ment? Els recursos per 
créixer han de venir de l’atenció integrada d’ambdós.

Quan vaig començar a formar-me i especialitzar-me en  
el tractament amb pacients, els motius de consulta eren, donat l’àmbit 
clínic hospitalari, de tipus psicosomàtic, com una via d’expressió a través 
de la qual els usuaris manifestaven el malestar.

Les relacions familiars no poden estar 
basades en el mode clan ni en la simbiosi 
entre els membres, ni tampoc en la 
suma d’éssers que funcionen de manera 
individualista.
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És imprescindible entendre el llenguatge del cos des de 

l’estudi de la neuropsicologia, dels processos cognitius conductuals, del 

pensament i de les emocions, fins a arribar a la comprensió significativa 

de l’expressió corporal. És bàsic que els professionals de la salut  

emocional puguem ajudar a transitar a través del dolor, per donar cabuda 

a una manera de viure més sana i menys nociva. D’aquesta manera, 

s’evitaran bloquejos psicocorporals i es reduiran les dificultats i les crisis 

evolutives.

Des del punt de vista psicològic, ens enfrontem a una crisi 

d’identitat, que s’ha anat forjant amb la progressiva desconnexió  

cos-ment. En el fons, amb una pèrdua de saber qui som, més enllà de què 

fem o què tenim. Ens trobem en un moment de canvi espiritual; m’atreviria 

a dir-ne revolució. Necessitem trobar-nos a nosaltres mateixos com a éssers 

humans, entendre què fem, què volem, què necessitem i si tot plegat té  

a veure amb omplir un buit existencial o amb unes necessitats vertaderes. 

Cal destacar que, per arribar a connectar amb la nostra 

autenticitat, és inevitable viure cert dolor emocional. És un vehicle 

necessari per veure la realitat present i poder-la canviar des del compromís 

amb un mateix i, a escala macro, amb la resta dels grups humans.

No es tracta només de veure 

una part de la realitat —en aquest 

cas, la disminució de la natalitat—, 

sinó d’aprendre a entendre-la a partir 

d’una òptica àmplia, en el seu aspecte 

multidimensional, tenint en compte  

els diversos graus d’anàlisi des del punt 

de vista emocional i les necessitats  

de canvi intern profund de l’ésser humà. Sense judicis sobre el que és 

positiu o el que és negatiu, sense tanta por, sense mirar només el que 

perdem o només el que guanyem.

Tot canvi implica pèrdues i guanys, moviments que solen  

ser imprescindibles i dels quals, de ben segur, podem treure un  

aprenentatge. Cal un replantejament en molts sentits —també en el sentit 

emocional— de la importància de la connexió. Cal treballar per augmentar 

la consciència i coneixença del nostre propi ésser, des del punt de vista 

mental, emocional i corporal.

Cal entendre la disminució de la natalitat 
des d’una òptica àmplia, tenint en compte  
el punt de vista emocional i les necessitats 
de canvi intern profund de l’ésser humà.
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La desaparició  
de la família extensa, 
les dificultats per 
assumir la criança 
i l’emergència de 
nous codis educatius 

estan impulsant el creixement de xarxes 
alternatives que actuen en múltiples 
vessants. Tot i que inicialment havien estat 
circumscrites a nivells socials benestants, 
ara apareixen iniciatives públiques  
i associatives que en democratitzen l’accés 
i que esdevenen espais d’intercanvi de 
coneixements, recursos i tasques de cura.

Comunitats  
de criança:  
una alternativa  
en expansió 
Christel Keller
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La criança, com a pràctica social, ha canviat profundament pel que fa a les 

seves formes i significats al llarg de les darreres dècades. Les tendències  

sociodemogràfiques han comportat famílies molt més reduïdes, on 

l’arribada de fills i filles es retarda o s’eludeix, de manera que la criança es 

va convertint, cada vegada més, en un fet excepcional. És així com assistim 

ara a una revalorització social de la infància i la criança, però també a una 

absència de referents en els contextos més propers.

Pel que fa a les famílies extenses, han esdevingut una relíquia 

del passat. Avui la responsabilitat sobre els infants recau de manera gairebé 

exclusiva sobre la família nuclear, en la diversitat de formes que aquesta 

família adopta i, de manera aclaparadora, sobre les dones. És cert que avis  

i, sobretot, àvies tenen un paper fonamental com a suport en la criança,  

a vegades de manera massa intensa per l’edat en què els arriba aquest  

rol, però, a diferència de formes passades on la responsabilitat s’assumia 

conjuntament en un marc de convivència, avui es tracta més aviat  

d’un traspàs que mares i pares fan per tal de mantenir una dedicació 

intensa al mercat de treball.

Aquesta tendència cap a una criança sostinguda per molt 

poques persones es dona en un context més ampli d’atomització de la 

societat, on gran part de les necessitats es resolen de manera individual 

i privada, amb els riscos d’exclusió que comporta no poder-hi fer front. 

De fet, les dificultats de criar en aquest context —que les polítiques 

d’infància i famílies tampoc no han assumit que s’hagin de revertir 

substancialment— són un factor que alimenta i agreuja el descens  

i l’endarreriment de la natalitat.

L’emergència de vincles comunitaris
Davant d’aquest panorama —en certa manera, desolador— emergeixen, 

des de fa uns anys, cada vegada més iniciatives que generen vincles 

comunitaris al voltant de la criança. Per copsar aquesta realitat, cal defugir 

qualsevol visió romàntica de la comunitat entesa com a grup tancat de 

persones que practiquen una solidaritat orgànica, proporcionant seguretat 

als seus membres en la mateixa mesura que els pren llibertat, i identificada 

amb les societats preindustrials, rurals o pertanyents a altres hemisferis.

El fet comunitari cal entendre’l avui com un conjunt de vincles 

socials que generen xarxes més o menys denses de persones i que s’activen 

per donar suport i compartir recursos en àmbits diversos de la vida.  

Les comunitats no són realitats que venen donades, sinó processos  

en els quals les persones participen de manera activa i intencionada, 

interactuant i desenvolupant un component de pertinença i un cert 

compromís de reciprocitat.

Un exemple són els grups de criança compartida, constituïts 

per famílies autoorganitzades, per donar un acompanyament als seus 

infants a partir de posar en comú recursos econòmics i humans, concepte 

que en alguns casos també anomenem escoletes alternatives o projectes 
educatius alternatius. Altres iniciatives són impulsades a partir de les 
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polítiques municipals d’infància, com 

ara els espais familiars o les iniciatives 

de suport col·lectiu a la criança i a la 
parentalitat positiva; i també dels 

serveis públics de salut, com els grups 

d’acompanyament al postpart o els de 

suport a la lactància. Fins i tot hi ha 

grups totalment informals, constituïts 

per una barreja d’amistats, familiars  

o veïnat, que poden esdevenir petites comunitats de suport a la criança.

Totes aquestes fórmules posen en relació persones i famílies 

amb una necessitat comuna: la de compartir la criança i obtenir suport, 

tant en un sentit material com emocional. La manca o la insuficiència de 

suport familiar és un factor de pes a l’hora de buscar aquests vincles, però 

hi ha un altre element fonamental: l’eclosió de nous enfocaments en la 

criança, que eixampla les distàncies amb les generacions anteriors. En  

el camp de la pedagogia s’agrupen al voltant del terme criança respectuosa, 

un conjunt de perspectives que aposten per un acompanyament emocional 

dels infants, per atendre les seves necessitats afectives i relacionals des 

d’una consciència que havia estat absent en altres èpoques. La pediatria 

també ha adoptat, en els darrers anys, una mirada més atenta als processos 

i als ritmes particulars dels infants, en diversos àmbits, com l’alimentació, 

el son o el desenvolupament motriu.

La sensació de soledat en la criança, doncs, no ve donada només 

per l’absència o llunyania de la família extensa en un sentit físic, sinó 

també en un pla simbòlic, per uns codis que no són compartits. Tot plegat 

genera que, fins i tot quan hi ha un suport familiar rellevant indispensable 

per a la gestió quotidiana, no assoleixi la funció de referent que es busca en 

altres contextos.

Reciprocitat i cooperació en diverses formes
Les comunitats al voltant de la criança sorgeixen per un conjunt de 

necessitats, però, tot i que sobrepassen la dimensió material, aquesta no deixa 

de ser central, de manera que compartir i intercanviar recursos és un fet 

clau d’aquests espais. La reciprocitat i la cooperació prenen múltiples formes, 

 algunes de les quals s’apunten a continuació.

Primer, l’intercanvi sense diners de roba, joguines i objectes  

de puericultura, que té unes dimensions econòmiques gens menyspreables. 

Segon, el fet de compartir treballs de cura, fent-los col·lectivament o bé 
delegant alguns moments en altres membres del grup. Tercer, l’assumpció 

conjunta de costos econòmics vinculats al grup, des d’un berenar fins al 

lloguer d’un espai. I, per acabar, la posada en comú d’un munt de capital 

cognitiu molt valuós que inclou des d’informació pràctica sobre múltiples 

temes (per exemple, com tramitar una beca per a les colònies d’estiu),  

passant per coneixements que algunes persones del grup poden compartir 

per haver-los adquirit prèviament (com ara, sobre etapes de desenvolupament  

La manca o la insuficiència de suport 
familiar és un factor de pes a l’hora  
de buscar altres vincles, però també  
ho és l’eclosió de nous enfocaments  
en la criança.
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o sobre nutrició), fins a estratègies individuals que poden ser útils per als 
altres (per exemple, com fer el deslletament). El fet de compartir aquest 
seguit de recursos crea i reforça el vincle entre les persones. Alguns 
contribueixen especialment a generar identitat de grup i reconeixement 
entre iguals, elements que difícilment poden proporcionar els vincles 
familiars.

Aquests espais no tenen la mateixa presència en tota la societat 
o, com a mínim, no totes les seves formes. Els nous paradigmes de criança 
han estat adoptats més ràpidament per part de les classes mitjanes i 
benestants, famílies autòctones o provinents de contextos culturalment 
propers (com ara els expats) i amb nivells alts d’estudis. Aquest és el perfil 
majoritari de molts projectes de criança compartida tipus “escoleta”. No 
obstant això, les classes populars generen xarxes de suport més informals 
que acompleixen funcions molt similars.

L'impuls públic
El fet que des de l’Administració pública cada vegada hi hagi més accions 
comunitàries que promouen aquests espais, i que sovint inclouen les 

perspectives més innovadores, està 
contribuint a democratitzar i trencar 
la segregació que sovint s’ha associat 
als projectes de criança respectuosa. 
Alguns exemples que trobem a la ciutat 
de Barcelona són els espais familiars, 
clarament orientats a la llibertat de 
moviment dels infants i el joc lliure,  
i els cicles de tallers i de xerrades 
organitzats per les biblioteques, els 
centres cívics, les escoles bressol o el 

servei Vila Veïna, que aborden diversos temes, com l’ús de les pantalles, 
l’alimentació complementària a demanda (alimentació BLW, la sigla en 
anglès de baby led weaning) o la gestió dels límits.

Així mateix, aquests espais estan profundament feminitzats i 
són les mares les que hi tenen una presència més intensa. Això té una doble 
lectura i un equilibri difícil, però no impossible de trobar. D’una banda, no 
deixa de ser el reflex d’una societat patriarcal que atorga a les dones, i de 
manera específica a les mares, la responsabilitat principal de la cura. En 
aquest sentit, és una qüestió de justícia que els pares s’involucrin en la part 
que els pertoca, tant a les llars com als espais comunitaris, i que aquests 
espais esdevinguin realment mixtos, fruit d’una societat més igualitària 
que, si bé no acaba d’arribar, és precisament en la criança on està recollint 
més èxits.

D’altra banda, cal tenir en compte que el patriarcat també ha 
forjat un arquetip de “bona mare” totalment entregada a la criança, que 
actua com a mandat social i que genera un terrible malestar en les mares 
que senten que no ho fan “mai prou bé”. Per fer-hi front, els espais entre 

El patriarcat ha forjat un arquetip  
de “bona mare” totalment entregada  
a la criança, que actua com a mandat 
social i que genera un terrible malestar  
en les mares que senten que no ho fan 
“mai prou bé”.



30
Dossier

mares prenen tot el sentit, ja que és des de la trobada entre iguals que es 

planteja la possibilitat de desconstruir el mandat social patriarcal. És la 

unió, que fa la força.

I tampoc es pot obviar la dimensió biològica que suposa haver 

gestat, parit i, en molts casos, alletat, qüestions que s’atenen també sovint 

en espais comunitaris de criança, precisament per la seva feminització. 

En aquest sentit, la trobada entre mares pot resultar molt empoderadora, 

però no hauria d’implicar reproduir la feminització de la responsabilitat 

envers les cures. Menys freqüent, però significativa, és l’emergència de 

grups de pares que també busquen aquest espai entre iguals per confrontar 

el mandat social patriarcal que els priva de ser pares presents i plenament 

corresponsables, i construir una alternativa des de la col·lectivitat.
La naturalesa viva dels espais comunitaris, la revalorització 

social de la criança i un abast més gran dels valors feministes són tres 

elements que potencien un avanç cap a una societat més corresponsable 

envers la cura dels infants, que l’assumeixi com una qüestió més col·lectiva 
i no exclusivament privada i familiar. 

Els vincles comunitaris emergeixen 

no únicament com una alternativa 

necessària davant de la crisi de la família 

extensa i el nostre estat del benestar 

raquític, sinó també com un valor en si 

mateix, capaç de donar un sentit col·lectiu 
a la vida i de contribuir a erosionar un 

individualisme que ens condemna al 

malestar.
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La naturalesa viva dels espais comunitaris, 
la revalorització social de la criança  
i un abast més gran dels valors feministes 
són tres elements que potencien un avanç 
cap a una societat més corresponsable 
envers la cura dels infants.
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L’antiga fàbrica Casaramona, actual seu del CaixaForum, a Montjuïc.

Roc Isern — Geometria urbana
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La redefinició de 

la paternitat està 

propiciant canvis 

esperançadors, però 

també planteja 

interrogants. Per què es premia els homes 

per assumir responsabilitats que les dones 

han exercit sempre sense que se’ls donés 

valor? No estem caient en una “mística” de 

les noves paternitats que manté els homes 

en el privilegi? Es tracta de canviar les 

regles del joc per construir una democràcia 

realment paritària.

Paternitats  
en trànsit, homes 
per transformar
Octavio Salazar

Octavio Salazar Benítez 
És pare d’un fill de 21 anys, 

catedràtic de Dret Constitucional 

de la Universitat de Còrdova  

i membre de la Red Feminista 

de Derecho Constitucional i del 

Comitè d’Experts de l’Institut 

Europeu per a la Igualtat de Gènere 

com a especialista en igualtat  

i gènere, masculinitats i democràcia 

paritària. És autor, entre d’altres, 

d’El hombre que no deberíamos ser 
(2018), La vida en común (2021) i 

John Wayne que estás en los cielos. 
Masculinidades, cine y feminismo 
(2022). Col·labora en diversos mitjans.

L’any passat l’escriptor Andrés Neuman va publicar un llibre preciós titulat 

Umbilical, en el qual posava paraules a l’experiència de la paternitat i donava 

visibilitat al seu lloc en un procés que sempre s’ha narrat des de l’experiència 

femenina. En una entrevista concedida amb motiu de la publicació, 

explicava: “He escoltat moltes mares, per eixamplar el meu propi rol, que no 

és el mateix que el de la mare, però és més proper, íntim i instintiu del que 

creia. Els homes ens trobem en un moment d’escoltar, d’escoltar doblement, 

per tenir una visió més precisa i justa del lloc i dels múltiples llocs de les 

dones i redefinir el nostre”1. Aquest procés de redefinició ha començat 

a ser visible de manera molt recent a través de diverses publicacions que 

han posat el focus en el que significa ser pare2. També els mitjans de 

comunicació han mostrat interès per aquestes “noves paternitats” que, 

irremeiablement, han inaugurat un nou “nínxol” de mercat3. Tot això  

alhora que comencen a multiplicar-se les propostes d’activitats, congressos  

i esdeveniments que insisteixen en conceptes com les paternitats positives4.

Tots aquests fenòmens se situen en un context en què els 

avenços feministes estan provocant una reacció global i un discurs 

reactiu perillós, encoratjat per l’extrema dreta i que projecta una renovada 

misogínia a la manosfera5. La progressiva conscienciació igualitària està 
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removent els fonaments de l’ordre patriarcal i de la cultura masclista,  
cosa que provoca que una majoria d’homes caminin amb la brúixola 
trencada6. I així, mentre que un sector significatiu d’ells opta per una 
còmoda passivitat, alguns —m’agradaria pensar que cada cop més—  
fa un temps que mirem de superar el masclista que tenim a dins. En aquest 
darrer grup hi abunden els homes que confessen que ha estat la paternitat 
l’experiència que els ha portat a qüestionar-se.

Els poders públics han tingut un paper clau en aquestes 
transformacions. Si bé, durant un llarg període, l’anomenada conciliació 
va posar a la motxilla de les dones el pes de compatibilitzar la vida 
laboral amb la familiar, a poc a poc s’ha anat obrint pas l’objectiu de la 
corresponsabilitat. En aquest sentit, l’ampliació del permís de paternitat 
fins a equiparar-lo amb el de maternitat ha suposat un avenç significatiu7, 
malgrat les mancances evidents del model8.

Les dades ho demostren: la Seguretat Social va tramitar 
231.775  prestacions per naixement i cura de menor en els primers sis 
mesos del 2023, de les quals 109.731 van correspondre al primer progenitor, 
habitualment la mare, i 122.044, al segon, normalment el pare9. Ara bé, 
aquesta evolució positiva no és tal si ens fixem en el nombre d’excedències 
per a la cura de fills: el primer semestre de l’any només les van sol·licitar  
un 15,45% d’homes, davant d’un 84,55% de dones. Unes dades que, per 
cert, són molt similars a les de les excedències per a la cura de persones 
grans i/o dependents.

Notes
1. Sánchez Seoane, L. “Andrés 
Neuman publica Umbilical: ‘Quería 
mostrar el tipo de vínculo que se 
establece con el padre antes de 
nacer’”. El Independiente. 2022.  
via.bcn/6ujp50Q3thf
2. Entre moltes d’altres, les obres 
recents de Ritxar Bacete (Papá, 2021), 
Jordan Shapiro (Cómo ser un padre 
feminista, 2022) i Alejandro Zambra 
(Literatura infantil, 2023).
3. Com a exemple, “Paternidades de 
hoy en día: afectivas, responsables  
y equitativas” (Cuesta Torrado, S.  
El País, 2021). via.bcn/ymJm50Q3tqx
4. Com a exemple, les jornades 
organitzades pel Govern basc el 
2016 amb el títol “Paternidades que 
transforman”.  
via.bcn/MA3A50Q3twT
5. Vegeu l’informe Jóvenes en la 
manosfera. Influencia de la misoginia 
digital en la percepción que tienen 
los hombres jóvenes de la violencia 
sexual (Centro Reina Sofía sobre 
Adolescencia y Juventud, 2022.  
via.bcn/4nNf50Q6RvM)  
i el llibre La refundación del 
machismo, de Miguel Lorente.
6. Sanfélix, J. La brújula rota de la 
masculinidad (Tirant lo Blanch, 2020).
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Els nous protagonistes
La lectura d’aquesta realitat seria incompleta si no tinguéssim present 
la major precarietat de l’ocupació femenina, la feminització dels 
sectors laborals amb menys reconeixement social i econòmic, així com 
l’evidència que, ara com ara, la maternitat continua sent un obstacle per 
al desenvolupament d’una carrera professional d’èxit. Dificultats que 
augmenten a les llars monoparentals, habitualment compostes per una 
mare amb els seus fills.

Si a tot això hi afegim les dificultats dels més joves per accedir 
a llocs de treball estables i de qualitat o per gaudir d’un habitatge digne, 
tenim la suma perfecta de condicionants que ens expliquen l’augment 
creixent de dones i de parelles que decideixen no tenir descendència. Per 
això és curiós que sigui en aquests temps, quan neixen menys nens i nenes, 
que el focus es posi en els “nous” pares.

És així com, novament, esdevenim protagonistes, ocupem la 
centralitat de l’escena i rebem reconeixement públic. En aquest sentit, ens 
hauria d’inquietar que els homes rebem tants aplaudiments simplement 
per assumir les responsabilitats que les dones han exercit sense que 
els donéssim valor, alhora que ens preguntem si n’hi ha prou amb una 
transformació individual, sovint centrada en el que és emocional i en les 
càrregues que també el patriarcat suposa per a nosaltres. No estem caient 
en una mena de “mística” de les noves paternitats que, de nou, manté els 
homes en el privilegi?10

Són indubtables els canvis positius que les estructures 
familiars han experimentat en els darrers anys, entre ells els derivats 
d’una presència més gran dels pares que intenten superar les absències 
tradicionals. Tampoc no trauré valor a com els homes hem anat 
incorporant les claus emocionals i de cures que sempre ens van ser 
negades, moltes de les quals les posem en acció quan afrontem aquesta 
tasca sense manual que és la paternitat.

Tot i així, continuem conformant-nos amb unes respostes 
molt individuals i, sovint, només afectives i autocentrades, quan ens 
enfrontem a problemes estructurals que tenen a veure amb un model de 
relacions laborals, d’organització dels temps i de distribució del valor.  
És a dir, es tracta de qüestions radicalment polítiques que necessiten 
l’acció col·lectiva i un compromís que vagi més enllà de la voluntat 
personal. Perquè difícilment avançarem cap a un món on hi hagi una 
paritat completa, tant en l’àmbit públic com en el privat, mentre no 
revisem el nostre model productiu i mentre no posem la sostenibilitat de 

la vida al centre de la política.
Un repte que és la gran 

revolució pendent en unes societats cada 
cop més envellides i amb més persones 
necessitades de cures durant més anys. 
Un horitzó al qual, per cert, semblen 
no mirar les “noves” masculinitats, 

Difícilment avançarem cap a una paritat 
completa mentre no revisem el nostre model 
productiu i mentre no posem la sostenibilitat 
de la vida al centre de la política.

Notes  
7. Aquesta prestació va entrar en 
vigor l’1 de gener del 2021 i va 
suposar l’equiparació completa 
de les prestacions de maternitat i 
paternitat. Actualment, el permís 
és de 16 setmanes per a tots dos 
progenitors i es reconeix com un 
dret individual i no transferible. De 
les 16 setmanes, 6 s’han de gaudir 
immediatament després del part o 
la resolució judicial o administrativa 
en els casos d’adopció, guarda o 
acolliment. De la resta del temps se’n 
pot disposar en períodes successius. 
Més recentment, el Reial decret llei 
5/2023 ha introduït noves mesures 
dirigides a afavorir la conciliació, 
com ara el dret a absentar-se de 
la feina fins a 4 dies a l’any per 
causa de força major per motius 
urgents relacionats amb familiars o 
persones convivents. En el cas del 
permís parental, fins que el menor 
faci 8 anys, el decret especifica que 
“tindrà una durada no superior a vuit 
setmanes, contínues o discontínues, i 
es podrà gaudir a temps complet o en 
règim de jornada a temps parcial”.
8. La Plataforma por Permisos 
Iguales e Intransferibles de 
Nacimiento y Adopción (PPIINA) 
denuncia l’obligatorietat que les 
primeres 6 setmanes es facin servir 
simultàniament i la necessitat d’un 
acord amb l’ocupador si es volen 
agafar les 10 setmanes voluntàries en 
diferit. via.bcn/7WFR50Q3u66
9. Lamoncloa.gob.  
via.bcn/p6Uk50Q3ucp
10. És curiós el subtítol “Liberando 
el potencial de los hombres en el 
cuidado”, que acompanya l’informe 
Estado de la paternidad en el 
mundo (Promundo, 2019) i també 
la campanya mundial MenCare 
(impulsada per Promundo i Sonke 
Gender Justice amb l’objectiu de 
fomentar la participació equitativa i 
no violenta dels homes i els joves en 
la cura). via.bcn/ipTH50Q3uoy
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La vida en común
Galaxia Gutenberg, 2021

John Wayne que estás en los 
cielos. Masculinidades, cine 

y feminismo 
La Moderna, 2022

El hombre  
que no deberíamos ser
Editorial Planeta, 2018

preocupades per portar els fills al parc, 

però no tant per pal·liar la solitud de la 
nostra gent gran.

Necessitem, doncs, dotar-nos 

d’una nova intel·ligència que sigui  
capaç d’afrontar la complexitat del  

present alhora que desmantellem l’ordre 

jeràrquic de gènere. El passaport per a  

les dones no hauria de ser l’assimilació 

a la masculinitat hegemònica, com tampoc per als homes el replegament 

exclusiu en una subjectivitat emocional. Les unes i els altres ens  

equivoquem si no assumim que es tracta de canviar les regles del joc, de 

superar les relacions jeràrquiques i de desmuntar els poders masculins i 

masculinitzats. És a dir, de superar les democràcies formalment iguals per 

convertir-les en paritàries. Aquest trànsit té molt de revolució i necessita, 

per descomptat, homes cuidadors i pares presents, però també exigeix,  

amb urgència, més que teràpies i bons sentiments: una implicació pública  

i col·lectiva en un altre pacte de convivència. Més democràcia, doncs, i més 
estat social també. I, és clar, menys masculinitat normativa, més homes 

corresponsables, sí, però també i, sobretot, antimasclistes i igualitaris.
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Ens equivoquem si no assumim que  
es tracta de canviar les regles del joc,  
de superar les relacions jeràrquiques  
i de desmuntar els poders masculins  
i masculinitzats.
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Casa modernista ubicada al carrer de Pàdua, a tocar de la ronda del General Mitre.

Roc Isern — Geometria urbana
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Jaume Plensa 

ens rep un 

divendres al matí 

al seu estudi. 

L’entrevista 

transcorre en 

una de les naus, en les quals reposen alguns 

dels enigmàtics rostres de dones amb els ulls 

clucs, de mides i materials diferents. Al taller 

hi ha una activitat frenètica: té en marxa 

projectes per a la Xina, els Estats Units,  

Sud-amèrica i França. Durant la conversa, 

ens acompanya, com si es tractés d’un fil 

musical, una polifonia de sons metàl·lics  

més o menys estridents que van puntejant  

el parlar pausat de l’artista. “Provenen  

de diverses màquines —explica—, una 

serveix per doblegar les lletres d’una obra 

en procés, l’altra fa servir uns reblons per 

acoblar les peces d’una cortina d’alfabets. 

També estan encesos els ventiladors que 

escalfen l’espai, perquè ja hi comença a fer 

molt fred, aquí dins!”.

Jaume Plensa
“Com a artista,  
el que crec que val  
la pena és la peça  
que encara no he fet”
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Aina Mercader, entrevista
Enrique Marco, fotografia

Jaume Plensa (Barcelona, 1955) és un dels 
artistes catalans i espanyols amb més 
reconeixement internacional. Escultor, 
dibuixant i gravador, es va formar a la Llotja 
- Escola d’Art i Disseny i a la Reial Acadèmia 
Catalana de Belles Arts de Sant Jordi. Va 
començar a exposar el 1980 a Barcelona i, 
des de llavors, les seves peces es poden 
veure arreu del món, especialment a Europa, 
els Estats Units i Àsia, en espais públics, 
col·leccions privades, museus, galeries  
i biennals. Ha rebut, entre altres distincions, 
la medalla de Cavaller de les Arts i les Lletres 
(1993), atorgada pel Ministeri de Cultura 
francès; el Premi Nacional d’Arts Plàstiques  
de la Generalitat de Catalunya (1997) i, 
per part del Ministeri de Cultura, el Premio 
Nacional de Artes Plásticas (2012) i, un any 
després, el prestigiós Premio Velázquez  
de Artes Plásticas. 

El 2023 ha estat un any molt prolífic per a 
vostè a la ciutat. El va començar estrenant 
Macbeth al Liceu.
És un dels projectes més interessants que he 
pogut fer. Amb els amics de La Fura dels Baus, 
fa anys, havia fet molta escenografia i vestuari 
per a òpera, però me n’havia distanciat. No soc 
escenògraf, ni figurinista ni tampoc director 
d’escena. Soc un artista. I, en aquesta ocasió, 
vaig plantejar un diàleg amb l’òpera de Verdi, 
vaig transformar una acció en un espai públic; 
perquè, per a mi, el teatre és un espai públic. 
Vaig posar el meu món a l’escenari, però sense 
gaire teatralitat. Conec molt bé l’obra.

La meva primera escultura amb 
text va ser, precisament, amb un fragment de 
Macbeth: el moment màgic en què ell s’adona 
que no ha matat un rei, sinó que ha matat la 
possibilitat de dormir (Sleep no more). Malgrat 
ser cantada, és una òpera plena de silencis, en 
la qual vaig crear espais quasi buits. Em vaig 

esforçar per donar el mateix valor a què passava a l’escena i què passava 
a l’auditori. No sempre es té en compte i és molt important: allà hi havia 
2.400 persones amb una energia brutal; l’havia de recollir i retornar-la 
a l’escenari. Això ho he après del treball en l’espai públic, i va funcionar 
bé. Crec que és una peça que s’anirà entenent amb els anys.

Com concep les seves intervencions en relació amb l’espai  
que ocuparan?
L’aproximació a un projecte sempre és complexa. Soc una persona 
molt emocional i pateixo molt fins que no arribo a trobar el diàleg 
amb l’entorn. Hi ha maneres diferents d’intervenir en l’espai públic. La 
setmana passada, per exemple, vaig estar a Atlanta, al Freedom Park, 
on vam inaugurar una peça que van adquirir fa cinc anys. Quan la 
vaig tornar a veure vaig tenir la sensació que era com una ampolla amb 
un missatge que ara havia arribat a la platja. Això és una possibilitat 
d’intervenció.

Uns dies després, vaig estar a South Bend, a la Universitat 
de Notre Dame, a Indiana. Allà he fet una escultura molt grossa, de 
14 metres d’alçada, per a l’entrada del museu que acaben d’inaugurar. 
En aquest cas, és una peça pensada específicament per al lloc: sembla 
una escala que uneix el cel i la terra; és d’una espiritualitat enorme. 
Just ahir el director del museu em va enviar una foto de la primera 
nevada i es veu l’escultura coberta de neu. És emocionant! Aquí no es 
cobriria mai de neu, però allà s’està integrant en l’espai. Aquesta és una 
de les satisfaccions més grans que tinc amb la meva obra.

©
 S

ira
 J

ua
n



41
Jaume Plensa

Vostè defensa la idea d’acaronar les escultures. Com espera  
que el públic es relacioni amb les seves obres?
He treballat molt l’espai públic com a concepte, però també com a 
intervenció, i té alguna cosa que a vegades em falta quan exposo en 
galeries o museus, que és aquesta integració amb la comunitat. Les 
obres que són en un museu o en una galeria, o que un col·leccionista 
adquireix, passen a tenir una mena de protecció privada, cosa que no 
tenen les que es troben a l’espai públic, que han de sobreviure per si 
mateixes i no hi ha res que les protegeixi.

Fa uns anys, vaig fer un petit pavelló a l’illa japonesa 
d’Ogijima. El curador del projecte diu que l’obra està funcionant molt bé 
perquè hi ha una llista d’espera força llarga de gent que s’hi vol casar, 
i aquesta idea no se m’hauria acudit mai, a mi! Però, igual que aquesta 
peça ha provocat això, la Crown Fountain de Chicago ha generat un 
amor dels infants envers la peça que tampoc m’hauria imaginat. No la 
vaig fer pensant en els més petits, però saber que els agrada em fascina. 
És a dir, moltes vegades la gent es fa seves les obres de maneres que no 
se m’haurien ocorregut.

Precisament, el 2024 se celebra el vintè aniversari de la Crown 
Fountain. Com diria que ha evolucionat la seva escultura al llarg 
de dues dècades? 
Aquella peça va néixer el 2000 i es va inaugurar el 2004. Allò va ser 
un principi i un final. Un final perquè estava treballant en un món 
abstracte, més simbolista. Les torres de vidre que vaig fer eren com grans 
edificis on habitava gent, i els retrats d’aquelles persones em van portar a 
aquesta nova figuració [mira al seu voltant i assenyala els rostres que ens 
envolten]. Aquesta idea de retrat l’he mantinguda fent només retrats de 
dones joves, que són les que preserven la memòria i el futur de la creació.

Vaig decidir que mai més faria una peça com la de Chicago. 
Vaig tenir altres encàrrecs, però els vaig rebutjar tots, perquè volia  
que només n’hi hagués una. Vaig optar per continuar treballant  
amb tot el que havia après fent la Crown Fountain, però utilitzant 
materials tradicionals: pedra, bronze, fusta… Allò ho vaig enregistrar 
tot en vídeo, i aquí faig un escàner de la persona i manipulo aquesta 
deformació que vaig aprendre a fer aleshores, aquest allargament dels 
rostres que em permet generar una certa sensació d’espiritualitat.

D’alguna manera, cada projecte alimenta tot un futur de 
possibilitats, no deixa de ser un laboratori per a altres peces. És veritat, 
però, que la meva obra s’ha tornat més concentrada en elements 
concrets; potser treballo menys la instal·lació, per pensar en una obra 
més seca, més sola, més única.

I aquestes dones que retrata, qui són?
Són persones de diversos llocs, perquè la meva voluntat és parlar de 
la globalitat, de la diversitat. Parlar sobre que bé estem quan estem 
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junts, mantenint cadascú de nosaltres la nostra identitat, la nostra 

personalitat, el nostre origen cultural i de pensament…, però junts. 

M’agrada molt aquesta idea d’intercanviar informació en la diversitat,  

i crec que els alfabets m’ho permeten, i els rostres, també.

El text és present en moltes de les seves creacions.
Les primeres peces que tenien text eren fragments concrets de poesia 

d’autors que sempre m’han interessat, com Baudelaire. No ho he deixat 

de fer. Ben mirat, encara ara estic treballant uns dibuixos amb textos 

seus. Crec que el poeta és un personatge essencial en la societat. No ens 

adonem que és com una petita ànima que belluga i dona to al nostre 

pensament. Dono molt valor al poeta com a concepte; no és l’amo de la 

poesia, però la utilitza. La poesia és part de la nostra vida, tots podem 

fer-la servir, però ell té una saviesa especial.

Sempre he pensat que les paraules ens fan més humans, 

perquè són com la partitura de la nostra veu. Trobo que això és 

molt maco. Era una necessitat, escriure la nostra veu. Igual que un 

compositor escriu una partitura perquè un altre l’interpreti. El text té 

un punt arcaic d’una gran profunditat.

En algunes escultures (esferes i cossos asseguts) també barreja 
lletres d’alfabets diferents amb notes musicals.
Soc un enamorat de la música. Molts cops he explicat que, de petit, quan 

em barallava amb el meu germà, m’amagava dins el piano del meu pare, 
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que tenia unes portes corredisses. 
Aquell espai al costat de l’arpa tenia 
la mesura exacta del meu cos. No he 
oblidat mai aquella olor de fusta, de 
feltre, de pols. Tampoc he oblidat que, 
en alguna ocasió, el meu pare havia 

tocat sense saber que jo era dins. Amb el temps, aquella vibració de 
l’instrument l’he interpretada com la vibració de la vida, de l’energia 
que ens belluga. Amb els anys, he entès que la música m’ha influït molt, 
sobretot aquest aspecte essencial que és la vibració.

Sovint parla de crear bellesa. Què busca amb el seu treball?

Busco un diàleg amb la societat. No és que la meva obra sigui 
pedagògica, però sí que busco una relació emotiva amb el meu treball. 
Penso que intentar crear bellesa és molt important, perquè l’ésser 
humà és molt imperfecte, i una de les parts interessants de la creació 
consisteix a créixer en el teu pensament. L’obra d’art té alguna cosa 
enigmàtica; és com un mirall on et pots reflectir.

Sovint em pregunten per què els rostres sempre tenen els 
ulls tancats i aquest estat d’ànim tranquil. És justament per propiciar 
que cada persona miri dintre seu, busqui tota la bellesa que té amagada 
i intenti comunicar-la. L’art ha d’ajudar que la gent pensi què pot 
aportar a la comunitat.

I en una societat accelerada i copada d’estímuls com la nostra, 

l’art què ha d’oferir?

Les peces fetes amb malla m’han permès explorar una cosa que 
m’obsessiona: la invisibilitat. El 2018 vaig presentar Invisibles al Palacio 
de Cristal del Museu Reina Sofia, a Madrid, on hi havia un conjunt 
de rostres de malla. Demanava als visitants que fessin un treball de 
percepció visual. Ens hem acostumat que les coses són [fa petar els dits] 
immediates… i, a vegades, cal dir: “Atura’t i mira. Espera una mica més, 
i mira millor”. I llavors tens la resposta: “Ah, però si era allà i no m’hi 
havia fixat”. Estem rodejats de quasi hologrames, ombres, fantasmes, 
imatges que se’ns escapen perquè mirem massa ràpid.

Recordo que quan vaig fer la intervenció Echo al Madison 
Square Park de Nova York, amb la Laura [la seva dona] ens assèiem 
en un banc que hi havia just davant per veure què feia la gent. I molts 
dels que passaven treien el mòbil, feien una foto i seguien. Estaven uns 
segons davant la peça, perquè ja la tenien al telèfon. Em va interessar 
molt aquesta manera de llegir l’art, no hi havia repòs.

En la presentació de l’exposició Poesia del silenci, que La Pedrera 

va acollir, va dir que li agradaria deixar un llegat a la ciutat.  

Fa uns anys, va idear una gran peça per al front marítim que 

finalment no va poder materialitzar. En té alguna altra de pensada?

“Crear bellesa és important, perquè 
l’ésser humà és molt imperfecte. L’obra 
d’art és com un mirall on et pots reflectir.”
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Igual que a Sant Sebastià van voler fer una cosa amb Chillida, que era  

fill d’allà, aquí no ho han volgut fer. No és que jo ho vulgui o no ho vulgui, 

evidentment que ho vull, però ho ha de voler més d’un. Aquesta pregunta no 

me l’hauries de fer a mi. L’artista no és un personatge que viu sol a la 

societat. La Crown Fountain no la vaig decidir fer jo, em van convidar. 

Si et conviden, pots fer coses extraordinàries, però necessites un 

acompanyament, jo no vull imposar res per la força. Si no em conviden, 

doncs no passa res.

Sent que té menys reconeixement aquí que a l’estranger?
Quan ets d’aquí sembla que tot sigui més complex. A vegades, quan ets 

a casa teva falta naturalitat en tot, és curiosíssim. L’altre dia vaig fer 

inauguracions a Atlanta i a Indiana, i tot va ser molt més senzill. Ser 

estranger sempre és molt interessant. Quan era jove, passava algunes 

temporades a Florència. Allà, em vaig fer amic de l’antic director del 

museu de Tel-Aviv. Recordo que un dia, parlant de Petrarca, em va dir: 

“Jaume, conceptualment has d’intentar ser sempre un estranger, allà on 

visquis”. Em va impressionar molt i m’ho he intentat aplicar: prendre 

aquesta distància amb les coses. 

Perquè, si no, pots quedar atrapat en el 

que és local, i això és devastador. Amb 

una relació de parella és igual, pots 

quedar atrapat per la quotidianitat. 

Es tracta de transformar el dia a dia 

en extraordinari, transformar la cosa 

local en única. A vegades penso que 

ens manca aquesta distància amb la 

nostra pròpia realitat.

Vostè que visita moltes ciutats, com veu Barcelona?
Culturalment parlant, em sembla que la ciutat ha viscut èpoques millors. 

Però, vaja, la vida és així, a vegades potser ens falta tenir paciència, no 

sempre és el mateix. El que és cert és que vivim en un país on la cultura  

i l’educació estan massa influenciades i barrejades amb la política.  

Aquí, canvia un ajuntament i canvia tota la política cultural, o canvia el 

govern i canvia la llei d’educació.

Al novembre va fer la lliçó inaugural a l’Escola Massana.  
Quin consell dona als joves artistes?
He donat classes a l’École nationale supérieure des Beaux-Arts de París 

i a l’Art Institute de Chicago, i mai m’he sentit amb més experiència que 

un alumne, senzillament era més gran d’edat, però estàvem en el mateix 

camí. El consell que sempre he donat a un estudiant ha estat: confia 

en tu. Tenim un ofici que és meravellós, en el qual tothom pot estar 

equivocat menys tu, i això és d’una força extraordinària. Per això el món 

polític té aquesta mena de por de l’artista. No confiïs en mi o en aquell 

“Si et conviden, pots fer coses 
extraordinàries, però necessites
un acompanyament, jo no vull imposar  
res per la força. Si no em conviden,
doncs no passa res.”
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altre, ni en una revista, biennal o director, confia en tu, tu ets el centre. 
Pot sonar una mica estrany, però aquesta és la força de l’art. Cada artista 
té, en potència, una veritat extraordinària.

Té obres escampades per tot el món. En destacaria alguna?
Hi ha peces que m’agradaria poder-les anar a veure cada matí quan 
em llevo i esmorzar-hi. Mira, n’hi ha una que es diu Roots, a Tòquio, 
que es basa en la idea de les arrels que entren dins la terra i germinen, 

i aquesta m’emociona especialment. 
Moltes vegades tinc enveja d’obres 
meves que són en llocs meravellosos.

N’hi ha una, a Suècia, que 
és en una petita illa, en un parc que es 

diu Pilane, de difícil accés, a la qual, si podeu, aneu-hi, perquè està sola 
quasi tot l’any i després durant vint o trenta dies hi ha algun visitant. 
És un dels llocs més bonics on he estat. També n’hi ha una a la Vall de 
Napa, en unes vinyes, i sempre penso en el privilegi que té de ser allà. 
La meva obra ha tingut la sort de trobar aquesta relació amb l’entorn. 
Recordes que vaig instal·lar aquella peça que es tapava els ulls a la 
Cinquena Avinguda de Nova York?

Sí, és clar, Behind the Walls. Què se’n va fer?
Va ser allà durant uns mesos, després va anar al Museu Nacional d’Art, 
a Ciutat de Mèxic, i al final la va comprar un col·leccionista que la va 
regalar al Museu d’Art de la Universitat de Michigan. Ara està situada 
davant de la porta del museu, a Ann Arbor. És un lloc que m’agrada 
molt, i el trobo preciós com a concepte, perquè justament es tapa els 
ulls a la porta d’un museu; és una invitació a reflexionar d’una manera 
diferent. Defensa la meva teoria que, a vegades, la visió no és l’eina més 
adequada per entendre, igual que les paraules no sempre expliquen un 
sentiment o les orelles no t’ajuden a escoltar millor. A voltes, necessitem 
altres parts del cos, o la nostra sensibilitat. Crec que sovint utilitzem 
l’art d’una manera tan literal que ens perdem coses pel camí.

Al seu estudi hi ha molta gent que hi treballa. Com s’enfronta  
al procés creatiu?
L’escultura té un peu en l’art i l’altre en la indústria. Aquí veus molta gent 
que m’ajuda, però també hi ha tallers fora que col·laboren amb nosaltres. 
Treballo en equip, m’agrada molt. Primer, faig sol els dibuixos i projectes 
que després passo al meu equip. Ells m’ajuden a desenvolupar-los, a trobar 
les millors solucions estructurals i d’enginyeria. És un procés fascinant. 
Ara tenim diversos projectes en marxa i cadascun té unes necessitats 
tècniques. En paral·lel, jo tinc les meves exposicions personals. En tots 
aquests projectes, hi ha una barreja entre l’equip i jo, jo i l’equip, ja no sé 
on comencen ells i on acabo jo. És una manera de treballar que em satisfà. 
Integra altres sensibilitats en la meva forma de mirar l’art i la vida.

“Moltes vegades tinc enveja d’obres 
meves que són en llocs meravellosos.”
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A banda de fer escultura, també conrea el dibuix i el gravat.
En els dibuixos hi ha una immediatesa que no tinc en l’escultura.  
Els treballo de manera directa, no necessito intermediaris. Sovint, els 
dibuixos són un perfum que precedeix alguna cosa que vindrà després 
en forma d’escultura. Sempre he treballat en paral·lel l’escultura, el 
dibuix i el gravat, i abans també havia fet fotografia i vídeo. Amb 
l’escultura puc dir coses que no puc dir amb els altres llenguatges, i a 
l’inrevés. La veritat és que els dibuixos els exposo molt poc, però just 
ara estic preparant una sèrie que l’any que ve mostraré a Nova York.

I què més té entre mans?
La meva obra és molt lenta. Puc exposar cada tres anys a les meves 
galeries habituals de Nova York, París, Estocolm i Chicago. El 2025 tinc 
una exposició molt important a Grand Rapids, a Michigan, al Frederik 
Meijer Gardens & Sculpture Park, un parc d’escultures on vaig fer el 
mural Utopia amb relleus en parets de marbre. D’aquí a dos anys volen 
celebrar l’aniversari del parc juntament amb el meu… que en faré 
setanta! Serà una gran retrospectiva que després viatjarà a Denver. Estic 
molt espantat perquè, com a artista, el que crec que val la pena és la peça 
que encara no he fet. Mirar enrere em fa no sé què. M’estan demanant 

que faci un itinerari de la meva obra i 
[esbufega] estic una mica amoïnat. A 
vegades em pregunten: “Per què has 
volgut ser artista?”. I sempre dic el 
mateix: “Jo no he decidit ser artista, era 
inevitable”. Aquesta exposició és igual, 
és inevitable.

Treballa molt als Estats Units.
És un misteri perquè no hi visc, però hi passo moltes temporades. N’he 
après molt, dels Estats Units. Tenen una idea que m’agrada: si tu creus 
en una cosa, la fas, no necessites l’opinió d’un altre. Això vol dir que hi 
ha una diversitat estètica i cultural enorme.

A Europa, estem una mica anquilosats. Cal que estigui d’acord 
molta gent per fer segons què, i això frena molts projectes. I després hi 
ha el fet que el tema cultural és d’iniciativa privada, i això és d’una força 
extraordinària. El polític no pot estar en tantes coses, hauria de voler 
l’ajuda del privat i donar-li aquesta confiança, i després que el privat 
tingui la capacitat de retornar a la societat part del que la societat li ha 
donat. Fixa-t’hi, moltes de les meves peces que hi ha a Barcelona són 
regals: la de l’Hospital de Sant Joan de Déu, la del Clínic i la de davant 
del Palau de la Música. Jo també crec que haig de donar, si em demanen. 
En això, hauríem d’aprendre una mica dels Estats Units.

Com encara el futur? Té previst crear una fundació, com ho van 
fer aquí dos dels artistes als quals admira, Miró i Tàpies?

“A vegades em pregunten: ‘Per què  
has volgut ser artista?’. I sempre dic  
el mateix: ‘Jo no he decidit ser artista,  
era inevitable’.” 
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No ho sé, sí, m’agradaria… Jo adorava Miró i 
tenia molta estima per Tàpies. Em va ajudar 
molt, va ser molt bon amic. Recordo que un 
dia el seu fill em va dir: “Jaume, el meu pare 
voldria parlar amb tu”. Vaig anar a casa seva 
i li vaig portar el millor catàleg que m’havien 
fet. Vam estar parlant una bona estona, va ser 
molt agradable. Després, em va acompanyar a 
la porta i em va dir: “Jaume, si no ens veiem 
més, que tinguis molta sort”, i va morir al cap 
de poc temps. Era un home que tenia una 
capacitat intuïtiva extraordinària, tinc records 
meravellosos amb ell.

A Miró no el vaig conèixer. En la 
meva infantesa artística, Miró i Calder van 
ser els meus ídols. La gent em diu: “Però si no 
t’hi assembles de res!”. Ells em van ensenyar 
actituds, que són importantíssimes, i amb 
aquestes actituds a mi em surt fer una altra 
cosa. N’he après molt, d’ells! Hi ha artistes 
que tenen aquesta capacitat de deixar un 
llegat inevitable. Clar, quan tu em preguntes 
això, jo no sé si soc aquesta mena d’artista. A 
vegades no sé gaire bé si, després de mi, tot 
desapareixerà. M’agradaria pensar que això 
[obre els braços per abastar tot l’estudi] serveix 
d’alguna cosa, però no ho sé gaire bé. L’art et 
crea una inseguretat absoluta.

Com l’afecta la reacció del públic?
És molt emocionant. La Julia havia d’estar un any instal·lada a la plaça 
Colón de Madrid, i ja en fa cinc que hi és… perquè la gent demana 
que no la treguin. El mateix ha passat amb la Carmela del Palau de 
la Música, i amb Nomade, a Antíbol. M’ha succeït en molts llocs, i 
sempre produeix una gran satisfacció. Ara, quan això s’acaba, ja t’estàs 
preocupant per la pròxima: l’escultura que encara no he fet és la que 
més m’excita, perquè crec que serà la bona, per fi serà la bona!

I com entoma les crítiques?
No llegeixo ni les bones ni les dolentes. Normalment, ho llegeix tot la 
Laura. M’estimo més no fer-ho. No vull que em condicioni. Segur que 
hi ha gent en desacord, hi tenen dret, però jo també tinc el dret de fer 
el que em sembla; per tant, no hi veig conflicte. El problema real el tinc 
cada matí quan entro a l’estudi!
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El Museu 

d’Història  

de Barcelona 

(MUHBA) celebra 

80 anys reforçant 

l’interès per la Barcelona contemporània, 

creixent en xarxa en diversos indrets del 

territori municipal i enfortint la presència  

a internet. Tot plegat coincideix amb un 

moment de reconsideració sobre el paper  

que han de tenir els museus, en aquest cas  

els d’història de les ciutats, en relació amb 

les noves perspectives plantejades per  

la transformació digital.

El MUHBA s’expandeix  
i convida a pensar la 
història de la ciutat  
Tim Marshall
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Dos visitants observen unes restes romanes mentre escolten l’audioguia al Museu d’Història de Barcelona.



49
Tim Marshall

Tim Marshall 
Professor emèrit de planificació 
a l’Oxford Brookes University, al 
Regne Unit. Els seus interessos 
de recerca inclouen la planificació 
a escala regional i nacional i la 
planificació d’infraestructures 
importants al Regne Unit i Europa, 
així com la llarga història de les 
ciutats i el paper de l’acció pública  
i col·lectiva a l’hora de dirigir-les.  
El seu llibre de planificació més 
recent és The Politics and Ideology 
of Planning (Policy Press, Bristol, 
2020). Va ser editor de Transforming 
Barcelona (Routledge, London, 
2004) i coeditor, amb Joan Roca,  
de European City Museums 
(Ajuntament de Barcelona  
i MUHBA, Barcelona, 2023).

El 2023 ha estat un any especial per al MUHBA. Coincidint amb  
la celebració del seu 80è aniversari, pren un nou impuls que es reflecteix 
des del punt de vista tant conceptual com organitzatiu. Destaquen les 
inauguracions de vuit seus, que han estat reformades o ampliades; la 
presentació de recerques que renoven la historiografia de Barcelona,  
i la posada en marxa de fórmules de gestió compartida amb la ciutadania.

El Museu d’Història de Barcelona és un fenomen especial  
en gairebé tots els aspectes, una afirmació que argumentaré tot seguit  
i que es pot confirmar només amb una breu anàlisi de la seva presència 
a la web. És difícil exagerar l’extensió i la peculiaritat d’aquest fenomen, 
però també ho és capturar-ne l’essència en poques paraules. Aquí faig  
dos plantejaments, no especialment originals, però amb l’esperança que 
tinguin interès per a un públic ampli. En primer lloc, em pregunto: 
què succeeix en el món dels museus de les ciutats i quina relació té el 
MUHBA amb aquest context més ampli? En segon lloc, miro de resumir 
els elements més importants de l’èxit del MUHBA i d’opinar, encara més 
breument, sobre les seves perspectives de futur1.

El debat sobre els museus
Arreu del món, s’ha debatut intensament sobre el camí que han de seguir 
els museus de tota mena, amb el rerefons d’una seqüència d’autocrítiques 
que han tingut lloc durant l’última dècada. Tots els fòrums —des 
de l’International Council of Museums (ICOM), a través de CAMOC 
(organisme específic establert per als museus municipals dins de l’ICOM), 
fins a la xarxa City History Network, creada pels museus d’Amsterdam 
i Barcelona el 2010— han sotmès a debat la finalitat d’aquestes 
instal·lacions, sigui quina sigui la seva naturalesa. 

El debat de l’ICOM va arribar al punt més àlgid quan va 
definir què és un museu, i van caldre anys per acordar aquesta nova 
definició, a la qual es va arribar el 20222. Entre les qüestions principals, 
la definició inclou l’èmfasi que s’ha de posar en els judicis ètics sobre els 
temes candents actuals, concretament en les formes de colonització  
i descolonització i en el tractament de la migració recent, així com en  
el grau de moviment vers la “cocreació” col·laborativa, en comparació  
amb formes de gestió més tradicionals per part dels professionals.

A parer meu, el MUHBA, malgrat ser plenament conscient 
d’aquests debats i de mantenir-hi un compromís absolut, ha seguit  
el seu camí i s’ha basat en les virtuts socials i polítiques de la societat 
barcelonina per assolir els èxits recents. Durant dècades, des que es va 
fundar, aquestes virtuts han contribuït a desenvolupar l’autoritat del 
museu, però durant els darrers quinze anys aquests fonaments han 
esdevingut molt més sòlids sota la direcció de Joan Roca. Això ha estat 
possible perquè Roca tenia una estratègia, que evolucionava amb els 
canvis que es produïen amb els anys, però que s’havia definit clarament  
de bon principi. Òbviament, l’estratègia es va veure afectada per una  
sèrie de factors imprevisibles, incloent-hi els de la política municipal,  
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el proveïment de recursos, l’eclosió variable de col·laboradors en tots  
els àmbits i la incorporació contínua d’elucidacions intel·lectuals  
i acadèmiques.

Els principis del MUHBA es fonamenten en l’èmfasi de la 
“majoria democràtica”, cosa que implica especialment inclinar la difusió 
de les activitats del museu per arribar a tota la ciutat, no tan sols a 
alguns punts privilegiats del nucli històric i altres epicentres més aviat 
accidentals, com en la majoria dels museus municipals europeus. Aquest 
èmfasi, tot i ser coherent amb el contingut de gran part dels debats 
actuals del món museístic, no comença realment al mateix lloc, ni,  
en aquest sentit, aspira a arribar al mateix punt. 

Clarament, l’èmfasi es posa en qüestions específiques  
dels museus municipals, dels espais i les històries de la ciutat que hi estan 
implicats, no en el contingut, fins a cert punt més previsible, dels museus 
d’art, ciència, natura o tecnologia. Això ha matisat especialment el “dia  
a dia” de la vida urbana, en qüestions com per exemple l’habitatge  
o el treball o en els aspectes socials i ecològics i, implícitament, polítics  
—malgrat que hi ha factors més “culturals”, com la religió i el món de les 
idees, que no n’han quedat exclosos. Potser en l’enfocament hi rau una 
idea antropològica generalitzada de la “cultura”, amb un abast extens,  
tal com la promovia la tradició de l’escriptor gal·lès Raymond Williams 
en les dècades del 1960 i del 1970. Aquest enfocament del MUHBA sol 
pintar-se en un llenç molt més gran que, després, han fet servir la majoria 
dels museus municipals que conec d’arreu d’Europa.

En relació amb el mètode i el procés, i en contrast amb 
el contingut, la trajectòria característica del MUHBA és ben visible. 
L’enfocament s’inspira en una mena d’acadèmia democràtica, estesa a 
tota la ciutadania interessada a pensar en la seva història i en els seus 

vincles amb el present 
i el futur; és a dir, una 
estratègia fonamentalment 
col·laborativa. 

Els actors es 
troben en diàlegs, seminaris 
i projectes expositius per 
crear plegats, però amb 
rigor acadèmic, un criteri 
essencial. Justament, no 
he trobat aquest model en 
cap altre indret, motiu pel 
qual el considero de collita 
pròpia. Potser és de sentit 
comú que els enfocaments 
innovadors d’èxit creixin de 
sòl profund i fèrtil, tant o més 
que de retòriques i arguments 

Notes
1. No podem afegir gran cosa al que 
ja ha dit el director actual, Joan 
Roca i Albert, sobre la progressió del 
MUHBA al llarg dels anys. Reunir 
totes aquestes reflexions en un llibre 
seria de gran ajuda per al pensament 
del futur.
2. “Un museu és una institució 
permanent no lucrativa al servei  
de la societat que cerca, col·lecciona, 
conserva, interpreta i exposa llegat 
tangible i intangible. Els museus, 
oberts al públic, accessibles i 
inclusius, promouen la diversitat i la 
sostenibilitat. Operen i comuniquen 
de manera ètica, professional i amb  
la participació de les comunitats,  
i ofereixen experiències variades  
per a l’educació, l’entreteniment  
i la compartició de reflexions  
i coneixements.” 
icom.museum

Passadís del Refugi 307  
del Poble-sec, construït durant  

la Guerra Civil. 
▼
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globals o massa generals. Tanmateix, els enfocaments de collita pròpia de 
la majoria de les ciutats europees no han tingut necessàriament aquest sòl 
profund i fèrtil o no han obtingut els mateixos resultats.

L’èxit del MUHBA
Les àrees de progrés principals dels darrers quinze anys combinen 
substància i mètode. La col·laboració forma part de la recepta, tant dins  
del MUHBA com en la societat en conjunt, malgrat que les limitacions 
dels recursos fan que mantenir l’equilibri no sigui fàcil —i sembla que  
la normativa administrativa i financera dificulta encara més la tasca  
de dirigir un museu. 

Per a mi, la transformació espacial i geogràfica del MUHBA  
ha estat la primera fita, sobretot la creació de l’eix de centres i activitats 
del Besòs, amb un treball concret, en aquesta àrea, amb els districtes  
i les associacions. Aquest aspecte també el trobem present en la direcció 
estratègica que, des de la dècada del 1980, busca regenerar i canviar  
el caràcter d’aquesta zona. Durant molts anys, la tasca de nombrosos 
actors ha permès aquest reequilibri geogràfic de Barcelona i, fins a cert 
punt, de tota l’àrea metropolitana. És a dir, el MUHBA prepara el terreny 
per als canvis, gràcies a la seva capacitat per modificar la percepció 
de les transformacions passades i actuals, en lloc de tenir un impacte 
transformatiu directe —tot i que no hauríem de subestimar l’efecte 
d’algunes tasques de museïtzació de l’habitatge, la indústria i l’aigua  
al sector nord-oriental de la ciutat.

Com a urbanista, tinc un interès especial en l’impacte  
que això té en els “imaginaris espacials” que la ciutadania té  
de la seva ciutat, incloent-hi, per descomptat, els polítics i arquitectes,  
o altres perfils amb influència en la transformació urbana. Seria 
interessant comparar la manera com la gent veia la ciutat (i més enllà)  
fa dues dècades i com la veu ara, amb imatges, mapes mentals… Des d’un 
punt de vista metodològic, aquesta comparació és tot un repte, i identificar 
els impactes de la feina del MUHBA, encara més. En definitiva, un bon 
desafiament per a geògrafs, sociòlegs o experts en ecologia urbana.

Crear i compartir coneixement
Des del meu punt de vista, el segon gran assoliment ha estat el de crear  
i compartir coneixement. Això està relacionat amb el model acadèmic  
i associatiu del MUHBA, que fa un volum considerable de feina en les  
àrees de recerca i presentació. El museu ha fet una tasca rellevant de 
treball amb experts acadèmics i associacions locals, no només durant un 
any o dos sinó durant una dècada o dues, per fer avançar el coneixement, 
per exemple, sobre el proveïment d’aliments, el subministrament d’aigua 
o els problemes de l’habitatge. També és important que se n’hagin fet 
publicacions considerables en format extens o abreujat, algunes de molt 
accessibles i en diverses llengües, en un programa de publicació que dubto 
que cap altre museu hagi igualat, almenys dins del sector dels museus 

Els espais patrimonials del MUHBA
El MUHBA ha crescut en xarxa 
amb la posada en funcionament 
del Centre de Conservació i 
Restauració, que inclou l’Arxiu 
Arqueològic i la renovació o 
incorporació de nous centres.

Ciutat Vella
El barri Gòtic
MUHBA Casa Padellàs
MUHBA Plaça de Rei
MUHBA Temple d’August
La Porta de Mar i les Termes 
Portuàries
MUHBA Via Sepulcral Romana
MUHBA Domus Avinyó
MUHBA Domus de Sant Honorat
MUHBA El Call

Sant Pere, Santa Caterina  
i la Ribera
MUHBA Santa Caterina

Sants-Montjuïc
El Poble-sec
MUHBA Refugi 307

Zona Franca-La Marina  
del Prat Vermell
MUHBA Centre de Col·leccions

Sarrià-Sant Gervasi
Vallvidrera
MUHBA Vil·la Joana. Casa 
Verdaguer de la Literatura

Gràcia
La Salut
MUHBA Park Güell

Horta-Guinardó
Can Baró
MUHBA Turó de la Rovira

Sant Andreu
El Bon Pastor
MUHBA Bon Pastor
 
Sant Andreu
MUHBA Fabra i Coats
 
La Trinitat Vella
MUHBA Casa de l’Aigua

Sant Martí
Provençals del Poblenou
MUHBA Oliva Artés
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municipals. Evidentment,  
els futurs equips del MUHBA 
encara tenen molta feina 
per fer per traslladar aquest 
enfocament a nous camps 
fonamentals i a través  
de noves fórmules.

Les transformacions 
a la seu central del museu, a la 
plaça del Rei, també són una 
fita important, no tan sols 
perquè són les més visitades 
i més visibles, sinó perquè 
s’han definit les bases perquè 
els futurs equips del MUHBA 
puguin emprar aquests espais 

com a fonaments per als seus projectes, sense haver de patir per la 
modernització de la infraestructura bàsica, una tasca que ja està feta.

Una quarta fita és la qualitat de la presència a internet. Diria que 
el MUHBA sortiria molt ben parat d’una comparació amb els llocs web 
d’altres museus municipals europeus que conec, tant per l’adaptació als 
canvis al llarg dels anys com per la intensitat de la informació que s’hi 
presenta. Un bon exemple és l’element cartogràfic, que es continua difonent 
i transformant, i que permet que qualsevol persona d’arreu del món pugui 
accedir a la geografia històrica de Barcelona i interaccionar-hi, fet que 
representa un avantatge per als acadèmics i per al públic en general, de 
qualsevol edat i procedència.

Evidentment, parlar del futur és molt més arriscat que 
recollir les fites assolides fins avui. Presumiblement, el museu no voldrà 
agombolar-se ni deixar d’evolucionar i progressar, malgrat que seria força 
natural que una nota dominant dels anys vinents sigui la consolidació 
d’alguns elements que s’han assolit. Per a l’aprenentatge al voltant dels 
nous centres sobre habitatge, treball, aigua i desenvolupament urbà, serà 
important experimentar l’evolució de les noves percepcions en cada tema 
i l’establiment de connexions entre les diverses “sales” del museu: 55 sales, 
distribuïdes en un total de 18 centres. 

Transforming Barcelona
Routledge, 2004

European City Museums 
Tim Marshall i Joan Roca
Ajuntament de Barcelona  

i MUHBA, 2023
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 Una finestra de les Cases Barates 

del Bon Pastor, a les noves 
instal·lacions del Museu Cases 

Barates del Bon Pastor del MUHBA.
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D’esquerra a dreta i de dalt a baix, la parròquia del Patriarca Abraham, a la Vila Olímpica del Poblenou; el Museu d’Art Contemporani 
de Barcelona (MACBA), al Raval; un edifici comercial al carrer de Veneçuela del districte 22@, i el Campus Diagonal-Besòs de la 
Universitat Politècnica de Catalunya (UPC).

Roc Isern — Geometria urbana



54

Visions urbanes

Un dels problemes 
principals del sector tèxtil 
actual, liderat per la fast 
fashion o moda ràpida,  
és la quantitat de residus  
que genera. La sobreproducció 
i el sobreconsum de peces de 
roba, que s’utilitzen de mitjana sis vegades, 
és un dels impactes ambientals principals 
i més visibles d’aquesta indústria. Ara, la 
reutilització obre el camí per impulsar nous 
conceptes i propostes per accedir a la roba, 
alhora que contribueix a la transformació 
del sistema de la moda actual. A la ciutat de 
Barcelona podem trobar diverses iniciatives  
i propostes d’intervenció que contribueixen  
a aquest canvi cap a un model circular.

El repte de reduir  
els residus tèxtils  
i reutilitzar la roba  
a Barcelona  
Clara Mallart
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Botiga de roba de segona  

mà d’Humana.
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Clara Mallart 
Llicenciada en Geografia per 
la Universitat de Barcelona i 
diplomada en Disseny de Moda per 
l’Escola Superior de Disseny IED. Té 
un màster universitari de Recerca 
en Art i Disseny i actualment és 
doctoranda a EINA-UAB, dins la 
línia d’investigació d’estètica i 
teoria de les arts. Treballa al centre 
regional per al desenvolupament i 
el consum sostenibles MedWaves, 
UNEP/MAP, coordinant un projecte 
de cooperació internacional 
d’economia circular tèxtil amb 
la Xina. Combina la coordinació 
del projecte amb la consultoria 
en sostenibilitat estratègica i la 
docència universitària.

L’actual model de producció i consum lineal (comprar-usar-llençar), 
dissenyat i implementat per fer créixer les economies del nord, ha 
propiciat, a través de la globalització i de les grans multinacionals  
del sector, que avui les cadenes de valor tèxtils siguin molt llargues  
i poc transparents, i que tinguin com a resultat productes de baix cost,  
de poca qualitat i, sobretot, amb poca seguretat des del punt de vista tant 
ambiental com social i laboral. Les grans cadenes del sector han creat 
un model productiu on preval la quantitat per sobre de la qualitat dels 
productes i on no s’han inclòs als escandalls els impactes ambientals que 
es generen als països productors, sovint lluny dels ulls dels consumidors, 
i sobretot s’han passat per alt els costos laborals i socials: s’han vulnerat 
drets humans al llarg de tota la cadena productiva. 

A Catalunya, cada any es generen 166.000 tones de residus 
tèxtils, uns 21,3 quilograms per habitant i any, dels quals se’n recull 
selectivament l’11%, unes 18.270 tones. La major part és derivada  
als gestors de residus vinculats a l’economia social, però només entre  
el 5 i el 10% es reintrodueixen dins del territori nacional a través  
de la venda de roba de segona mà (913,53 tones). La resta del residu 
tèxtil domèstic que es recupera es reparteix entre tres vies de valorització. 
La primera correspon a l’exportació (entre un 60 i un 70%) a països de 
l’Àfrica, el Pakistan i alguns països europeus i sud-americans. La segona 
via és la recuperació a través del reciclatge material, que representa  
entre el 20 i el 30%; sovint també s’envia al Pakistan. La tercera via,  
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on trobem tot allò que ja no és aprofitable (entre el 5 i el 10% restant), es 
gestiona a través de la valorització energètica o l’eliminació. Cal tenir en 
compte que un 89% dels residus tèxtils (147.240,24 tones) no es recullen 
selectivament perquè es llencen al contenidor de rebuig o bé en altres 
fraccions on no corresponen. Per tant, no es poden recuperar i acaben 
tenint un cost i un impacte ambiental molt rellevant en l’àmbit local1. 

Un model extractivista i esclavista
Avui, aquest model de producció-consum extractivista i esclavista es 
troba en el punt de mira de les noves polítiques que s’estan desenvolupant 
a Europa sota el paraigua del Pacte Verd Europeu2, de documents 
estratègics com el Pla d’Acció per a l’Economia Circular3 i la nova 
Estratègia Industrial Europea4 i, especialment, sota l’Estratègia  
per a uns Tèxtils Sostenibles i Circulars5, que pretenen convertir  
el continent europeu en el primer territori net en carboni i d’economia 
circular el 2050. Les noves directives nascudes sota aquesta estratègia 
—la Directiva de residus, actualment ja transposada a Llei estatal de 
residus6, i la Directiva d’ecodisseny7, que està essent revisada, entre 
d’altres— transformaran completament el sector del tèxtil i la moda amb 

un objectiu clar: canviar l’actual model 
productiu lineal per un futur model 
d’economia circular.

L’objectiu és reduir el consum 
de recursos i la generació de residus, 
amb el principi de fer més amb menys, 
i amb la idea que els productes, els 

materials i els recursos es poden utilitzar i reutilitzar el màxim temps 
possible. Aquest model circular s’oposa directament al model industrial 
clàssic basat en l’extracció, la producció, el consum i el rebuig.

Cal aplicar estratègies que permetin nous circuits i estableixin 
sinergies entre tots els agents de la cadena de valor, des dels productors  
fins als consumidors, passant per distribuïdors, administracions…  
Això, en la indústria tèxtil, significa minimitzar l’ús de materials  
verges; recuperar el màxim de recursos i components possibles; que les 
produccions es facin sota principis de química segura i monomaterialitat; 
que es creïn circuits de recuperació, reparació i revenda de productes; que  
es propiciïn polítiques locals que impulsin la recirculació material…  
Tot un seguit de variables que possibilitin crear un sistema tèxtil on  
el concepte de residu desaparegui i es transformi en recurs.

En aquest esquema, una de les estratègies principals  
és la reutilització, que permet allargar la vida de les peces de roba. Per 
tant, es cobreix una demanda amb producte ja produït, i així disminueix 
la pressió respecte a l’extracció de nous materials verges i es redueixen 
les emissions associades a la producció. A més, per mitjà d’aquesta 
recirculació es pot generar nova ocupació que participi en els processos  
de recuperació, recollida, classificació, preparació per a la reutilització  

Notes
1. Agència de Residus de Catalunya. 
via.bcn/R9Nf50Q2wb8
2. Pacte Verd Europeu.  
via.bcn/Birp50Q5QzU
3. Comissió Europea. Pla d’Acció  
per a l’Economia Circular.  
via.bcn/AXxP50Q2woN
4. Comissió Europea. Estratègia 
Industrial Europea.  
via.bcn/VpzL50Q5SbK
5. Estratègia per a uns Tèxtils 
Sostenibles i Circulars.  
via.bcn/ElO950Q2wsi
6. Llei estatal de residus.  
via.bcn/x2Rx50Q2wVp
7. Directiva d’ecodisseny.  
via.bcn/kpSp50Q2wX4

Allargar la vida de les peces de roba 
disminueix l’extracció de materials verges 
i les emissions associades a la producció.
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i venda del material. Així mateix, es poden crear noves oportunitats  
de negoci a través d’aquesta gestió i recirculació del flux material.

La reutilització com a eina per a la prevenció
A la ciutat de Barcelona podem trobar diverses iniciatives i propostes 
d’intervenció que contribueixen a aquest canvi cap al model circular.  
En primer lloc, les botigues de venda de roba de segona mà gestionades 
per entitats de l’economia social, que generalment estan vinculades  
a gestors de residus, empreses que fan la recollida de residus tèxtils en 
l’àmbit municipal, sigui a través dels coneguts contenidors taronges/
vermells/verds (el color varia segons l’empresa) o per mitjà del porta  
a porta, d’acord amb l’esquema de recollida municipal. Exemples d’aquestes 
botigues són la cooperativa de segon grau Roba Amiga, formada per 
Solidança, Formació i Treball, Engrunes, Tapís i Andròmines; altres 
empreses similars, com Moda re- o Beyondwear, creada per Càritas  
i el Grup Formació i Treball, o l’empresa Humana Spain, entre d’altres.  
La particularitat d’aquestes empreses és que utilitzen els productes tèxtils 
de segona mà per treballar en la inserció laboral. Per tant, amb la gestió del 
residu tèxtil aconsegueixen generar ocupació en col·lectius desafavorits.  

En segon lloc, les botigues gestionades per particulars i 
empresaris del sector privat. Les peces que revenen sovint provenen de grans 
distribuïdores de roba de segona mà que després distribueixen com a vintage. 
Trobem botigues on els empresaris busquen i rebusquen en diversos mercats 
a l’engròs per oferir un estil de roba determinat, com Flamingos. Altres 
exemples a la ciutat de Barcelona són cottonVintage, Le Swing Vintage, 
Holala Ibiza, Lullaby, Neko Vintage, La Principal Retro & Co, Love Vintage, 
TurQuesh, Ven-t’ho, Alabama Collect i L’Arca Barcelona, entre d’altres. 

També trobem algunes marques de moda i detallistes que 
treballen la circularitat: des d’animar els clients perquè dipositin les peces 
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Fashion Pills és un esdeveniment 
d’intercanvi de roba organitzat per 
Moda Sostenible Barcelona cada 
dos mesos, amb xerrades sobre 

temes diversos. 
▼
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de roba que ja no utilitzen a canvi d’un descompte per a futures compres 
fins a oferir racons, siguin físics o en línia, de peces de segona mà de  
la seva marca. Exemples d’aquest model són marques com Nudie Jeans  
i els grans grups com Levi’s, Mango, Inditex o H&M, entre d’altres, que 
estan buscant fórmules per a aquesta gestió per passar a ser els nous 
detallistes de roba de segona mà.  

Finalment, els mercats de segona mà, tradicionalment 
coneguts com a mercats de brocanters, també ofereixen peces de vestir. 
Els més coneguts i rellevants a la ciutat són el Fleadonia (Flea Market),  
al Raval, i el Lost&Found, a la plaça del Mar. El tret distintiu d’aquests dos 
mercats és que són els particulars els que posen a la venda les seves peces 
de roba, no hi ha intermediaris i la venda es fa directament de particular 
a particular. D’altra banda, a la ciutat també hi ha l’històric Mercat dels 
Encants, amb diverses parades dedicades a la roba de segona mà.  
 
La gran capacitat de vendre en línia
Un segon gran grup de noves propostes o nous models de negoci són les 
plataformes en línia, que tenen un abast més gran i la capacitat d’arribar 
a molts usuaris i gestionar una gran quantitat de roba. Hi ha models 
de negoci diferents, com les plataformes de venda de roba de segona 
mà generalistes, que gestionen grans volums provinents de particulars, 
empreses o, inclús, de gestors de residu tèxtil. En aquest cas, l’empresa 
s’encarrega de tota la gestió i de recollir el residu tèxtil, avaluar-lo segons 
sigui aprofitable o no, higienitzar-lo i preparar-lo perquè es pugui pujar 
a la pàgina web de venda de segona mà. Un exemple d’aquesta tipologia 
de model de negoci és Micolet. També hi ha plataformes que actuen com 
a agents facilitadors que posen en contacte venedors, en aquest cas 
particulars, amb compradors, com és el cas de Vinted. 

Les plataformes de renting o de lloguer de roba són un  
tercer model, i hi trobem des de plataformes que lloguen peces de diverses 
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Classificació de la roba que arriba 
a la planta de preparació per a la 
reutilització d’Humana, ubicada a 

l’Ametlla del Vallès. 
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marques fins a d’altres que tenen l’objectiu de convertir-se en gestores  
dels armaris dels seus usuaris particulars. Un exemple és Ecodicta. 

I encara hi ha un altre sistema, basat en l’intercanvi  
de productes entre usuaris. Les swap parties o festes d’intercanvi guanyen 
terreny i emergeixen amb un doble objectiu: conscienciar els consumidors 
sobre la problemàtica tèxtil i aconseguir allargar la vida útil de la roba  
dels armaris. Exemples de festes d’intercanvi són les que organitza 
l’associació Moda Sostenible Barcelona. I una altra proposta és la impulsada 
per l’Ajuntament de Barcelona, “Renova la teva roba”8, amb l’objectiu de 
promoure l’intercanvi, el consum responsable i la conscienciació envers el 
residu tèxtil. Actualment, la xarxa té 27 punts repartits per tota la ciutat on, 
dos cops l’any, es poden fer aquests intercanvis promoguts des del consistori.

Molt de camí per recórrer
Les opcions per accedir a roba de segona mà augmenten i arriben a 
més tipologies de consumidors. Aquest fet es deu tant a una major 
conscienciació pel que fa al consum com a l’augment de la informació 
vinculada als impactes ambientals i socials de la moda. També hi té un 
paper important la tecnologia, que facilita nous canals de comunicació  
i d’intercanvi. Tot i això, encara queda molt de camí per recórrer. 

La circularitat és una 
proposta de model holístic, on tots  
els agents són clau. Per aquest motiu,  
i per contribuir a impulsar la circularitat 
tèxtil al territori, el Departament d’Acció 
Climàtica de la Generalitat i l’Agència  
de Residus de Catalunya han promogut  
i engegat el Pacte per a la Moda  

Circular9, una eina territorial que permet enxarxar tots els agents de  
la cadena tèxtil: les marques de moda, els industrials tèxtils, les empreses 
gestores de residus, les recicladores, l’Administració local i les associacions 
empresarials vinculades al tèxtil. El pacte estableix diversos objectius 
concrets per a cada baula de la cadena, els permet la intercol·laboració per 
crear projectes que impulsin la circularitat i promou la seva comunicació 
per identificar millor els reptes conjunts per transitar cap al model circular. 
La circularitat i les estratègies per impulsar-la són un repte comú que 
comparteixen tots els agents que integren el sector, des de les empreses 
productores fins als consumidors/usuaris, passant per les administracions 
—estatal, autonòmica i locals— i les associacions i entitats sectorials. 

Aquestes propostes exemplifiquen com la reutilització, 
juntament amb les noves tecnologies de comunicació, han obert la porta 
a crear i generar oportunitats empresarials de futur. La reutilització 
transforma completament el model de compravenda i, per tant, el canvi 
profund que genera està directament vinculat als usos, fet que significa 
que estem passant de ser consumidors a ser usuaris d’un recurs. En aquest 
cas, de la roba que ens vesteix. 

Hi ha una major conscienciació
pel que fa al consum i un augment
de la informació vinculada als impactes
ambientals i socials de la moda.

Notes
8. Projecte “Renova la teva roba”  
de l’Ajuntament de Barcelona.  
via.bcn/GiJX50Q2xp8
9. Pacte per a la Moda Circular.  
via.bcn/qRZQ50Q2xto
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Abdulrazak Gurnah es va convertir de sobte 

en un escriptor de referència en rebre el 

Premi Nobel de Literatura el 2021. Abans 

pocs el coneixien, però l’autor tanzà ja havia 

sembrat una vasta obra narrativa centrada 

en els efectes del colonialisme i l’esclavitud 

a l’Àfrica oriental. Les seves novel·les es 

mouen a través de personatges quotidians 

que plasmen el xoc cultural, el sentiment 

d’estranyesa i la solitud dels africans obligats 

a fugir a Europa per sobreviure.

Abdulrazak 
Gurnah
L’escriptor 
de l’Àfrica 
oblidada
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Durant els primers vint anys de la seva vida, a Abdulrazak Gurnah 
(Zanzíbar, 1948) no li va passar pel cap que podria ser escriptor. “Primer de 
tot soc lector, i durant la meva infantesa i joventut vaig fer créixer aquesta 
relació dins de la seva complexitat”, explicava en una visita recent a 
Barcelona per presentar la novel·la El desertor (2023, Salamandra) i celebrar 
els 25 anys dels clubs de lectura de les biblioteques de la ciutat. Gurnah, 
Premi Nobel de Literatura 2021, va créixer a Zanzíbar als anys cinquanta, 
quan l’arxipèlag encara estava sota el domini dels britànics. De petit, la seva 
relació amb la literatura quedava cenyida als contes i a les històries que li 
explicaven a casa, sovint els seus familiars més grans i de manera oral. 

Però l’aixecament violent i la revolució de Zanzíbar el 1964, poc 
després que el país hagués aconseguit la independència com a monarquia 
constitucional, van marcar el destí de l’aleshores encara futur escriptor. 
Juntament amb el seu germà, Gurnah va veure’s obligat a fugir al Regne 
Unit per sobreviure, i aquella decisió li va canviar radicalment la vida. 
Tenia 18 anys, era un nouvingut en un país desconegut i estava immers 
en la misèria. Tot li anava en contra, però no es va rendir i va aconseguir 
entrar a la Universitat de Kent, on s’acabaria doctorant el 1982. Va ser una 
època d’enyorança i desubicació, i, per afrontar-la, va començar a bolcar 
als seus diaris tot el que li passava per dins. Aquells textos es van convertir 
en la llavor de la seva novel·la de debut, Memory of Departure (2021, 
Bloomsbury), que va publicar el 1987 i que no està traduïda ni al català ni  
al castellà. Es tracta d’una primera obra molt centrada en la seva 
experiència com a migrant, en la qual reflecteix sobretot el sentiment 
d’estranyesa i el xoc cultural d’un noi a milers de quilòmetres de casa. 

“Va ser una experiència difícil. Era jove i estava sol, no tenia 
diners ni recursos, em sentia estrany en un lloc nou i havia de gestionar 
tot el que havia deixat enrere. Tot plegat em va portar a escriure per posar 
en ordre aquestes idees i emocions”, recorda Gurnah. Aquests temes 
ressonaran més endavant en altres obres de l’escriptor com, per exemple,  
a The Last Gift (2011, Bloomsbury) i a A la vora del mar (2022, La Magrana), 
on plasma amb precisió i profunditat els obstacles amb què topa un refugiat 
tanzà a Londres i com queda sotmès als llimbs de l’Administració sense 
que ningú li ofereixi l’ajuda bàsica per viure en condicions. Avui en dia, 
la seva obra està formada per deu novel·les i nombrosos contes i assaigs al 
llarg dels quals ha explorat, entre altres qüestions, l’exili del lloc d’origen, 
però també dins d’un mateix, sempre des de la mirada dels que abandonen 
el país natal per buscar una vida millor.

Dècades més tard, Gurnah es convertiria en catedràtic de 
Literatura a la Universitat de Kent i seria un escriptor de prestigi que 
voltaria pel món i seria reconegut per la seva obra amb el Premi Nobel 
de Literatura. “Escriure ha de servir per mostrar que les coses poden ser 
d’una altra manera. Intento fer-ho amb sinceritat, perquè tant la lletjor 
com la virtut arribin a l’ésser humà fora de la simplificació i l’estereotip”, 
va reivindicar en el seu discurs d’acceptació del guardó. Gurnah ha estat 
el primer autor negre a rebre el Nobel des del 1993, quan es va reconèixer 

Núria Juanico 
(Terrassa, 1990). Llicenciada 
en Sociologia per la Universitat 
Autònoma de Barcelona (UAB),  
té un màster en Periodisme Cultural 
per la Universitat Pompeu Fabra 
(UPF). Des del 2015 treballa com  
a periodista a la secció de Cultura 
del diari Ara, on s’ha especialitzat 
en arts escèniques i literatura.  
El 2019 va iniciar, juntament amb 
el periodista Albert Llimós, una 
investigació periodística sobre 
abusos i assetjament a les arts 
escèniques que va destapar els 
casos que havien tingut lloc a 
l’Institut del Teatre i a l’Aula de 
Teatre de Lleida.

Pere Virgili, fotografia
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Toni Morrison. El premi ha donat a la seva obra una categoria i una 
volada que fins aleshores no havia aconseguit: si bé la seva literatura  
ja estava, abans, molt ben considerada, sobretot en l’àmbit acadèmic, la  
rebuda comercial i l’impacte internacional havien estat escassos. Després  
del Nobel, els seus llibres s’han traduït a una quarantena de llengües, entre  
les quals, el català i el castellà.

Literatura de la quotidianitat
En consonància amb allò que defensa, Gurnah escriu des de la humilitat,  
i posa en valor les existències aparentment més petites i més silencioses  
de la seva realitat. Aquest és un dels valors que fan brillar la seva literatura: 
les microhistòries i la quotidianitat de mercaders, comerciants, soldats, 
esclaus i esposes que conviuen amb més o menys harmonia en un país 
tumultuós. Amb una prosa senzilla i farcida de detalls, crea novel·les en  
què l’atmosfera i els escenaris embolcallen el lector i li obren les portes de 
la vida íntima dels protagonistes. La literatura de Gurnah és l’antítesi  
de l’heroisme colonialista que sovint ha mostrat el prisma occidental: els 
personatges, siguin natius o colons, es presenten a les novel·les amb totes 
les seves fortaleses i febleses, és a dir, amb tota la seva humanitat. “Estic 
convençut que a molts llocs del món la gent sent l’obligació d’ajudar els 
altres quan es troben en una situació vulnerable o de perill”, diu l’escriptor.

Gurnah es troba sovint amb la necessitat d’especificar que  
la seva literatura se situa a l’Àfrica oriental, i que no totes les obres 
africanes es poden posar sota el mateix sac. Els seus llibres transcorren 
majoritàriament a Zanzíbar, un territori que coneix bé i que escriu des del 

Abdulrazak Gurnah va visitar 
Barcelona per participar, a la 

biblioteca Francesca Bonnemaison, 
en la celebració dels 25 anys de clubs 

de lectura de les Biblioteques de 
Barcelona.

▼
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present, però també fixant la mirada en 

èpoques passades, quan les comunitats 

asiàtiques —sobretot els indis— van 

arribar-hi fugint de la pobresa al segle xix  

i el control del país va anar passant  

de mans, dels portuguesos als germànics 

i als britànics. Les seves obres busquen 

deixar empremta d’un indret poc present 

fins ara en la literatura universal. De fet, quan el país va viure una forta 

obertura amb el període de descolonització, Gurnah —que aleshores era 

un adolescent— va veure com es trencava amb la cultura imposada per 

l’educació colonial. “Abans de la descolonització nosaltres pensàvem que 

només existien els escriptors britànics. Després van començar a arribar 

llibres de molts llocs del món, però m’adonava que l’oceà Índic no era enlloc. 

Quin motiu millor per posar-me a escriure? La costa africana de l’oceà Índic 

tot just ara s’està descobrint”, diu l’autor. 

Compromís amb la seva terra
En la lluita per donar veu i visibilitat a allò que no n’ha tingut gaire, 

algunes de les seves novel·les transcorren durant el període colonial 
alemany, país que va dominar Tanzània, Ruanda i Burundi des del 1880 

fins al final de la Primera Guerra Mundial. A Paraíso (2021, Salamandra), 

un dels seus títols més coneguts i celebrats, Gurnah descriu l’arribada 

dels alemanys i com la seva irrupció trenca amb el sistema establert fins 

aleshores. La novel·la reflecteix amb cruesa la brutalitat i la duresa que cau 
sobre la població local, un tema que reprendrà també a la seva darrera obra, 

La vida, després (2022, La Magrana). Tots dos llibres defugen la idealització 

i se sustenten sobre les contradiccions, els dubtes i les preocupacions dels 

seus protagonistes, que veuen com les seves vides estan, inevitablement, en 

mans d’un sistema de domini que els sobrepassa.

Tot i que està fortament arrelat al Regne Unit i no ha tornat 

a Tanzània des que en va marxar, Gurnah ha mantingut al llarg dels 

anys un fort compromís amb la seva terra. Això es percep en decisions 

estilístiques com, per exemple, el fet d’utilitzar paraules en l’idioma local 

sense especificar-ne la traducció ni marcar-les amb cursiva. “M’agrada 

que el lector rebi l’impacte d’aquella paraula forastera. El significat es pot 

reconèixer pel context, o d’una manera indirecta, i així puc fer més local  

i creïble el que escric”, explica.

A través de la literatura, Gurnah intenta entendre com 

l’esclavitud i el colonialisme van transformar el món i les ferides que encara 

en queden. Les seves novel·les funcionen com un mirall del poder projectat 
des dels que no l’ostenten però el pateixen, i ens recorden que ells també 

mereixen ser escoltats i tenen tot el dret a formar part de la història. A 

l’hora d’escriure, sovint mira enrere perquè està convençut que és l’única 

manera de poder avançar: “Si no ens fixem de manera activa en el passat, 

com podem pretendre forjar un futur exitós per a la humanitat?”.

“Abans de la descolonització, pensàvem 

que només existien els escriptors 

britànics. L’oceà Índic no era enlloc. Quin 

motiu millor per posar-me a escriure?”

La vida, després
La Magrana, 2022

A la vora de la mar
La Magrana, 2022

El desertor
Salamandra, 2023
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Resta de 
Catalunya   

116.285 
(7,0%)

234.914 
(14,1%)

Barcelona creix (un 1,3% l’últim 
any) gràcies a la immigració 
(31% de persones empadronades 
nascudes a l’estranger, residents 
de 177 nacionalitats) i els seus 

habitants tendeixen a viure cada vegada més sols (prop d’un 
terç dels domicilis són unipersonals). Són algunes dades del 
padró municipal del gener del 2023, que en les pàgines següents 
es complementen amb una font demoscòpica de primer ordre: 
l’Enquesta de Serveis Municipals, basada en 6.000 entrevistes 
a majors d’edat, en què afloren la ideologia, les creences 
religioses, els hàbits mediàtics i altres trets dels barcelonins.

Barcelona en dades
Com és, com viu i què 
pensa la població de 
Barcelona

Oriol Pàmies Jaume, textos Carles Javierre Kohan, infografies  

Fonts: Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estadística i Difusió de Dades. Lectura del padró municipal d’habitants a 1 gener del 2023 
i Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades.

Font: Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estadística i Difusió de Dades. Lectura del padró municipal d’habitants a 1 gener del 2023.
Font: Agència de Salut 
Pública de Barcelona.

LA POBLACIÓ DE BARCELONA

LLOC DE NAIXEMENT NACIONALITAT

140.477210.594

279.133295.741

188.281189.871

75.06973.084

107.206100.979

65 o més

40-64

25-39

16-24

0-15

EdatDones Homes
habitants

Estranger  

Espanya
1.268.444 
(76,4%)

Amèrica
142.976 

(8,6%) Resta 
d’Europa

Àsia
84.168 

(5,1%)

Àfrica 
25.673 
(1,5%)

adquirida
10,1%

Oceania 
566 
(0,034%)

Apàtrides/
no consta 
288 
(0,017%)

138.320 
(8,3%)

dones homes
870.269 790.1661.660.435

790.170 
(47,6%)

Barcelona 
ciutat

519.066 
(31,3%)

Nacionalitat espanyola 

Mitjana
84,9 anys

Dones 
87,5 anys

Homes
81,8 anys

Resta 
d’Espanya

ESPERANÇA 
DE VIDA
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RÈGIM DE TINENÇA DE L’HABITATGE

Font: Ajuntament de Barcelona. Departament 
d’Estadística i Difusió de Dades. Lectura del padró 
municipal d’habitants a 1 gener del 2023.

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. 
Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. 
Oficina Municipal de Dades. 

Fonts: Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estadística i Difusió de Dades. Lectura del padró municipal 
d’habitants a 1 gener del 2023 i Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. Ajuntament de Barcelona. 
Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades.

LLOC DE 
RESIDÈNCIA 

ESTRUCTURA DELS DOMICILIS

SARRIÀ-
SANT GERVASI

SANT MARTÍ 

LES CORTS

SANTS-MONTJUÏC

SANT 
ANDREU

151.799

106.446

149.804

82.154

175.550
268.824

122.928

174.215

242.752

185.963

Districte amb 
menys habitants

De 6 mesos a 2 anys
Més de 2 anys i fins a 5 anys

Més de 5 anys i fins a 10 anys
Més de 10 anys

TEMPS DE RESIDÈNCIA 
A LA CIUTAT

TEMPS DE RESIDÈNCIA 
AL BARRI

Sempre ha 
viscut a la ciutat

8,3%
10,1%
9,2%
37,4%

35,0%

Menys de 6 mesos
De 6 mesos a 2 anys

Sempre ha 
viscut al barri

Mitjana 
d’ocupació 

persones per 
domicili      

2,9%
15,9%

Més de 10 anys

13,1%

43,7%
Més de 5 anys i fins a 10 anys
Més de 2 anys i fins a 5 anys 13,0%

11,3%

Nuclis de convivència 
més petits 
Dels 213.839 domicilis 
unipersonals, el 60,9% els 
ocupen dones, mentre 
que al 39,1% restant hi 
viuen homes. La situació 
de convivència de dues 
persones, que en 
dècades anteriors era 
majoritària, representa 
menys del 30%. És 
destacable la fidelitat a la 
ciutat: el 72,4% dels 
majors d’edat fa almenys 
10 anys que hi viuen, i el 
56,8% no han canviat de 
barri en el mateix període. 
També és estable el 
règim de tinença de 
l’habitatge, amb lleu 
predomini de la propietat 
per sobre del lloguer. Més 
de la quarta part de les 
persones propietàries no 
ho són de ple dret, 
perquè els queda 
hipoteca per pagar.

32,0%
1 persona
(213.839)

18,0%
3 persones
(120.289) 

7,6%
5 persones o més
(50.850)

13,0%
4 persones
(87.123)   

29,4%

2,48

2 persones 
(196.689)

CIUTAT 
VELLA

NOU 
BARRIS

EIXAMPLE

Districte amb 
més habitants

HORTA-
GUINARDÓ

GRÀCIA

54%
En propietat

27,4%

Paga 
hipoteca 78,2%

Contracte 
a termini 

18,4%

Contracte 
indefinit

Cessió 
gratuïta
1,7%

Ocupació
0,1%

Lloguer 
d’habitació
0,8%

Altres
0,1%

NC 
0,6%

Lloguer

NC 
0,6%

42,8%
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Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. 
Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. 
Oficina Municipal de Dades. 

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. 
Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. 

Oficina Municipal de Dades. 

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Encreuaments. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades. 

Més pensionistes, 
menys treball a la llar
El treball assalariat per 

compte de tercers és la 
situació laboral més 

freqüent entre els 
majors d’edat, seguida 

de la condició de jubilat 
o pensionista, que 

tendeix a l’alça, mentre 
que un de cada deu es 

defineix com a autònom 
amb personal 

contractat o sense.
Un canvi dràstic: en 

trenta anys les feines de 
la llar no remunerades 
han passat d’ocupar el 

29,3% al 4,1%.  

Nivell educatiu 
i ingressos
Augmenta el nivell 
formatiu de la 
població: en més de la 
meitat de les llars la 
persona que aporta 
més ingressos té 
estudis universitaris o 
postuniversitaris. 
També s’incrementa 
l’ingrés net declarat de 
mitjana per família: en 
vint anys s’ha doblat.

NIVELL D’ESTUDIS 
DE LA PERSONA 
QUE APORTA MÉS 
INGRESSOS A 
LA LLAR

SITUACIÓ LABORAL

INGRESSOS MENSUALS 
NETS PER FAMÍLIA (€)

NS/NC   
1,6%

1.001-1.500 
12,5%

Universitaris 
27,3%

Treballa per 
compte d’altri

44,8%
Treballa per 
compte propi 

28,3%
Cobra 
jubilació/pensió 

10,6%

Està a l’atur 6,4%

5,8%

4,1%

0,1%

Estudia 

Fa tasques de la 
llar no remunerades
És rendista

Estudis 
obligatoris 
inacabats 
2,3%

Estudis obligatoris acabats
14,2%

Secundaris 
generals 
15,7%

Secundaris professionals   
14,7%

Postuniversitaris 
24,2%

Mitjana 

2.939,2 €

NS/NC 13,4%

<500 2,2%
500-1.000 

8,3%

1.501-2.000 
12,7%

2.001-2.500
11,8%

2.501-3.000
11,5%

3.001-5.000
18,1%

5.001-7.000 5,5%
7.001-9.000 1,9%

>9.000 2,0%



67
Barcelona en dades

Esquerra

Centreesquerra

Centre

Centredreta

Dreta

Apolític/a

No li interessa /NS/NC

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades. 

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades. 

LLENGUA HABITUAL

IDEOLOGIA I SENTIMENT DE PERTINENÇA

PRÀCTICA RELIGIOSA
A l’esquerra

En ideologia, el gruix
de la població de Barcelona 

es posiciona sobretot
entre l’esquerra i el
centreesquerra, es

considera tan catalana
com espanyola o bé

més catalana que
espanyola i es declara

no creient o agnòstica.

El català, en retrocés
Des de fa tres dècades, 
la meitat dels 
barcelonins majors 
d’edat tenen el castellà 
com a llengua habitual. 
La proporció dels que 
tenen el català com a 
primera llengua havia 
estat similar, però ha 
anat retrocedint i marca 
mínims del 36,5%. En 
paral·lel ha emergit el 
capítol “altres llengües”, 
amb el 7,4%. Respecte 
del català, es manté 
molt alta la capacitat 
d’entendre’l (93,9%), 
parlar-lo (74,7%) i 
escriure’l (61,7%).

No creient, 
ateu/ea, 
agnòstic/a

Català Castellà Altres

57

0

20

40

51
53 545454 54

48

1 0 0 0 0 0 0 01 1 1 11 2 2 3 3 3 3 3 4 4 4 4 4 45 5 6 6 6
7 7 7

55 55 55 55 565657 57 57

52 52

494949494949
48

484847

46

45
44

4343

43

43

43

43

42

42 41 40
40

39393939 39 38 37

5251 51 51 51 50505050

50

53 53 53 5353 53
60
%
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Ideologia

14,9%

17,7%

5,3%

4,2%

3,3%

38,7%

16%

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades. 

Creient no 
practicant

Creient 
practicant

NS/NC
49,6%

33,3%
15,1%

2%

9,5%

7,9%

34,6%

20,6%

14,3%

6,4%

6,7%

Sentiment de pertinença

Únicament espanyol/a

Més espanyol/a que català/ana

Tan espanyol/a com català/ana

Més català/ana que espanyol/a

Únicament català/ana

Altres

NS/NC 
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1,7%

1,5%

0,9%

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades 
(base persones).

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. 
Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades.     

Font: Enquesta de Serveis Municipals 2023. Ajuntament de Barcelona. Departament d’Estudis d’Opinió. Oficina Municipal de Dades.     

VEHICLES QUE HI HA A CASA

CONNECTIVITAT DE LA LLAR

MITJÀ PRINCIPAL PER INFORMAR-SE DE L’ACTUALITAT

Digitals a casa i al mòbil
L’accés sense fil a internet 

des de casa s’ha generalitzat 
gairebé tant com la 

possessió de telèfon mòbil 
(que arriba al 99,7% de la 

població de Barcelona  
d’entre 18 i 74 anys). No és 

estrany que la premsa digital 
i les xarxes socials, amb 
WhatsApp al capdavant, 

vagin escalant posicions com 
a mitjà d’informació principal 

en detriment de la televisió.

El cotxe va de baixa
El cotxe particular és cada 
vegada més costós de 
mantenir i menys necessari 
en una ciutat amb 
distàncies curtes, aptes per 
fer-les caminant, i una 
densa xarxa de transport 
públic: en vint anys ha 
baixat 11,5 punts la 
proporció dels que en tenen 
almenys un a casa.

40,6%

22,9%

12,8%

53,9%

51,6%

100

75

50

25

0

%

Televisió  

Premsa a través d’internet

Xarxes socials

Ràdio

Premsa en versió impresa

Altres mitjans a través d’internet
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històricament per sobre 
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dècimes. Dins de la 
qualificació mitjana de

notable, el veïnat de Nou
Barris és el més

satisfet i el de 
Sarrià-Sant Gervasi, el 

més descontent.

L’increment de preus es nota
L’economia personal encapçala la 

llista dels problemes percebuts 
com a més greus durant els dos 

darrers anys, coincidint amb la 
crisi del cost de la vida

 desencadenada arran de la 
invasió d’Ucraïna. Al mateix temps 
ha reculat la preocupació per l’atur 

i les condicions de treball, fet
 que concorda amb l’evolució de 

l’ocupació. La inseguretat i l’accés 
a l’habitatge, en les posicions 2 i 4, 

són dos problemes altament 
presents en el debat públic, que 

tenien escassa incidència deu 
anys enrere.
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Recinte de Gran Via de Fira de Barcelona.

Roc Isern — Geometria urbana



71

“L’educació és una feina col·lectiva”, afirma 
la periodista Lara Bonilla en l’obertura del 
Debat del Plec de cultura, on nou experts 
donen resposta a la pregunta “qui educa els 
nostres infants?”, des d’àmbits tan diversos 
com el joc, la publicitat, el cinema porno,  
els mitjans de comunicació o l’educació.

D’educació (cinematogràfica) en parla 
Juan Antonio Bayona a l’entrevista que li ha 
fet Violeta Kovacsics. El realitzador barceloní 
més internacional recorda que va ser Lluís 
Rey, un professor del seu barri, la Trinitat 
Vella, qui li va inocular la passió pel cinema.

A la secció de Tendències, Enric 
Enrich, advocat expert en propietat 
intel·lectual, analitza un tema candent: els 
desafiaments jurídics que plantegen les 
tecnologies disruptives en l’àmbit de la 
propietat intel·lectual, els drets d’imatge  

i la protecció de la intimitat i les dades personals.
El Plec inclou dos llibres recomanats: d’una banda,  

La Barcelona de Pilar Aymerich, amb memòries de la fotògrafa 
barcelonina que dona nom al llibre, fetes a partir de 239 imatges, 
bocins de la història de la ciutat i de la seva gent que impacten 
en la retina; d’altra banda, Roses de Foc de Barcelona, on Andreu 
Farràs explica les grans explosions d’ira a la capital catalana  
al llarg del segle xix i principis del xx. L’exposició recomanada és  
la de ceràmica de l’artista mallorquí Miquel Barceló a La Pedrera, 
que mostra peces fetes entre el 1995 i l’actualitat.

Debat
Escola, família i xarxes socials.
Qui educa els nostres infants?
per Lara Bonilla

Entrevista
Juan Antonio Bayona
“Cada vegada que començo un 
projecte, començo també un viatge”
per Violeta Kovacsics

 
Tendències
Tecnologies disruptives,
propietat intel·lectual
i drets d’imatge
per Enric Enrich

 
Llibres
● La Barcelona de Pilar Aymerich
Pilar Aymerich
per Elvira Altés
● Roses de Foc de Barcelona
Andreu Farràs
per Josep Maria Muñoz

Exposicions
Barceló a La Pedrera. Ceràmiques
Sala d’exposicions de La Pedrera
per Jordi Garrido

Cultura

Plec 
de cultura
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La família i l’escola són els puntals  
de l’educació, són complementaris  
i han d’anar de bracet. Però els horaris 
laborals impossibles i els ritmes frenètics 
que impacten en la conciliació ens 
converteixen en pares hiperocupats  
(i, sovint, també hiperprotectors). No 
podem demanar a l’escola que faci el que 
no fem a casa. L’escola educa, com deixa 
clar el pedagog Enric Prats, però té les 
seves mancances i necessita més recursos 
per atendre la diversitat i la inclusió.

Mentrestant, les tecnologies  
i les pantalles ens fan la competència. 
Estan educant el nostre jovent en 
sexualitat, fan de cangur digital  
i de font d’entreteniment. Són presents  
a la vida dels nens i nenes pràcticament 
des que neixen. El 25% dels infants de  
deu anys i el 70% dels de dotze anys  
fan servir el mòbil de manera habitual, 
segons dades de l’estudi Impacte de la 
tecnologia en l’adolescència. Relacions,  
riscos i oportunitats, publicat per Unicef 
el 2021. I no només ells. També els adults. 
Quantes vegades ens distraiem mirant 
el mòbil mentre som amb els nostres 
fills? Com podem demanar-los que no 
n’abusin quan nosaltres som incapaços de 
posar-nos límits? Els adults ens informem 
d’educació i criança a través de les xarxes 
i la famosa “tribu” són ara, també, els 
influencers.

L’accés dels infants al mòbil i, de 
retruc, a la pornografia, és la preocupació 
de moltes famílies. La pornografia és  
el patró sexual en què s’emmirallen  
els adolescents, que accedeixen a imatges 
de sexe explícit cada cop més aviat a 
través d’internet. Alguns estudis ja parlen 
dels vuit anys. A falta d’una regulació, 
moltes associacions de famílies s’estan 
organitzant per endarrerir la compra  
del primer mòbil fins als setze anys. 

Abans només ens havíem de 
preocupar del que miraven a la televisió. 
Ara el consum de programació infantil 
s’ha traslladat a les xarxes, on la presència 
del castellà, en detriment del català, és 
majoritària. El que continua igual són 
els estereotips: a ells se’ls educa com a 
guerrers i triomfadors; a elles, com a 
cuidadores i protectores.

I, mentrestant, ens oblidem que 
les criatures han de jugar, córrer, saltar, 
grimpar o fer esport. Qui garanteix que 
els infants tinguin temps per ser infants? 

Lara Bonilla, periodista

Escola, família i xarxes socials
Qui educa els nostres infants?
L’educació és una feina col·lectiva. 
Als infants els eduquem tots, fins i 
tot quan pensem que no ho estem 
fent. Som el seu model. La ciutadania 
és corresponsable de l’educació de 
les criatures i són molts els agents 
que hi intervenen. La tasca d’educar 
no és exclusiva de les famílies; és 
compartida per l’escola, els mitjans 
de comunicació, els clubs esportius… 
I, en aquesta tasca complexa que 
és preparar un infant per viure en 
societat, han entrat amb força la 
tecnologia i les xarxes socials. Hem 
preguntat a experts de diversos 
àmbits com i qui està educant els 
nostres fills i filles.

Debat

Dos joves conversen mentre mengen en una de les taules disponibles a la Clariana de les Glòries.
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Àlex Gutiérrez 
Periodista, cap de Mèdia  
del diari Ara

De pantalles n’hi ha hagut durant 
dècades —en dèiem televisor— i ja 
fa unes quantes generacions que 
nois i noies miren una porció més que 
generosa d’audiovisual cada dia. És 
una obvietat, però quan ara parlem 
del perill de les pantalles sembla 
que el problema sigui l’aparell. I no. 
L’important és què s’hi mira. 

A les lleves anteriors, l’oferta de 
continguts era limitada, la produïen 
empreses amb una certa noció de 
responsabilitat i resultava fàcil per a 
les famílies supervisar què mirava un 
infant. En canvi, el paradigma actual 
passa per un catàleg quasi infinit 
de vídeos i n’hi ha de meravellosos 
que combinen bellesa estètica amb 
contingut i valors, però barrejats 
amb d’altres pensats només per 
mantenir l’usuari clavat a la pantalla. 
Descartar-los seria fàcil, però les 
xarxes de distribució, que també 
viuen dels minuts consumits, en són 
còmplices i saturen els seus motors de 
recomanació de contingut porqueria. 
Un grapat de poques empreses tenen 
ara el comandament que abans estava 
en mans de les famílies. 

Quan acaba un vídeo, de seguida 
en comença un altre que pot estar en 
la línia de l’anterior… o no. No l’ha triat 
l’infant, ni l’adult, sinó un algoritme 
dissenyat per anul·lar la voluntat a 
còpia d’estímuls atordidors. És per això 
que cal exigir una regulació major a 
l’oligopoli que actualment controla el 
trànsit a les autopistes dels continguts, 
perquè apliquin mesures reforçades 
de protecció a la infància. L’algoritme, 
per molt que el vulguin disfressar d’ens 
abstracte, és de tot menys innocent.

L’explosió digital, a més, ha tingut 
un efecte devastador en la quota del 
català dins de la programació infantil, 
ja que el consum s’ha desplaçat a les 
xarxes, on la presència del castellà és 
aclaparadora.

Marina Subirats 
Experta en sociologia de l’educació  
i de la dona

Un dels principals valors transmesos 
és la importància d’estudiar. Quan 
preguntem a nois i noies d’instituts 
què els demanen els seus pares, 
diuen: “Que estudiï”. És la demanda 
més generalitzada i, sovint, l’única  
que esmenten. En canvi, un valor que 
no se’ls transmet és el de la 
responsabilitat. Quan es pregunta 
a pares i mares a qui acudeixen 
en cas de malaltia, de necessitat 
econòmica o de qualsevol dificultat, 
gairebé mai esmenten els fills i filles. 
Això és símptoma que es transmeten 
l’individualisme i la sensació de tenir 
drets, però no la de tenir deures. Un fet 
molt important per entendre moltes de 
les conductes juvenils actuals.

Pel que fa a les noies, un dels 
valors més transmesos pels mitjans 
de comunicació, però també pels 
progenitors, és el valor de la bellesa, 
l’atenció a la imatge i l’exhibicionisme; 
uns valors que, en certa manera, estan 
als antípodes dels valors tradicionals 
transmesos a les dones, que eren 
de modèstia i discreció, encara que 
també subratllessin la imatge. I les 
xarxes socials han amplificat aquesta 
necessitat d’exhibicionisme. Als 
nois, en canvi, se’ls transmet que 
han de ser forts, triomfadors, valents 
i competitius. En el passat això era 
important en societats perilloses on 
calia que algú agafés aquest rol de 
defensa. Ara, però, es canalitza d’altres 
maneres, i això explica que els nois 
tinguin més accidents, per exemple. 
S’ha passat de la fortalesa com a 
necessitat social a la fortalesa com  
a demostració de domini i impunitat,  
en contra, de vegades, dels més febles.

Debat

“Quan acaba un vídeo, de seguida en comença un altre. 
No l’ha triat l’infant ni l’adult, sinó un algoritme.”       
Àlex Gutiérrez. Cap de Mèdia del diari Ara

Enric Prats 
Vicedegà d’Estudiants i Comunicació 
de la Universitat de Barcelona 

Durant molts anys, fèiem la distinció 
que la família educa i l’escola ensenya. 
De fet, això encara ronda entre un  
bon grapat de professionals i gent del 
sector. Definitivament, l’escola educa. 
No en tenim cap dubte. Ho vulgui 
o no, l’escola i, per extensió, tota 
l’educació obligatòria i postobligatòria 
es proposa preparar per a la vida, que 
seria l’expressió més clara de què és 
educar. 

No és només ensenyar, ni 
instruir, ni formar; educar és contribuir 
a conèixer-se millor, a relacionar-se  
amb els altres i a saber com funciona el  
món per adaptar-s’hi i transformar-lo.  
Per descomptat, els actors destacats  
són els professionals. D’entrada,  
el professorat, que en té la 
responsabilitat principal.

Acceptarem que qui aprèn 
i s’educa és l’infant, però qui té 
l’obligació professional i el compromís 
ètic de tutelar aquest procés és el 
professorat, individualment i també de 
manera col·lectiva. No és un docent 
qui educa, és tot un equip: des de la 
conserge que dona la benvinguda 
fins a la persona que administra 
l’escola, la que fa i la que reparteix el 
dinar i tota una colla d’adults que són 
presents en el dia a dia de l’escola. 
Tothom educa, ho vulgui o no; en sigui 
conscient o no; ho faci millor o pitjor. 
Efectivament, en aquesta empresa hi 
està ficada l’escola. Però no ho fa sola. 
La implicació i la confiança d’altres 
instàncies és essencial: famílies, 
administracions, sector educatiu 
en general… La societat educa i cal 
repartir bé les funcions i els rols de 
cadascú.
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Manuel Armayones 
Coordinador del Behavioural  
Design Lab de la UOC

Qualsevol sobretaula on aparegui el 
tema de la influència de les xarxes 
socials en l’educació dels més petits 
sol acabar amb dos posicionaments 
enfrontats: d’una banda, els que diuen 
que som al segle xxi i que els mòbils no 
es poden ni s’han de deixar d’utilitzar 
perquè això no és realista i atempta 
contra la llibertat i, de l’altra, els que 
consideren que s’haurien de prohibir 
del tot, com ja han fet alguns instituts. 

Enmig pot sortir alguna 
veu conciliadora dient allò que la 
tecnologia (telèfons intel·ligents i 
xarxes socials incloses) no és ni bona 
ni dolenta, sinó que depèn de l’ús que 
se’n faci, que pot ser una eina docent 
com qualsevol altra i que el que cal és 
educar i generar esperit crític.

El que serà més difícil de trobar 
és algú que digui que les xarxes socials 
són eines que estan dissenyades 
únicament i exclusivament per 
enganxar en el seu ús i que aquesta 
capacitat d’addicció no obeeix a cap 
“conspiranoia”, sinó al simple fet que 
és la via per guanyar molts diners. I no 
sé si és perquè parlem d’infants i joves, 
però sembla que la “culpa” de perdre 
temps d’estudi, de no concentrar-se 
a casa o d’anar amb son a l’escola per 
haver estat mirant vídeos fins a altes 
hores recaigui només en el jovent 
i, de retruc, en els pares, que no els 
eduquen prou bé. 

Us imagineu una cosa similar 
amb el joc patològic o qualsevol altra 
addicció conductual? Seria com dir 
que la culpa és de la persona, que no 
té prou força de voluntat! Passa el 
mateix, doncs, amb les xarxes socials. 

Potser cal fer més recerca i 
veure, per exemple, com evolucionen 
diverses variables en cohorts de joves 
que en fan un ús il·limitat, d’altres que 
en fan un ús controlat externament  
i d’altres que no en fan cap ús. Potser 
ens sorprendria.

Anna Ramis 
Impulsora de la campanya 
#de0a3PantallesRES

Els adults fem servir les pantalles 
en moltes facetes de la nostra vida, 
i això està incidint en la relació i 
la configuració de la convivència 
familiar. El temps que dediquem 
a les pantalles, que no només és 
laboral sinó que també serveix per 
distreure’ns i comunicar-nos, és 
temps que abans passàvem amb els 
fills i que ara no tenim perquè estem 
gestionant mil coses alhora.

Parlem molt de l’ús que fan els 
adolescents de les xarxes socials, 
però ens fixem que quan arriben a 
casa tenen el pare o la mare davant  
de la pantalla de l’ordinador treballant 
o fent scroll infinit al mòbil des del 
sofà? O en el nen petit que diu allò de 
“mama, mira’m” quan acaba de fer una 
construcció i rep un “espera” com a 
resposta?  

A mi, que una persona m’ignori 
perquè està mirant el mòbil em pot 
afectar més o menys, però que la 
mare no em miri o em miri de manera 
discontínua perquè la seva atenció 
preferent és a les xarxes, la tauleta, 
la pantalla o la tele, sí que m’afecta. 
Perquè ens fem humans a partir  
de la mirada i l’atenció de qui ens 
estima. Diem que els infants miren 
pantalles, però això és molt pitjor: 
nens i nenes que no són mirats pel 
seu adult de referència en edats en 
què el seu cervell s’està configurant  
i necessita aquesta mirada per  
reforçar aprenentatges i configurar  
el llenguatge i la identitat. I no en som 
conscients. Les pantalles en mans 
dels adults ens distreuen de mirar les 
criatures, i ja hi ha infants demanant 
als seus pares que deixin el mòbil.

Erika Lust 
Directora de porno feminista  
i impulsora de The Porn Conversation 

La pornografia i les seves implicacions 
en l’educació sexual del jovent han 
generat un intens debat social. Els 
joves d’avui en dia estan exposats a 
imatges que creen expectatives irreals 
sobre els seus cossos, identitats i 
sexualitat, tant a internet com a les 
xarxes socials. D’aquí, la importància 
d’una educació sexual adequada. 
És essencial comprendre que la 
responsabilitat d’educar recau en la 
societat i les institucions educatives, 
no en la pornografia. El porno és ficció 
i el seu objectiu principal és excitar i 
entretenir, no servir com a tutorial 
explícit sobre sexe. 

Així com el jovent hem hagut de 
desenvolupar habilitats d’alfabetització 
mediàtica en un panorama polític 
polaritzat ple de notícies falses, 
també hem de ser alfabetitzats en 
pornografia, ja que la major part 
és creada per homes i mostra un 
espectre molt estret de la sexualitat. 
És fonamental ser alfabetitzats en 
pornografia per comprendre què veiem 
i saber que no necessàriament hem de 
reproduir el que observem.

Així com molts de nosaltres 
ens hem convertit en consumidors 
conscients pel que fa a la nostra 
alimentació i la nostra roba, també 
hem de ser consumidors conscients 
de pornografia. És innegable que 
continuarà existint i sent consumida. 
No obstant això, és crucial destacar 
l’existència d’alternatives que 
fomentin una visió més ètica 
i responsable de la sexualitat, 
començant per l’educació i continuant 
per plataformes que ofereixin una 
pornografia amb una mirada diferent.

“Ja hi ha infants demanant als seus pares que deixin  
el mòbil. Ens fem humans a partir de la mirada.”
Anna Ramis. Impulsora de #de0a3PantallesRES

Debat
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Monika Jiménez 
Doctora en Comunicació Audiovisual  
i experta en efectes de la publicitat

Es tendeix a assenyalar la publicitat 
com a responsable de moltes coses, 
però en si no és ni bona ni dolenta, 
sinó que ho són alguns dels elements 
que empra. Recordem que és una 
de les activitats més controlades 
i regulades. El problema és que ni 
infants ni adults tenim eines per 
descodificar-la.

La publicitat contribueix a 
construir la imatge corporal dels 
infants. I podem constatar que no 
hi ha una diversitat en els models 
que es mostren, que estan plens 
d’estereotips. Ja podem combatre-ho 
des de l’escola i fer l’esforç de dir que 
les joguines no tenen gènere, que si 
després el que veuen són anuncis de 
joguines on les nenes adopten rols 
de cures i els nens, d’acció, aquesta 
perpetuació d’estereotips va calant. 
També passa amb els catàlegs o els 
embolcalls de les joguines, ja que el 
concepte de publicitat és molt ampli.

El tipus de productes que es 
publiciten també impacta en els 
infants. En són un exemple els anuncis 
de menjar ultraprocessat: des de 
les imatges fins a la música estan 
pensades per fer d’aquest menjar 
un producte atractiu i incitar al seu 
consum. Però si bé els adults tenim 
eines per conèixer els efectes negatius 
que tenen sobre la salut, els infants, no.

I no és cert que els infants no 
mirin la televisió. La primera infància 
encara la mira, i moltes marques 
prefereixen saltar-se l’horari protegit 
i pagar la multa. A les xarxes, on els 
adolescents són més presents, els 
influencers també haurien d’informar 
dels continguts que són publicitat.

“La publicitat, plena d’estereotips, contribueix  
a construir la imatge corporal dels infants.”
Monika Jiménez. Doctora en Comunicació Audiovisual

Clàudia Díaz 
i Carmen Granados 
Expertes en joc infantil

El joc és probablement l’eina més 
autoeducativa de què disposen els 
infants. Pedagogs com Francesco 
Tonucci, Alexander Neill i Maria 
Montessori van basar les seves 
propostes pedagògiques en la 
confiança absoluta que els infants 
tenen la capacitat de dirigir el seu 
propi aprenentatge. 

Potser aquests models són 
una quimera al nostre país. Com a 
societat, anem en la direcció contrària 
del que és beneficiós per a la infància. 
Qui educa els nostres fills? Ara 
mateix, un caos immens que passa 
per pantalles, pares hiperocupats i 
hiperprotectors i un sistema educatiu 
desbordat. Entre tot plegat, perdem 
de vista el gran dèficit de joc autònom 
que tenen els nostres infants.

Oblidem que, si no hi ha temps 
per jugar sense supervisió adulta,  
és difícil aprendre a relacionar-se,  
a autoregular-se i a gestionar 
frustracions i conflictes. Hem relegat el 
joc a una activitat secundària, i oblidem 
que es tracta d’una necessitat vital, 
com ho són menjar i dormir. Confonem 
entrenaments i extraescolars amb el 
joc lliure i autònom.

Una societat que valora el joc 
s’ocupa que els infants estiguin 
segurs jugant al carrer, garanteix que 
a les aules hi hagi espai per al joc 
(com a mínim, fins als dotze anys) i té 
lleis de conciliació que permeten als 
pares atendre els infants en horaris 
dignes. Vetllar pel joc de qualitat 
es tradueix automàticament en un 
sistema educatiu millor, en un país 
més segur i en famílies més relaxades. 
A algú se li acut una inversió millor?

Debat

Xavier Pastor 
Professor de la UOC,  
expert en resolució de conflictes

Més enllà dels beneficis físics, 
practicar un esport, des d’un punt 
de vista educatiu, té dos vessants 
molt interessants: la competició 
i la col·laboració. Una competició 
esportiva és una simulació de 
qualsevol situació de la vida. Pel que 
fa al vessant col·laboratiu, ensenya als 
nens —i no tan nens— a formar part 
d’un grup per assolir un objectiu. Per 
jugar han de col·laborar i passar-se la 
pilota, recordar les jugades, pensar 
en l’altre i comunicar-se. Han de saber 
què han de fer ells i què han de fer 
els altres. Enforteix l’empatia i crea 
vincles. I tot això passa en el marc 
d’una activitat competitiva. Han de 
competir i mostrar les seves habilitats 
en un terreny de joc on hi ha infants 
i joves que han de fer el mateix per 
aconseguir un objectiu. Marcar o 
encistellar és la finalitat, però n’hi 
ha una de primària, que és practicar 
l’esport i aplicar tot el que saben. Són 
dues funcions que es donen a la vida. 
En una empresa, col·labores amb els 
companys i també hi ha un objectiu 
competitiu, que és que el client compri 
el producte. 

És important que els infants 
sàpiguen gestionar situacions de 
conflicte. Per mi, la competició no és 
conflictiva en si, perquè forma part 
de l’organització del joc. El conflicte 
sorgeix quan això es viu de manera 
adversarial, fins al punt que, per 
obtenir l’objectiu finalista, et saltes  
les regles del joc o et serveixes de la 
violència. 

I, malauradament, entrenadors 
i professors a vegades posen més 
èmfasi en aquest objectiu finalista 
que és guanyar que no en la pràctica 
del joc en si. L’esport no és només un 
espai de simulació per aprendre i jugar, 
sinó per posar en pràctica principis 
bàsics per prevenir i resoldre qualsevol 
conflicte de manera dialogada. 
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Violeta Kovacsics, entrevista

Aquesta entrevista  
ha trigat un temps  
a materialitzar-se.  
No és estrany.  
J. A. Bayona és un 
cineasta prolífic i, 
probablement, el 
director català amb més 
projecció internacional. 
Encara que viu a 
Barcelona, on té la 
seva empresa, La Trini, 
viatja constantment. 
Finalment, vam poder 
trobar-nos al Festival  
de Sitges, on va 
presentar La sociedad 

de la nieve, que es fixa en un fet real, l’accident d’un 
avió uruguaià que el 1972 es va estavellar als Andes. 
Aquell fet va donar peu a una pel·lícula anterior, Viuen, 
de Frank Marshall (1992), i ara Bayona torna a relatar 
aquella tragèdia. No és la primera vegada que s’interessa 
per l’experiència extrema de la gent; el seu segon 
llargmetratge, Lo imposible, recull el testimoni de María 
Belón, supervivent del tsunami del sud-est asiàtic del 2004.

J. A. Bayona 
“Cada vegada que començo  
un projecte, començo també  
un viatge”

Entrevista
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Nascut el 1975, Juan Antonio García Bayona forma part 
de la primera promoció de l’Escola Superior de Cinema i 
Audiovisuals de Catalunya, l’ESCAC. Va començar la seva 
trajectòria dirigint videoclips, fins que a Sitges va conèixer 
Guillermo del Toro, que li va produir el primer llargmetratge, 
L’orfenat, que es va estrenar a la Setmana de la Crítica del 
Festival de Canes. A partir d’aquí, podríem dir allò que la 
resta és història, amb pel·lícules com Un monstre em ve a 
veure, la segona part de Jurassic World o la sèrie El senyor 
dels anells: Els anells del poder.

A Sitges, un lloc especial per a ell, li van donar un 
premi. Bayona es presta a contestar preguntes sobre la 
seva última pel·lícula (evidentment, té ganes de presentar-la  
al món), però, sobretot, sobre la infància i l’adolescència 
a Barcelona, en un període de descobriment de la seva 
passió pel cinema.

M’agradaria començar parlant una mica dels inicis  
de la teva cinefília, en un context molt determinat,  
el de la vida de barri i el d’una època molt concreta,  
la dels anys vuitanta.
Per a mi, el cinema era un esdeveniment perquè era molt 
lluny. Vivia a la Trinitat Vella i, per anar-hi, calia agafar el 
metro. Aleshores, anàvem al cinema per Nadal, amb la  
qual cosa era encara més un esdeveniment. Així doncs,  
en consumia sobretot a la televisió i en vídeo. 

Recordo perfectament la primera vegada que vaig 
anar-hi sol: era l’any 1990, i era l’època dels Oscars. Em 
faltava veure una pel·lícula, d’aquella edició: Tot passejant 
Miss Daisy. Havia convençut els meus germans perquè 
anessin a veure les altres pel·lícules amb mi, però en 
aquella ocasió vaig dir a la meva mare que agafaria el 
metro tot sol. La mare em va dir que sí. Tenia 14 anys. Vaig 
anar al Comedia, al passeig de Gràcia amb la Gran Via. 

En tornar a casa, em vaig adonar que podria anar al 
cinema sempre que ho volgués. Això sí: anar al cine era 
complicat.

En quin moment vas crear un grup d’amics al voltant  
del cinema?
Anava al col·legi Sant Josep Oriol de la Trinitat Nova. Allà 
vaig fer l’EGB, i hi teníem un professor, Lluís Rey, que 
just ara ha vingut a la presentació de La sociedad de la 
nieve a Sitges. Ell havia rebut un premi de la Generalitat 
per apropar el cinema a les escoles de Santa Coloma de 
Gramenet als anys setanta. Imagina’t com era un projecte 
així en aquella època. 

A l’aula de plàstica de la meva escola, ell impartia 
cinema. Però jo era al grup A, i ell donava classes al grup B.  

Mentre els seus alumnes feien cinema, jo feia ganxet. No 
em podia creure que ells estiguessin aprenent cinema 
mentre jo confeccionava un estoig de llana. 

Dos anys més tard, em va donar classes, i vam fer, per 
exemple, una càmera de fotos amb una capsa de cigars. 
I vam començar a projectar pel·lícules. Recordo que ens 
va portar de colònies a Queralbs. Era la primera vegada 
que dormia fora de casa amb els de l’escola. Allà ens va 
projectar una còpia en 16 mm de Frankenstein (James Whale, 
1931). En va fer una introducció i ens va dir: “Veureu una 
pel·lícula amb un pròleg on surt un home i diu que la vida 
només la pot donar Déu; bé, vull que sapigueu que això no 
ho va fer el director, sinó que el van obligar a incloure-ho 
a la seva pel·lícula”. Nosaltres, amb vuit anys, no enteníem 
què ens estava dient, però són coses que et queden i van 
ressonant. De sobte, per a mi, hi havia un director i un 
estudi que l’havia obligat a fer una cosa que ell no volia. 

Lluís Rey era un gran tipus, molt cinèfil. Quan jo 
estudiava BUP, a l’institut de Sant Andreu, ell donava un 
curs de cinema al Camp de l’Arpa. Allà seleccionàvem 
pel·lícules que llogàvem en 16 mm i després les projectàvem  
i les debatíem. Jo devia tenir uns 15 anys. Als 16 anys, 
vaig anar per primera vegada al Festival de Sitges i, als 17, 
vaig començar a cobrir el festival com a premsa, perquè 
m’acreditava per a la ràdio local de la Trinitat Vella i per a 
la televisió local del Clot. Després, als 18 anys, vaig entrar 
a l’ESCAC.

Quan l’ESCAC encara era a Barcelona…
Sí, a les Escoles Pies de Sarrià. Cada dia anava des de la 
Trinitat Vella fins a Sarrià. Amb bus, amb el 60.

Suposo que hi havia un contrast en el context 
socioeconòmic.
A la primera promoció de l’ESCAC hi havia gent d’edats i 
procedències molt diverses, estudiants de 18 anys, de 24… 
Era un grup molt heterogeni. A la meva classe hi havia, 
per exemple, Kike Maíllo i Adrián López, tots dos de Sant 
Andreu. Molta gent de barri.

Hi ha alguna cosa molt definitòria en el teu cinema: un 
amor molt fort pel gènere i, alhora, una tendència molt 
marcada cap al drama emocional. 
Quan estava fent Els anells del poder i Jurassic World: El 
regne caigut, venia Guillermo del Toro i em deia: “Bayona,  
la següent ha de fer mal”. Hi ha coses que et remouen 
i et fan mal. Evidentment, en el context d’El senyor dels 
anells o de Jurassic World, com a director, estàs al servei 
de la història i intentes fer-ho tan bé com pots, sempre en 
el marc d’una indústria amb una manera de produir molt 
clara i tancada. Després, en les altres pel·lícules, ja hi ha 
més espai per treballar des d’aquest lloc “que fa mal”, i el 
que faig és seguir la intuïció. Vaig rascant i rascant a veure 
on fa mal, i això sempre connecta amb una part que es 
repeteix en cadascuna de les meves pel·lícules.

D’on creus que ve?
Ara que he començat a entrevistar els meus pares i la 

“El que faig és seguir la meva intuïció. 
Vaig rascant i rascant a veure on fa mal, 
i això sempre connecta amb una part que 
es repeteix en cadascuna de les meves 
pel·lícules.”

Entrevista
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meva família per documentar-los, començo a preguntar, 
i hi ha una cosa que es repeteix: la por ha estat sempre 
molt present a la meva família. De cop, hi ha coses que van 
passar i que van marcar-la. El meu pare és molt cinèfil i, 
quan era petit, per poder entrar al cinema, va començar  
a vendre pipes i llaminadures. Aleshores, gairebé cada dia, 
hi entrava gratis. 

Fa poc vam anar a visitar el cinema on el pare anava 
de petit, i li vaig preguntar quina era la primera imatge que 
recordava haver vist en aquella pantalla i que li hagués 
quedat gravada per sempre. Em va respondre que era una 
de Béla Lugosi allargant la mà. 

És clar, aquesta és una imatge que jo he fet servir 
a Jurassic World: El regne caigut, quan el dinosaure és a 
l’habitació. I penso, aleshores: “Com s’ha transmès això?”. 
En relació amb la por, també hi té a veure el context,  
el d’aquelles generacions en què a Andalusia hi havia molta 
misèria. A La sociedad de la nieve, quan parlava amb els 
supervivents, un m’explicava que l’emoció que el movia 
era la por: d’haver de quedar-se a les muntanyes, del 
que menjaven, de no tornar a casa. Tot això donava peu, 
precisament, al fet que la pel·lícula fos de por.

Parlaves de la imatge que més ha marcat el teu pare. 

Però, quina és la que més t’ha marcat a tu personalment? 

La imatge que sempre he tingut gravada a la retina és la de 
Frank Langella a Drácula (John Badham, 1979), quan baixa 
de cap per avall, per la façana, i rasca amb la mà la finestra. 
És increïble: és com la imatge que recordava el meu pare, 
la de la mà de Béla Lugosi. Potser algun dia en podré fer 
alguna cosa, de tot això, citar aquestes imatges de manera 
més explícita que a Jurassic World, i en un context diferent, 
com el de la Trinitat Vella.

T’has criat en una ciutat, però les teves pel·lícules són 
molt poc urbanes.

Suposo que això és casualitat. L’altre dia em preguntaven 
per Los Fabelman, de Steven Spielberg. És cert que és 
una pel·lícula en la qual ell parla de la seva infància,  
però en realitat la infància és a totes les seves pel·lícules. 
Al final, el que és important és la manera d’apropar-se 
a les històries, d’apropiar-te’n. L’orfenat era un guió de 
Sergio G. Sánchez que ja existia, Lo imposible es basa 
en una història de María Belón, Jurassic World és un 
encàrrec…

I, no obstant això, totes mostren un univers molt teu.

En el cas d’Un monstre em ve a veure, encara que la 
història ja existia prèviament, hi ha una part, al subtext, 
que té a veure amb la vida de barri. Si comences a furgar, 
de manera molt subtil, trobes alguna cosa relacionada amb 
la crisi industrial que es va produir durant el govern de 
Thatcher, que ja era present a la novel·la.

Hi ha hagut un canvi molt clar en la fisonomia cinèfila  

de la ciutat de Barcelona: les sales de cinema que  

hi havia, per exemple, ja no hi són. Com estàs vivint  

tot aquest canvi?

És molt trist que els cinemes hagin desaparegut del 
centre de la ciutat. És un tema força global. Parlant amb 
exhibidors, ara ho reconeixen com un problema, perquè 
per anar al cine els xavals han d’anar-se’n a la perifèria,  
i allà no és tan fàcil tenir un pla per a tota la tarda. Abans 
podies anar al cinema Pelayo i després a prendre alguna 
cosa a L’Ovella Negra. 

Ara, anar a una sala significa hipotecar tota la tarda 
al centre comercial. S’estan adonant que sortir del centre 
de les ciutats els ha anat en contra. A mi em fa molta 
pena que els cinemes hagin desaparegut dels centres 
urbans. Evidentment, també és llei de vida: les maneres de 
consumir evolucionen, però crec que la gent s’està adonant 
que les plataformes són més semblants a la televisió. 

Jo espero que algun dia tornin les sales grans al 
centre de la ciutat, però ja serà un consum diferent, per 
la presència de plataformes. La televisió i el vídeo ja van 
prendre espectadors al cinema, i malgrat això no ha mort. 
Estic molt en contra de la idea que les sales hagin mort. 
S’han transformat, però no han mort.

Les teves pel·lícules semblen tornar a un cinema d’una 
altra època, a partir d’una barreja entre entreteniment i 

autoria. Com vius l’encaix entre el teu univers personal  

i la indústria?

Jo vaig veure els clàssics a la televisió. I els vaig veure  
de petit, a la televisió espanyola, que anava fent cicles:  
de Truffaut, de Hitchcock, de Kubrick, de Kurosawa…  
Això fa que no tinguis prejudicis, perquè no hi ha etiquetes.  
Recordo veure pel·lícules raríssimes, com Cría cuervos 
(Carlos Saura, 1975) o El timbal de llauna (Volker 
Schlöndorff, 1979), alhora que veia El increíble hombre 
menguante (Jack Arnold, 1957) o L’home amb raigs X als 
ulls (Roger Corman, 1963). Tot formava part del mateix.  
A aquestes edats, la mirada està més lliure de prejudicis i 
tot ens fascina. 

La sorpresa té molt a veure amb el que faig. Sempre 
penso que el primer pla que vaig veure a la meva vida,  
que és el de Superman volant, m’ha marcat la idea que  
tinc del cinema. 

La sorpresa pot ser això o un drama com el de La 
sociedad de la nieve. La por consisteix a pensar de quina 
manera es viu que un avió s’estavelli als Andes, o com 
es viu l’experiència d’una onada que ho arrasi tot en uns 
segons. La sorpresa també forma part d’un cinema més 
dramàtic i realista.

Entrevista

“Les sales de cinema s’estan adonant 

que sortir del centre de les ciutats els 

ha anat en contra. A mi em fa molta 

pena. Espero que algun dia tornin les 

sales grans, però ja serà un consum 

diferent, per la presència de  

plataformes.”
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Tant Lo imposible com La sociedad de la nieve són 
pel·lícules molt properes a la gent que va viure 
les experiències en què es basen. Com ho fas per 
aconseguir apropar-te a aquestes persones?
Jo sento molt la pressió de tot allò que em donen. En el 
cas de La sociedad de la nieve, copsava que van ser molt 
llestos: en donar-me tant, hipotecaven la meva visió de  
la història. No vaig tenir, però, la meva percepció coartada.  
Jo sé que hi ha coses que ells no esperaven que fossin  
a la pel·lícula i després les han vist i les han acceptat. 

Quan llegeixes el llibre de Pablo Vierci en el qual es  
basa la pel·lícula, t’adones que aquell grup va ser increïble,  
i que la individualitat era més complexa. Cadascú va fer  
el que va poder. Sí que vaig tenir una discrepància amb  
els guionistes, que volien que tot, a la pel·lícula, estigués 
molt ben lligat, però aquesta voluntat canviava els fets.  
Jo els demanava que no els modifiquessin, que intentessin 
simplement entendre.

Has treballat a Londres, a Hollywood, has viatjat per tot 
arreu per fer les teves pel·lícules. L’última, sense anar més 
lluny, tracta sobre un succés que va passar a l’Amèrica 
Llatina. Com és, a la pràctica, aquesta vida itinerant?
Cada vegada que començo un projecte, començo també 
un viatge. Per a Els anells del poder, vaig estar un any  
i mig a Nova Zelanda. La sociedad de la nieve es va rodar 
a Espanya, però vaig viatjar molt a Montevideo, per 
familiaritzar-me amb la cultura uruguaiana i argentina,  
i també per intentar conèixer la realitat cultural d’aquell 
moment. Em vaig movent per tot el món, com quan vaig 
anar a Londres a rodar Jurassic World, però sempre he 
viscut a Barcelona i no em plantejo viure enlloc més.

Entrevista

El director, durant el rodatge de la seva darrera pel·lícula, La sociedad de la nieve. 
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“Per a Els anells del poder, vaig estar  
un any i mig a Nova Zelanda. La sociedad 
de la nieve es va rodar a Espanya, però 
vaig viatjar molt a Montevideo. Em vaig 
movent per tot el món, però sempre  
he viscut a Barcelona i no em plantejo  
viure enlloc més.”
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o els escrits generats per intel·ligència artificial (IA) 
provoquin una sensació, entre la població, que poden ser 
substituïts. Per mantenir un equilibri entre els interessos 
en conflicte entren en joc les lleis de propietat intel·lectual 
(PI) i industrial.

El dret d’autor es caracteritza com un dret natural 
sobre els fruits del treball. Amb l’aparició de la impremta 
a mitjan segle xv es va assolir una fita decisiva en la 
construcció dels drets d’autor, perquè va ser el germen 

Enric Enrich — Les tecnologies disruptives són les que 
provoquen canvis radicals en la societat i en els models 
de negoci, en oferir solucions innovadores, eficients i 
accessibles que desplacen o transformen les existents. 
La disrupció i el canvi produeixen beneficis, però també 
poden perjudicar els que utilitzaven una tecnologia que 
ha estat substituïda per una altra de nova. Per exemple, 
actualment fotògrafs, il·lustradors i escriptors mostren 
preocupació pel fet que les fotografies, les il·lustracions 

Les tecnologies disruptives 
són un factor de canvi 
i progrés en la societat 
actual, però també 
plantegen desafiaments 
jurídics importants en 
l’àmbit de la propietat 
intel·lectual, els drets 
d’imatge i la protecció 
de la intimitat i les dades 
personals. La tecnologia 
es desenvolupa molt 
ràpidament, mentre que la 
resposta del legislador és 
lenta. S’ha de garantir un 
equilibri entre els interessos 
dels creadors, els usuaris 
i la societat en general, i 
el respecte pels principis 
i valors que inspiren la 
propietat intel·lectual.

Tecnologies disruptives, 
propietat intel·lectual  
i drets d’imatge

Tendències

Imatge d’un robot compositor generada a través del sistema d’IA Midjourney.
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i editors de l’altra. Al llarg de la història, a mesura que s’han 
anat desenvolupant noves tecnologies, el legislador ha 
aportat solucions per permetre aquest equilibri.

També ho veiem amb la reacció davant la IA: el 
Congrés dels Estats Units, el Parlament de la Unió 
Europea i els estats estan escoltant l’opinió, normalment 
contraposada, dels diversos sectors interessats (a través 
dels seus lobbies) per trobar una solució equilibrada 
que permeti l’encaix d’aquesta tecnologia en el mercat, 
sense perjudicar, en la mesura que sigui possible, alguns 
interessos dignes de protecció. Entre la impremta i la 
IA, múltiples tecnologies han requerit la intervenció del 
legislador. Per exemple, en l’evolució dels diversos formats 
i suports de gravacions musicals i audiovisuals.

Del gramòfon a la IA 
La invenció del fonògraf o gramòfon per part de Thomas 
Edison el 1887, que permetia la comunicació pública de 
peces musicals sense la participació del compositor o 
l’artista, va portar a la creació dels drets de reproducció 
mecànica, que eren una part del preu de cada disc fabricat 
i que servien per compensar els autors. Així mateix, es van 
desenvolupar les entitats de gestió col·lectiva de drets, 
que permetien a una col·lectivitat d’usuaris comunicar 
obres protegides, i als titulars de drets, percebre una 
remuneració.

També el cinema, la ràdio i la televisió comporten 
drets de comunicació pública. Les cintes de casset o 
qualsevol altre suport en blanc que permeti la còpia i 
l’emmagatzematge d’obres (com fotografies, música, etc.) 
han generat el dret de còpia privada i una compensació 
per als autors.

Per la seva banda, la digitalització de les obres i les 
tecnologies de telecomunicació, com internet, han portat 
al dret de “posada a disposició del públic”. Els últims 
temps hem vist l’arribada dels metaversos i els NFT, que 
sembla que ja han passat a la història, i ara… la IA.

Aquestes tecnologies tenen un gran impacte en 
l’àmbit de la propietat intel·lectual i en el conjunt de drets 
que protegeixen les creacions de l’enginy humà, com les 
obres literàries i artístiques, les gravacions fonogràfiques, 
els audiovisuals, les invencions, els dissenys, les marques 
o els noms comercials. La PI té una gran rellevància 
econòmica i social, ja que fomenta la innovació, la 
competitivitat, el desenvolupament i la diversitat cultural,  
en incentivar el titular dels drets a crear i inventar, pensant en 
la possibilitat d’un ús exclusiu, monopolístic, almenys 
durant un temps, dins del qual podrà rendibilitzar l’esforç i 
el cost; després quedarà en domini públic i la societat podrà 
utilitzar, sense límits, aquestes creacions o invencions.

d’un mercat d’obres intel·lectuals. En permetre la 
reproducció d’infinitat de còpies de les obres a baix cost, 
davant de l’ineficient sistema de còpia de llibres a mà, 
va aparèixer un benefici econòmic lligat a la distribució 
d’exemplars. També es va començar a establir la diferència 
entre els drets sobre la còpia de l’obra (l’exemplar) i els 
drets sobre el seu contingut intel·lectual (germen dels drets 
d’autor). Aquestes lleis inicials tendien a equilibrar els 
interessos entre les parts involucrades: autors d’una banda 

Tendències

Ignam harior sequiae omnim quibero 
repudig endipide namus eost molupite 
pelicabor modi odio. Nem et laccum, 
soloristem verumqu idelibe atquistis 
dolupta quatis sequos incit earum.

Entre la impremta i la IA, múltiples 
tecnologies han requerit la intervenció 
del legislador per protegir els drets dels 
autors i els editors.
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En el moment d’escriure aquest article, la situació 
legal envers la IA és indefinida arreu del món, és a dir,  
està pendent de concreció, després dels diversos litigis  
en marxa i de propostes legislatives. Però els principis 
sobre els quals s’ha de basar una solució es van definint,  
i els exposo a continuació.

Tecnologies disruptives i drets d’autor
En el període de protecció d’una obra o invenció, la IA
pot afectar seriosament els drets en els quals el titular
confia per crear o inventar. Els efectes de les tecnologies 
disruptives en el dret d’autor i en la propietat intel·lectual es 
poden analitzar des de dues perspectives: d’una banda, es 
discuteix si les obres generades principalment mitjançant 
aquestes tecnologies són susceptibles de protecció per la 
PI (drets d’autor) o per la propietat industrial (patents), i qui 
n’és l’autor o el titular dels drets; de l’altra banda, de quina 
manera han de ser protegits els drets dels autors de les 
obres d’art que la IA ha fet servir per generar noves obres. 
Igualment, es planteja si els resultats obtinguts han de ser 
—o no— protegits d’alguna forma legal.

A la majoria dels sistemes jurídics (entre els quals, 
l’espanyol) les lleis de copyright només reconeixen com a 
autors les persones naturals que creïn una obra original 
amb l’esforç intel·lectual i creatiu propi. Aquesta mateixa 
solució ha estat la resposta de la Copyright Office dels 
Estats Units, entitat encarregada de registrar les obres per 

protegir-les per copyright, i també la recent proposta d’una 
llei francesa. Per tant, si les obres generades únicament per 
aquestes tecnologies no són susceptibles de protecció pel 
dret d’autor, ni tenen autor reconegut, hi ha alguna via per 
regular aquesta situació? No és una solució fàcil. Dir que no 
tenen protecció equival a deixar aquestes obres generades 
amb una mínima intervenció humana en el domini públic. 
Alguns experts opinen que s’hauria de crear un dret sui 
generis que les protegeixi amb un règim jurídic específic.

D’altra banda, es planteja si l’ús d’obres i invencions 
protegides per la PI per part d’aquestes tecnologies 
requereix autorització prèvia i remuneració dels titulars 
dels drets o si existeix alguna excepció o limitació sobre 
aquesta qüestió. Als Estats Units ja s’han plantejat diverses 
demandes judicials interposades per col·lectius d’artistes 
i creadors (fotògrafs, il·lustradors, autors literaris…) contra 
les empreses que, com Open AI, ofereixen eines que 
permeten “crear” (generar) “outputs” (obres) —poso totes 

Tendències

Es discuteix si les obres generades 
principalment mitjançant tecnologies d’IA 
són susceptibles de protecció i qui n’és 
l’autor o el titular dels drets.

La impremta va ser el germen del mercat d’obres intel·lectuals i dels drets d’autor. Imatge generada per IA.
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dues paraules entre cometes perquè no es tracta ni de 
creació ni d’obra en el sentit clàssic de la PI— utilitzant la 
tecnologia de machine learning (aprenentatge automàtic), 
que ha estat entrenada amb obres preexistents.

En l’àmbit de la Unió Europea, la proposta d’un 
reglament de la IA (conegut com a llei IA) té com a objecte 
garantir que aquests sistemes siguin segurs, transparents, 
fàcils de seguir, no discriminatoris i respectuosos amb  
el medi ambient. Han de ser supervisats per persones,  
i no per mecanismes automàtics, per tal d’evitar resultats 
perjudicials.

La proposta de reglament europeu (l’última versió 
està actualment en discussió en les negociacions entre 
Parlament, Consell i Comissió) defineix la IA generativa 
com el servei prestat a través de “models de base utilitzats 
en sistemes d’IA específicament destinats a generar, 
amb diferents nivells d’autonomia, contingut com ara text 
complex, imatges, àudio o vídeo”. 

La llista il·lustrativa d’obres intel·lectuals és 
benvinguda, perquè millora l’adaptabilitat de la prestació a 
les creixents capacitats de producció de la IA generativa, 
que en el futur pot cobrir qualsevol mena de segment 
creatiu. Així mateix, imposa als proveïdors de models d’IA 
generativa l’obligació de formar, dissenyar i desenvolupar 
el model d’acord amb la legislació de la UE i dels diversos 
països sobre drets d’autor, abans de posar el seu servei 
al mercat. Amb aquesta finalitat, els proveïdors haurien 
de publicar un resum prou detallat de l’ús de les dades 
protegides.

L’obligació de transparència 
La disposició de transparència sembla requerir que els 
proveïdors de models d’IA revelin una llista completa dels 
continguts amb drets d’autor utilitzats per entrenar els 
seus algoritmes, acompanyada d’una identificació precisa 
dels titulars dels drets. Es pot suposar que aquestes regles 
de transparència s’han introduït per permetre als titulars 
de drets exercir amb més eficàcia el dret d’exclusió (opt-
out) de l’excepció d’extracció de textos. També podria ser 
un primer pas per establir l’obligació d’obtenir una llicència 
per als usos de machine learning en qüestió.

El compliment de l’obligació de transparència 
respecte a l’obra utilitzada sembla força inviable a 
causa del llindar d’originalitat baix, encara no homogeni; 
la fragmentació dels drets d’autor entre diverses 
jurisdiccions i les seves múltiples titularitats; l’absència 
d’un procés de registre obligatori, i la inadequació general 
de les metadades de l’estat de propietat.

Una solució, difícil d’implementar, que podria  
conciliar de manera eficient l’interès dels  
desenvolupadors d’IA amb el dels creadors seria la 
introducció d’una remuneració compensatòria. És a dir, 
una obligació de pagament per part dels proveïdors de 
sistemes d’IA generatius per a l’ús d’obres amb drets 
d’autor, amb finalitats de machine learning, en el context de 
sistemes d’aquesta mena d’IA. 

El dret a una remuneració justa atorgada per 
obligacions de transparència anima els éssers humans 

a produir obres noves (eventualment amb la capacitat 
creativa ampliada que poden proporcionar els models 
d’IA generativa), alhora que garanteix que l’ús del seu 
treball per part de sistemes d’IA tingui un rendiment just. 
D’aquesta manera, el creador humà es mantindria al centre 
del sistema de drets d’autor.

Tot això no és més que el resultat del pols entre 
el desenvolupament tecnològic i la seva regulació, una 
cursa que la tecnologia sol guanyar davant dels titulars de 
drets d’autor o continguts protegits, malgrat els evidents 
esforços dels legisladors per marcar el ritme.

A Espanya, l’ús d’obres protegides per la PI per part 
d’aquestes tecnologies pot implicar actes de reproducció, 
distribució, comunicació pública o transformació que 
requereixen una autorització prèvia del titular dels drets, 
tret que s’apliqui alguna excepció o limitació (mineria de 
textos, finalitat educativa, crítica, paròdia…). Als Estats 
Units, l’excepció que al·leguen les empreses tecnològiques 
demandades és el fair use o ús just, institució jurídica 
ben arrelada en el sistema nord-americà que permet 
determinats usos d’obres protegides sense consentiment 
del titular dels drets. Però el fair use no confereix una 
seguretat jurídica a priori, perquè s’aplica cas per cas; això 
sí, sobre la base d’uns paràmetres bastant amplis.

A França també s’està discutint una proposta de llei 
que reguli la relació entre la IA i el dret d’autor. La norma 
proposa incloure una previsió addicional al Codi de la 
Propietat Intel·lectual francès que aclareixi que a les obres 
utilitzades per nodrir els sistemes d’IA se’ls aplica el règim 
habitual per a l’explotació de les obres protegides per 
drets d’autor. En aquest sentit, resultarà necessari obtenir 
l’autorització prèvia dels autors o titulars de drets per a la 
seva explotació. 

Aquesta proposta reconeix com a titulars dels drets 
de les obres generades per IA els autors (o cessionaris) de 
les obres que hagin permès la creació de l’obra generada 
per IA, i que els seus drets siguin gestionats per organismes 
de gestió col·lectiva o societats d’autors. Així mateix, 
la norma obliga a incloure l’esment “obra generada per 
IA” en les creacions que s’obtinguin de l’ús d’aquestes 
tecnologies i a inserir els noms dels autors de les obres 
que hagin donat lloc a la creació. Finalment, estableix una 
taxa o impost que hauran de satisfer les empreses que 
explotin el sistema d’IA quan l’origen de l’obra obtinguda 
no pugui determinar-se.

De manera general, la societat s’enfronta a 
nombrosos desafiaments en l’era digital i de les 
tecnologies IA, i les lleis de PI (i altres normatives com la 
de protecció de dades personals o el dret d’imatge) han 
d’anar dirigides a minimitzar les pèrdues d’ingressos per 

Tendències

Algunes propostes volen obligar els 
proveïdors de models d’IA a revelar la llista 
completa dels contingut amb drets d’autor 
utilitzats per entrenar els seus algoritmes.
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fonamentals, especialment la protecció del dret a l’honor, a 
la intimitat i a la pròpia imatge. Per evitar els seriosos danys 
que poden causar els deepfakes (difamació, intimidació, 
frau, manipulació mediàtica i electoral, robatori d’identitat 
i danys morals o reputacionals) s’estableix com a infracció 
molt greu la seva difusió sense la prèvia autorització 
o consentiment exprés de la persona objecte, tret que 
incloguin un advertiment de la seva condició d’imatge o 
àudio generats artificialment. En el cas d’imatges o vídeos, 
aquest advertiment ha de figurar sobreimprès i ha de 
ser clarament llegible, i en el cas d’àudios, s’haurà de fer 
immediatament abans i després d’haver reproduït la veu 
generada per aquestes tecnologies.

Però la tecnologia avança d’una manera més 
ràpida que el legislador aportant solucions. Per això és 
fonamental que hi hagi consciència d’uns principis sòlids 
per protegir les persones i els seus drets fonamentals, així 
com per mantenir la integritat de l’entorn digital. 

Conclusions
Les tecnologies disruptives generen certament beneficis  
i progrés en la societat actual, però es requereix un encaix 
sense causar perjudicis. És necessari adaptar el marc 
normatiu existent a les noves realitats tecnològiques 
i socials, així com harmonitzar els criteris entre els 
diversos països i organitzacions internacionals. L’objectiu 
del legislador ha de ser garantir un equilibri entre les 
empreses tecnològiques que es beneficien dels seus 
desenvolupaments i els interessos dels creadors, els usuaris 
i la societat en general, per respectar els principis i valors 
que inspiren els drets humans i la propietat intel·lectual.

part dels titulars dels drets, així com els riscos en termes 
de la qualitat, seguretat i legalitat dels continguts. 

Drets d’imatge, intimitat i dades personals
La IA i les tecnologies disruptives també poden afectar 
de manera significativa el dret d’imatge, la intimitat i la 
protecció de dades personals. Aquestes tecnologies 
permeten “suplantar” la persona i desenvolupar 
intervencions o usos de la seva imatge que no han estat 
controlats per ella mateixa sinó per un tercer que l’ha 
utilitzat il·legítimament, és a dir, sense consentiment exprés. 
És el cas dels deepfakes (hipertrucatges). El reglament de 
la UE que regula la IA defineix el concepte deepfake com 
a “contingut d’àudio, imatge o vídeo manipulat o sintètic 
que semblaria falsament autèntic o veraç, i que crea 
representacions de persones que semblen dir o fer coses 
que no van dir ni van fer, produït mitjançant tècniques d’IA, 
incloent-hi el machine learning i l’aprenentatge profund”. 
Últimament veiem notícies seriosament preocupants, 
com, per exemple, la recent creació (generada per IA) de 
fotografies de cossos nus, partint de la imatge real d’una 
persona, i la posterior difusió per les xarxes socials, la qual 
cosa crea angoixa i danys morals a les persones que ho 
sofreixen, sobretot quan es tracta de menors d’edat.

Segons la proposta de reglament IA, els usuaris 
d’aquestes tecnologies generatives estarien sotmesos a una  
sèrie d’obligacions de transparència a l’hora d’utilitzar-les,  
concretament a l’hora de difondre qualsevol deepfake 
obtingut mitjançant l’ús de la IA. Els usuaris (deployers) 
estarien obligats a revelar de manera adequada, oportuna, 
clara i visible que el contingut ha estat generat o manipulat 
artificialment i el nom de la persona física o jurídica que 
l’ha generat o manipulat, sempre que sigui possible.

Al Senat dels Estats Units (país on no està reconegut 
el dret d’imatge en l’àmbit federal sinó només estatal, i de 
formes diferents segons els estats) s’està discutint una 
proposta de llei federal (l’anomenada No Fakes Act) que 
permetrà a qualsevol persona, especialment actor o artista, 
protegir de manera clara l’ús de la seva imatge o veu. Si 
algú utilitzés IA generativa per imitar-les sense permís, 
seria responsable dels danys causats per la falsificació.

A Espanya, el 13 d’octubre del 2023 es va publicar 
al Butlletí Oficial de les Corts Generals la Proposició de 
llei orgànica de regulació de les simulacions d’imatges 
i veus (deepfakes) de persones generades per mitjà de 
la IA. A grans trets, el text dona cabuda als deepfakes a 
l’empara del dret fonamental a la llibertat d’expressió, al 
mateix temps que tracta d’assegurar els restants drets 

Tendències

A Espanya, una proposició de llei 
orgànica empara els deepfakes en el dret 
fonamental a la llibertat d’expressió,  
però també tracta d’assegurar els drets  
a l’honor, a la intimitat i a la pròpia imatge.

Una reproducció de La Gioconda generada amb el programa d’IA Midjourney.
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Escales del recinte del Parc del Fòrum, al límit entre Barcelona i Sant Adrià de Besòs.

Roc Isern — Geometria urbana
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Elvira Altés — Pilar Aymerich es 
declara urbana, sense matisos ni 
pal·liatius, i és en les quadrícules de la 
ciutat i en la gent que hi transita que 
troba els estímuls per copsar l’instant 
i fer-ne imatge. La seva mirada 
reflecteix el gest sense oblidar el 
context, capta els personatges en  
la seva circumstància i els situa  
en l’espai, de vegades escenogràfic, 
d’altres poètic o irònic, però sempre 
suggeridor, amb la intenció de 
mostrar una mica més enllà.

El llibre La Barcelona de Pilar 
Aymerich, coeditat per Comanegra 
i l’Ajuntament de Barcelona, 
s’estructura en diversos temes que 
il·luminen espais i moviments de 
la nostra història recent: les lluites 
obreres, l’esclat del feminisme 
més reivindicatiu, el ressorgiment 
del teatre, els protagonistes de la 
cultura i la política, la ciutat insòlita… 
Hi trobem els personatges i els 
escenaris, i també els moments 
convulsos i exaltats de la transició, 
de les bregues per canviar un món 
gris i repressor per un de més just 
i democràtic, moments en què la 
fotògrafa s’involucra amb la seva 
càmera, com una mà més entre les 
que empenyen. Sense objectivitats 
impossibles, Aymerich se situa al 
costat que li dicten la raó i el cor.

Són ben conegudes les 
imatges que Aymerich va captar 
durant els anys setanta i vuitanta, 
les dels moviments de dones amb 
manifestacions o la performance 
del col·lectiu Les Nyakes fregant 
el passadís del Paranimf de la 
Universitat de Barcelona durant 
les Jornades Catalanes de la Dona; 
imatges que, com la de la noia que 
porta a collibè una criatura amb 
el cartell “Jo també soc adúltera”, 
s’han convertit en icones del 
feminisme. Però l’obra també 
ofereix històries sorprenents, com 
alguns personatges trans que en 
aquells anys setanta voltaven pels 
espais contraculturals de la ciutat, 
o l’experiència d’autogestió de la 
presó de La Trinitat que les monges 
havien deixat i on les preses es 
van fer càrrec del funcionament 
carcerari mentre no arribaven les 
funcionàries.

Llibres

Quan el temps es fa present
Es poden escriure unes memòries 
amb imatges? Mirant i llegint  
La Barcelona de Pilar Aymerich, 
haurem d’afirmar-ho categòricament. 
L’obra convida a un recorregut 
temporal per la Barcelona que va des 
de finals dels anys seixanta fins als 
anys noranta. Són 239 imatges amb 
un blanc i negre lluminós i precís 
que transmeten veritat. Bocins de la 
nostra història que impacten en la 
retina i apel·len als moments viscuts 
pels conciutadans que hi van ser, i 
burxen en el desig de saber i conèixer 
el passat en qui, per joventut o 
distància, no hi va ser.
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Manifestació d’obrers de la construcció baixant pel carrer de Ferran, el 1976.
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Revisant les fotografies, podem 
concloure que Pilar Aymerich va 
passar uns quants anys al carrer, 
i al laboratori, per narrar i deixar 
constància del que s’esdevenia a la 
ciutat. Algunes d’aquelles fotografies 
van il·lustrar articles de Montserrat 
Roig i de Manuel Vázquez Montalbán, 
entre d’altres, i van aparèixer a 
revistes com Triunfo, Serra d’Or, La 
Calle, Destino i Vindicación Feminista. 

En el capítol que el llibre dedica 
als retrats és on podem admirar  
la capacitat de l’autora per copsar 
aquelles facetes inexplorades de qui 
protagonitza la imatge. En el cara 
a cara que Aymerich sosté amb les 
persones que retrata, a més de la 
precisió tècnica del joc amb la llum  
i l’enfocament per oferir una definició 
òptima, s’hi trasllueix una intuïció que 
capta l’essència de qui té al davant. I 
és així com interpel·la els espectadors 
passius i ens proposa esbrinar què 
ens diu del personatge aquell gest, 
aquell somriure o aquell escenari.

La fotògrafa
La vida i l’obra de Pilar Aymerich 
desfilen en carrusel per les pàgines 
d’aquest llibre. Són prop de trenta 

anys d’intenses vivències i d’amor 
apassionat per la ciutat i els seus 
habitants. Podem seguir la seva 
biografia (sempre que encaixem 
les peces) com a nena del barri 
del Carmel que pren volada amb la 
formació teatral a l’escola d’Adrià 
Gual, on va coincidir amb Montserrat 
Roig i on va trobar l’ensenyament 
de Maria Aurèlia Capmany i Ricard 
Salvat; el seu retorn a Barcelona des 
de Londres i París, i l’inici en el treball 
periodístic amb Roig.

D’aquells anys, encara sota el pes  
del franquisme, són les adscripcions 
al feminisme i als moviments 
reivindicatius d’esquerra, i es referma 
l’interès genuí per la cultura i la seva 
estima pel teatre i per la ciutat. Al 
llibre també es poden cercar les pistes 
dels seus referents culturals, autores i 
autors que des de diverses disciplines, 
com la dramatúrgia, la poesia, la 
pintura, la política i el periodisme, han 
anat trobant acolliment en l’esperit de 
l’autora.

L’obra ens permet veure amb els 
seus ulls el que la fotògrafa va mirar, 
i, alhora, saber-ne les circumstàncies, 
perquè en aquest llibre Aymerich ens 
descobreix allò que mai s’explica de 

la mateixa creació. En alguns casos 
l’autora ens acosta les reflexions 
prèvies i posteriors a l’acte de 
captar la fotografia; en d’altres, 
les impressions que li causa un 
determinat ambient, les emocions que 
li provoca un personatge, i, fins i tot, 
ens confessa les estratègies per fer 
un enquadrament determinat o captar 
la llum més adequada.

El llibre és ple d’històries que 
ara semblen impossibles, per com 
de reglamentada s’ha convertit la 
convivència i per com de mesells ens 
hem tornat la ciutadania. Però, gràcies 
a l’ull atent i a la sensibilitat de Pilar 
Aymerich, el passat se’ns fa present  
i aquells esdeveniments ens retornen 
en aquest llibre, per deixar empremta 
del que un dia vam ser i vam fer. I per 
mostrar als qui no ho van viure que  
és possible, com diu Aymerich, “fer  
la revolució amb alegria”.

Llibres

Pilar Aymerich reflecteix el gest sense oblidar el context, 
capta els personatges en la seva circumstància amb la 
intenció de mostrar una mica més enllà.

Ovidi Montllor a la plaça del Rei, el 1969.
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Pasqual Maragall i Maria Aurèlia Capmany passejant pel barri Gòtic, el 1982.
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La Barcelona de Pilar Aymerich. Pilar Aymerich 
Ajuntament de Barcelona i Editorial Comanegra, 2023. Col·lecció Darrere la Càmera. 232 pàgines



88

Josep Maria Muñoz — En els últims 
anys, s’ha anat imposant la noció 
que l’esclat reiterat i violent del 
conflicte social a la Barcelona del 
segle xix i de principis del xx havia 
fet que la ciutat fos coneguda arreu, 
sobretot en cercles obreristes, 
com la Rosa de Foc. L’epítet ha fet 
fortuna, i avui s’afirma com una 
veritat inqüestionable. Poc hi fa 
que l’historiador Josep Termes, 
l’especialista més important en 
l’anarquisme a Catalunya, aclarís al 
periodista Lluís Bonada (El Temps, 
1/2/2005) que aquí no s’havia fet 
servir mai el terme Rosa de Foc. 
Almenys fins al 1974; a finals d’aquell 
any, l’historiador Joaquín Romero 
Maura va publicar un llibre, La rosa 
de fuego. El obrerismo barcelonés 
de 1899 a 1909, el títol del qual era 
manllevat d’una afirmació d’Antonio 
Loredo, redactor de la revista 
anarquista Tierra y Libertad, que  
deia, l’any 1909, que “en donde el 
pueblo luchó con denuedo, llegando 
a imponerse por medio del terror,  
fue en Barcelona, en La rosa de fuego, 
como la llamamos nosotros  
en América”. 

Josep Termes puntualitzava 
que, fora del cercle anarquista 
argentí de Loredo, “aquesta 
expressió no s’ha dit enlloc més. 
Aquí no va arribar mai. Ni a Europa. 
Els vells anarquistes d’aquí la 
desconeixien”, assegurava. De fet, 
no surt esmentada a les cròniques 
de l’època. Si feu una consulta a 
l’hemeroteca de La Vanguardia, 

trobareu que l’expressió “Rosa de 
Fuego” no apareix mai entre els anys 
1881 i 1939 (més que com a títol 
d’una sarsuela estrenada, sense gaire 
èxit, el 1924). Tanmateix, a Romero 
Maura, doctor per la Universitat 
d’Oxford i que escrivia dins la 
tradició editorial britànica, l’expressió 
devia semblar-li atractiva per al títol 
del seu llibre, i a poc a poc —no pas 
en el moment de l’aparició del llibre— 
va anar guanyant adeptes: quan el 
llibre va ser recuperat per RBA el 
2012, la Rosa de Foc ja era un lloc 
comú, encara que, en rigor, puguem 
considerar-lo com una “invenció de la 
tradició” (per fer servir el terme d’Eric 
Hobsbawm i Terence Ranger).

Així doncs, no és estrany que el 
periodista Andreu Farràs (Barcelona, 
1959), llicenciat en Ciències de la 
Informació i també en Història, amb 
una llarga trajectòria als mitjans 
de comunicació, autor i coautor de 
diversos llibres, hagi triat novament, 
aquesta vegada en plural, l’epítet de 
la Rosa de Foc per parlar-nos d’una 
ciutat periòdicament revoltada, fins 
al punt, podríem dir, que ha generat 
un vocabulari propi: Barcelona ha 
estat escenari d’avalots i rebomboris, 
de bullangues, motins i revoltes. 
Farràs ha triat, per a un llibre ben 
documentat i escrit amb una 
deliberada voluntat divulgativa, un 
ventall cronològic de cent anys, els 
que van de les bullangues de 1835 
als Fets de Maig del 1937 (amb un 
epíleg dedicat a les protestes de 
l’octubre del 2019 contra la sentència 

del Tribunal Suprem en la causa del 
procés, una tria que té la virtut de 
recordar-nos que l’independentisme 
és, també, un moviment social).

És un segle marcat per la 
dificultat que ha tingut l’Estat 
espanyol per construir-se, però 
també perquè a Catalunya s’assentés 
una societat industrial i moderna; 
un segle durant el qual Barcelona 
va viure, i protagonitzar, esclats 
periòdics de violència sociopolítica: 
els aldarulls vuitcentistes (i la 
resposta militar), les vagues obreres, 
la “destrucció redemptora” de la 
violència anarquista (que li va valdre, 
aquesta vegada sí, aquí i arreu, 
l’epítet de la Ciutat de les Bombes),  
la Setmana Tràgica, la vaga de  
La Canadenca i el pistolerisme… 
Uns esdeveniments davant dels 
quals la resposta de l’Estat solia 
ser la declaració de l’estat de setge 
o d’excepció i la suspensió de les 
garanties constitucionals. 

La “persistència del fet 
revolucionari” a Barcelona —que 
tant amoïnava, intel·lectualment i 
políticament, l’historiador Jaume 
Vicens Vives— ens és mostrada 
al llibre de Farràs a través d’uns 
episodis que formen part de la 
memòria històrica de la ciutat, 
dins un recorregut que ens permet 
veure com Barcelona ha fet de la 
insubmissió i la revolta un dels seus 
trets d’identitat.

Llibres

Barcelona, 
ciutat rebel i insubmisa

Roses de Foc de Barcelona. Andreu Farràs 
Edicions 62, 2023. 272 pàgines

Farràs ha triat, per a un llibre ben documentat  
i escrit amb una deliberada voluntat divulgativa,  
un ventall cronològic de cent anys.
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Carrer de Meer, a la Barceloneta.

Roc Isern — Geometria urbana
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Exposicions

Miquel Barceló (Felanitx, 
1957) és conegut sobretot 
per la seva pintura 
contundent i rotunda, 
matèricament desbordant 
i d’altíssima cotització en 
el mercat de l’art. Però, 
durant la seva estada a 
Mali als anys noranta, les 
condicions climàtiques i la 
tradició local van portar-lo  
a experimentar amb la 
ceràmica. El pròxim 8 de 
març, La Pedrera acollirà la 
primera gran exposició de 
ceràmica de Miquel Barceló 
que s’ha fet des del 1999. 

La Pedrera mostra  
la ceràmica de Barceló

Barceló a La Pedrera. Ceràmiques. 
Del 8 de març al 30 de juny del 2024. Sala d’exposicions de La Pedrera 

La ceràmica té la peculiaritat d’aglutinar, en un únic 
llenguatge, elements de la resta de les gramàtiques 
artístiques que la humanitat ha creat al llarg dels mil·lennis; 
s’hi conciten pintura, escultura, arquitectura, dibuix… Gràcies 
a aquest fet, té un potencial artístic que se situa al nivell 
de les grans disciplines acadèmiques de la història de l’art. 
De fet, molts dels grans mestres (en terminologia arnada) 
del segle xx han passat en algun moment per la producció 
ceràmica. Miquel Barceló no n’és pas una excepció. 

Barceló és conegut per la seva pintura contundent  
i rotunda, matèricament desbordant i d’altíssima cotització 
en el mercat de l’art. Tanmateix, tot i assolir les cotes 
d’èxit més altes a les quals un artista viu pot aspirar, el de 

Felanitx mai ha perdut el contacte amb els orígens, tant els 
literals —Mallorca— com els metafòrics, atàvics i comuns 
a la resta de l’espècie humana. És en aquest punt on hi 
ha un fortíssim contacte amb el fet primari que roman a 
les entranyes de la terra: l’aigua, la pols, el llot… En altres 
paraules: l’ànima de la ceràmica.

Les fases de Barceló
Com apunta el també mallorquí —en aquest cas, escriptor 
i de Campanet— Pere Antoni Pons, al llarg de la seva 
extensa i productiva carrera, Miquel Barceló ha transitat 
per fins a tres fases determinants, que han servit per 
nodrir la seva formació com a persona i com a creador. 
La primera d’aquestes fases té lloc durant la segona 
meitat dels anys setanta i una bona part de la dècada dels 
vuitanta, moment en què va fagocitar i digerir voraçment i, 
en paraules de Pons, “de manera hiperconscient”,  
la tradició artística d’Occident.

La segona fase està marcada per la relació de Barceló 
amb el continent africà i el moment en què decideix establir-
se a Mali als anys noranta. És aquí on entra en contacte amb 
el més primari de l’art: es desempallega de tot el que és 
superflu i no només arriba a l’essència de la pràctica artística, 
sinó també a l’essència personal: aquella “pàtria veritable” 
que és la infantesa. És també a Mali on l’harmattan, el vent 

Peix blau, una peça realitzada el 1998. Foto: André Morin
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Exposicions

Mostra organitzada per la Fundació Catalunya La Pedrera i comissariada per Enrique Juncosa. Inclou peces de ceràmica 
realitzades des del 1995 fins avui, complementades amb pintures, obres sobre paper i bronzes.

polsós que bufa constant des del sud del Sàhara cap a 
Guinea, que complicava molt el fet de dedicar-se a la pintura, 
va portar Barceló a experimentar amb la ceràmica.

L’estadi següent que distingim en la trajectòria  
de l’artista mallorquí és el desenvolupament orgànic de 
l’etapa anterior: la connexió amb les essències més 
primitives de la pulsió artística fa que entri en contacte 
amb l’art rupestre. La visita a les coves d’Altamira  
i Chauvet va esdevenir un punt d’inflexió en la seva  
relació amb les arts —que entén com un tot, especialment 
l’encreuament entre pintura i ceràmica— i arriba a desitjar 
pintar com un pintor modern primitiu.

Les pàgines del quadern de fang
La inestabilitat política de Mali, però, va deparar un final 
abrupte en la relació de l’artista mallorquí amb el país 
africà. Això va provocar que explorés altres racons del 
món, principalment al continent asiàtic, com el Nepal o 
Birmània, entre altres. Però la realitat és que cap d’aquests 
viatges ha tingut un impacte tan ressenyable com el de la 
seva estada a Mali. 

De fet, la relació entre Mali, la ceràmica i Miquel 
Barceló és la protagonista del documental El quadern 
de fang (2011), del cineasta Isaki Lacuesta. El film relata 
els darrers moments de la relació entre el pintor i el país 
africà. El mateix Barceló va compartir la seva motivació 
per crear aquest registre: “Vaig observar una marcada 
degradació de la situació política a Mali i, possiblement, 
no podria tornar-hi mai més. Vaig considerar important 
tenir un document que capturés la meva vida allà”. 
Justament, al documental de Lacuesta hi trobem la darrera 
representació de la performance Paso doble, a quatre mans 
amb el coreògraf francès d’origen iugoslau Josef Nadj,  
el punt central de la qual és l’elaboració i destrucció d’una 
gran peça mural d’argila. 

A Paso doble hi trobem els elements que 
caracteritzen la ceràmica de l’artista de Felanitx: 
primitivisme, acció i transformació. Barceló sempre ha 
defensat que entén la ceràmica com una evolució més de 
la pintura, amb la particularitat que aquesta, en sobreviure 
temperatures altíssimes, sublima en una substància 
diferent, quasi immortal, com les ceràmiques clàssiques 
sorgides dels jaciments arqueològics. És precisament 
aquesta alquímia transformadora la que, per a l’artista, 

Barceló entén la ceràmica com  
una evolució més de la pintura, amb la 
particularitat que aquesta, en sobreviure 
temperatures altíssimes, sublima en una 
substància diferent, quasi immortal.

Amassagou, 1995. Foto: David Bonet
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marca la diferència: parteix de la tradició per portar-la  
més enllà, amb tècniques com la sobretornada, que permet 
afegir relleu a les obres fresques, creant detalls intricats i 
textures en superfície, que Barceló aprofita per apropar-se 
a l’imaginari natural que ocupa gran part de la seva 
producció ceràmica i que es pot apreciar en obres com la 
cèlebre decoració de la capella del Santíssim de la catedral 
de Palma, a Mallorca.

El pròxim 8 de març, La Pedrera acollirà la primera 
gran exposició de ceràmica de Miquel Barceló des 
d’aquelles que van tenir lloc a la Fundació Juan March  
de Palma i al Museu de Ceràmica de Barcelona, ambdues 
el 1999. La mostra, titulada Barceló a La Pedrera. 
Ceràmiques i comissariada per Enrique Juncosa, exposarà 
peces realitzades entre el 1995 i l’actualitat, tot combinant 
la terrissa i la ceràmica amb pintures i alguns bronzes.  
El comissari destaca que hi ha hagut altres petites mostres 
i algunes de més grans, com la del Museu de les Arts 
Decoratives de París, però d’un període temporal molt curt. 
La de Barcelona serà la primera retrospectiva en matèria 
ceràmica de l’artista. 

Jordi Garrido, text
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Relat

Encara no feia un any 

dels Jocs Olímpics i ja 

costava molt trobar feina. 

Ho comentava amb la noia 

que tenia darrere, a la cua, 

a la depriment oficina del Servei d’Ocupació 

ubicada al barri Gòtic. Tenia uns trenta-cinc 

anys. Era físicament atractiva. Morena, d’ulls 

grossos i clars. Duia una minifaldilla negra 

força arrapada i portava una camisa blanca 

d’home amb les mànigues arromangades  

i descordada dos o tres botons, just perquè  

se li insinués el començament dels pits.

El no-res 
a Barcelona
Lluís-Anton 
Baulenas
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Lluís-Anton Baulenas

La cua era llarga i els nostres comentaris, curts. Xerràvem de tot i de res. 
I ens miràvem. Ens apamàvem. També podia intuir què havia vist en mi: 
un home de la seva edat, més aviat alt, de cabells llargs i mans grosses, 
que probablement havia estat atractiu, però que ara lliscava tobogan avall 
sense perspectives d’evitar la patacada.

En qualsevol cas, la filera dels aturats és la dels perdedors.  
I és difícil perdre-ho de vista.  

Ens vam presentar. Es deia Magda. Em va explicar que havia 
treballat en una distribuïdora de llibres i que feia mig any que buscava 
feina. Em va demanar que li digués alguna cosa de la meva vida. Vaig fer 
el ronso. O ho explico bé o no ho explico. La Magda em mirava quan es 
pensava que jo no me n’adonava. Es passava la llengua pels llavis. Vam 
continuar parlant d’això i d’allò. Converses d’aturats. Ideals per a un dia  
de primavera, a les cinc de la tarda. Vam fer la nostra gestió i vam sortir  
al carrer.

—Què en saps, del món del maquillatge? —va preguntar-me.
Em va agafar per sorpresa. 
—No res.
—M’acompanyes a la Beauty Opportunity? És a la Zona Franca. 
Tinc cotxe. 
—Què és?
—Un concurs de maquillatge. Un cop l’any, el macromagatzem 
Màximum l’organitza. M’hi he apuntat. La guanyadora rep com 
a premi un paquet de productes de maquillatge caríssims.
Vaig acceptar d’acompanyar-la. Entre altres raons, perquè no 

tenia res millor a fer, i la Magda, cada cop que es passava la llengua pels 
llavis, era com si m’aferrés dels collons i m’estirés cap a ella.

Ens vam allunyar de l’oficina de l’INEM. Vam caminar fins a 
un Seat 127 vermell bastant antic. Un cop dins, va obrir la guantera i va 
treure’n una ampolla de whisky DYC. Va desenroscar-ne el tap i va fer-ne 
un bon glop. Me’l va passar i jo també en vaig beure.

En pocs minuts, la Magda va plantar-se a la Zona Franca, terra 
cremada, terra conquerida, on no vol anar ningú, ni a treballar ni a res. 
Però de vegades, cal anar-hi. 

—Anem al carrer D, entre el 4 i el 5 —va informar-me.
Va deixar enrere una mena de laberint de dipòsits de 

combustible, cilíndrics i gegants, arrenglerats. Vam passar per l’esplanada 
immensa de la terminal TIR atapeïda amb camions gegants amb noms 
i colors tan suggestius com ara Willy Hetz (groc), Mazinter (blanc), 
Kolumbus (blanc i blau), Transflash (gris), Intertraffic (blau i groc), Haniel 
Spedition (platejat), Framptons (carbassa). Vaig veure una grua. Vaig 
pensar que ens agafaria i ens entaforaria en un vaixell-contenidor amb 
destinació desconeguda.

Al pàrquing de Màximum hi havia força vehicles aparcats. 
Tot de noies amb bosses, maletetes o caixes de maquillatge feien cua 
disciplinadament a la porta, neguitoses. La Magda s’hi va afegir.

Lluís-Anton Baulenas 
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Me la vaig mirar mentre 
entrava: era guapa. Estava a l’atur. I 
necessitava presentar-se a un concurs 
estrambòtic. 

Vaig caminar pel pàrquing. 
Vaig seure a terra, a l’ombra, repenjat 

a una roda gegant d’un camió. Vaig fer un parell de glops més de whisky 
DYC. A l’esquerra veia una de les portes laterals del magatzem. Ni una 
ànima a la vista. A la dreta, no gaire lluny, una de les entrades del pàrquing 
i el carrer. No hi ha res pitjor que la Zona Franca. Per un instant sembla que 
sigui infinita. I llavors et cau l’ànima als peus. 

Vaig pensar en la Magda i em vaig incorporar. Em vaig dirigir 
cap a l’entrada de Màximum. L’espai habilitat per al concurs era força 
sinistre. Una nau amb una cinquantena de taules amb miralls de sobretaula 
fent deu fileres de cinc. Uns quants acompanyants (pares, mares, amigues, 
nòvios…), en un espai a part, asseguts en incòmodes cadires plegables, 
s’ho miraven, avorrits. Per contra, les noies estaven concentrades com si 
s’examinessin. Vaig localitzar la Magda. M’hi vaig acostar sense que ningú 
m’ho impedís. Em va veure i va cridar:

—Vine, ajuda’m!
—Com? No en sé res, de maquillatge.
—He perdut una lentilla! Quan me l’he treta, ha caigut a terra. 
Busca-la, sisplau!
Estava nerviosa. Duia unes ulleres de pasta horribles. Era 

evident que no se les posava mai. Vaig fer un cop d’ull sota la taula. El terra 
era brut i fosc. Vaig ensumar la meva pròpia bafarada de whisky DYC i la 
ferum de maquillatge. Vaig començar a fer tentines ridículament a quatre 
grapes.

No vam trobar la lentilla.
Tota ella es va esfondrar com un ninotet i va dir:
—Prou.
Es va treure el maquillatge amb desmaquillador i, tot seguit, va 

empastifar-se la cara de colcrem. Un cop amb la cara neta, va posar-se les 
ulleres, va ficar les seves coses dins la caixa de maquillatge de qualsevol 
manera i em va dir:

—Fotem el camp d’aquí. 
La veu de decepció de la Magda provenia d’un lloc molt més 

profund que no pas aquella estúpida competició de maquillatges. I aquella 
lentilla perduda era molt més que una simple lentilla.

Un cop fora, la Magda va llençar la caixa de maquillatge en una 
paperera.

—A prendre pel cul… —va fer, entre dents.
Vam pujar al cotxe. Vaig preguntar-li on anàvem. Em va dir que 

no ho sabia. Cap problema, era un destí que jo coneixia força.
Va ser un trajecte de tres minuts. Va aturar-se davant d’un hotel 

al carrer K, prop de Mercabarna. Tres estrelles. La Magda va aparcar amb 

No hi ha res pitjor que la Zona Franca.  
Per un instant sembla que sigui infinita.  
I llavors et cau l’ànima als peus.
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traça entre dos camions. Vam sortir del cotxe. Va comunicar-me que ens hi 
quedaríem a dormir. Aquí mateix, a la Zona Franca.

—No et preocupis, et convido —va dir.
Va agafar dues habitacions individuals. La clientela era gent de 

Mercabarna, de l’aeroport, també unes quantes putes, discretes.
Amb les claus de l’habitació a la mà, vam seure a la barra. No 

vaig fer preguntes. No volia saber per què una noia com la Magda m’havia 
dut a un hotel. Ella no em va explicar res més, tampoc. Ens vam beure una 
ampolla de vi blanc fred i vam picar patates xips. Vam beure en silenci. 
Potser perquè tots dos teníem massa coses en què pensar. Quan ens vam 
haver acabat l’ampolla, em va dir de sobte que pujava a l’habitació. No ens 
vam fer cap petó. Ni res. 

Em vaig quedar tot sol a la sala. Fora, un tràiler que transportava 
a deu per hora un tros gegant de pont o una columna immensa de ciment 
armat passava per davant de l’hotel. Un ovni en ple capvespre de primavera.

Encara era molt aviat. Vaig tafanejar una revista antiga. Hi 
havia un reportatge sobre la final del campionat del món d’escacs del 1985. 
Kaspàrov versus Kàrpov. Viatjar (encara que sigui a la Zona Franca) té això 
de bo, vaig pensar. Acabes per tafanejar una revista que mai de la vida 
miraries a casa teva.

Cinc minuts més tard vaig pujar a l’habitació. Em vaig estirar 
al llit sense despullar-me. Se sentia el zum-zum de la màquina de venda de 
begudes del passadís. 

Van trucar a la porta.
Després de fer l’amor, ens vam entretenir mirant la tele. 

Una presentadora tota extremada entrevistava un veterà cantautor 
reconvertit en cantant de rancheras que no parava de fer-li insinuacions 
d’allò més evidents. I a mi m’agradava perquè estàvem despullats i fèiem 
tot de comentaris irònics sobre la situació. I mentrestant, la noia se’m 
recolzava a l’espatlla dreta per observar l’exterior a través de la finestra 
oberta: vam veure un home al carrer, aturat, esperant. Aturar-te a la Zona 
Franca és com aturar-te enmig d’una autopista. Pitjor, encara: ni tan sols 
tens l’esperança que hi hagi a prop un telèfon SOS. T’hi sents esquifit, 
escarransit. Acabes encomanant-te de la desolació de l’ambient.

Ens vam acabar l’ampolla de whisky DYC.
—Baixem a sopar?
—Sí.
—Hi ha moments que necessitem algú al costat —va dir la 
Magda mentre somreia. I va arrapar-se més a mi. 
El whisky DYC feia aquests miracles. No entenc per què els 

entesos el menyspreen tant.
Li vaig tornar el somriure perquè tot plegat era curiós de debò. 

I perquè hauria d’estar prohibit que uns aturats com nosaltres, en comptes 
de buscar feina, llencessin els diners del subsidi d’aquella manera.

Tan poc productiva.

Els camins de la Rut
Proa, 2019

Amics per sempre
Edicions Bromera, 2017

Seré el teu mirall
Comanegra, 2023
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Nova escala interior de la Casa Vicens, al carrer de les Carolines del barri de Gràcia.

Roc Isern — Geometria urbana
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